

Міжнародне гуманітарне право

анотований бібліографічний список
2025. – Вип. 13 (1 – 10 травня). – 145 с.
(<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>)

Зміст

Статті зі ЗМІ.....	1
Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань.....	130

Статті зі ЗМІ

1. **Алексєєва І. В списку Арестович, Бондаренко, Олешко й не тільки: Зеленський ввів в дію персональні санкції** [Електронний ресурс] / Ірина Алексєєва // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що Президент України Володимир Зеленський своїм Указом № 267/2025 затвердив санкції проти низки фізичних осіб, які відомі своїми проросійськими поглядами й пов'язані з пропагандистським рупором Кремля. Зокрема, у додатку до Указу перераховано сім громадян України, які потрапили під санкції, серед них О. Арестович (колишній радник Офісу Президента України (ОПУ)), К. Бондаренко (політолог). Також під санкції потрапили російські пропагандисти. В Указі зазначено, що Міністерству закордонних справ України (МЗС України) доручили обговорити питання запровадження аналогічних санкцій із європейськими партнерами та США. Текст: <https://fakty.ua/453755-v-spiske-arestovich-bondarenko-oleshko-i-ne-tolko-zelenskij-vvel-v-dejstvie-personalnye-sankcii>

2. **Алексєєва І. Трибунал над путіним та рф буде створено: міністри десятків країн ухвалили важливе рішення** [Електронний ресурс] / Ірина Алексєєва // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що у Львові 09.05.2025 відбулася зустріч міністрів закордонних справ коаліції зі створення спецтрибуналу для РФ за злочини проти України. Про це йдеться у спільній заяві коаліції, яку опублікувало Міністерство закордонних справ України (МЗС України). Коаліція закликала інші держави

та міжнародні організації приєднатися та сприяти діяльності спецтрибуналу для РФ. Вказано, що наступний крок на шляху до формалізації трибуналу буде на засіданні Комітету міністрів Ради Європи в Люксембурзі 13–14 травня 2025 р. Текст: <https://fakty.ua/454117-tribunal-nad-putiny-m-i-rf-budet-sozdan-ministry-desyatkov-stran-prinyali-vazhnoe-reshenie>

3. **Арсеній Пушкаренко: росія продовжує викрадати дітей і брати нових цивільних заручників, тому потрібні дієві механізми для повернення всіх українців додому** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, заступник голови парламентського Комітету з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Арсеній Пушкаренко, у Житомирі відбулася закрита зустріч представників дипломатичного корпусу міжнародної коаліції щодо четвертого пункту Формули миру в питанні повернення наших депортованих дітей, цивільних заручників та військовополонених. За його словами, досі болючим залишається питання стосовно наших військовополонених, до яких окупанти не допускають представників Червоного Хреста.* Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/383823>

4. **Арсеній Пушкаренко: Угода про надра — це гарний фундамент для стратегічної безпекової політики США щодо України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. *Як заявив народний депутат, член депутатської фракції політичної партії «Слуга народу», заступник голови парламентського Комітету з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Арсеній Пушкаренко, Угода зі США про корисні копалини, що надійшла на ратифікацію до Верховної Ради України (ВР України) за поданням уряду, — це наслідок величезної роботи української команди під лідерством Президента України Володимира Зеленського, якій довелося дуже серйозно попрацювати й відстояти інтереси*

України. Він наголосив, що документ створює фундамент для стратегічного партнерства зі США. За його словами, документ стосується не лише питання видобутку корисних копалин, а й створення доданої вартості в Україні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383906>

5. **Бережна Д. Як ДТЕК створює системну програму реінтеграції ветеранів** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що у 2014 р., коли перші працівники ДТЕК одягнули військову форму, в Компанії зрозуміли: повернення з фронту — це не точка, а процес. Відтоді в ДТЕК формується багаторівнева система підтримки ветеранів, її створюють разом із тими, хто воював. Вказано, що програма охоплює весь шлях захисника: від перших днів у війську, через період служби, до повернення в цивільне життя, в свої колективи, адаптацію. В Компанії підкреслили: ветераноорієнтованість — це нова норма українського ринку праці, і компанії, які вже сьогодні створюють комфортні, інклюзивні умови, закладають основу для сильної, здорової економіки майбутнього.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/703902-yak-dtek-stvoryuye-sistemnu-programu-reintegraciji-veteraniv-z-2014-roku>

6. **Богута Н. Нафтове фіаско Росії: чому дешевшає нафта і як це вбиває доходи Кремля** [Електронний ресурс] / Наталія Богута // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що світові ціни на нафту падають і разом із ними знижується ціна російського ресурсу марки "Urals", що нещодавно опустилась до 50 доларів за барель. Розглянуто, як нафтовий ринок і коливання цін впливає на доходи РФ, звідки Кремль бере гроші на військові витрати та які нові санкції могли б посилити кризу в РФ.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/705224-yak-padinnya-cin-na-naftu-provokuye-ekonomichniy-kolaps-v-rosiji>

7. **Богута Н. Танкери, стеля ціни на нафту, експорт газу: експерти про заходи, що здатні обвалити економіку РФ** [Електронний ресурс] / Наталія Богута // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що країни Заходу поступово посилюють санкції проти*

РФ, що всіма можливими способами шукає кошти на фінансування військових видатків. Зазначено, що нещодавно санкційна група Єрмака – Макфола оприлюднила четвертий план дій щодо посилення санкцій проти РФ, де запропоновано кілька важливих напрямків для нових санкцій. Подано детальну інформацію про заходи, що мали б зупинити агресію Кремля. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/705465-shcho-potribno-zrobiti-dlya-rizkogo-zmenshennya-dohodiv-kremlya-eksperti-rozpovili>

8. В Україні стартувала кампанія щодо повернення депортованих дітей - родичів закликають здати зразки ДНК [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. *В Україні розпочалась інформаційна кампанія «Повернемо українських дітей додому», одним з ключових елементом якої стане єдина ДНК-база родичів зниклих дітей. Про це керівник Офісу Президента України Андрій Єрмак повідомив у Telegram. Як зазначили у Міністерстві внутрішніх справ (МВС), реалізація кампанії розпочалася по всій Україні, приділяючи особливу увагу східним та південним регіонам України. За даними відомства, з моменту повномасштабного вторгнення Росії в Україну майже 20 000 українських дітей були депортовані та/або примусово переміщені. Міжнародний кримінальний суд (МКС) видав ордери на арешт російських посадовців, визнавши ці дії воєнними злочинами. На сьогодні понад 1200 дітей повернулися додому. Ініціатива містить активності у соціальних мережах, зовнішню рекламу та партнерство з громадами через регіональні Спеціалізовані центри НПУ з питань зниклих безвісти за особливих обставин. Слідчі поліції першими контактують з безпосередніми свідками воєнних злочинів та родинами депортованих росією, безвісти зниклих через війну маленьких українців і мають найбільший досвід роботи з потерпілими. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3989518-v-ukraini-startovala-kampania-sodo-povernenna-deportovanih-ditej-rodiciv-zaklikaut-zdati-zrazki-dnk.html>*

9. Вдосконалено систему військової дисципліни в умовах воєнного стану відповідно до стандартів НАТО [Електронний ресурс] /

Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 30 квітня 2025 р. ухвалила за основу проєкт Закону про внесення змін до Дисциплінарного статуту Збройних Сил України, Статуту внутрішньої служби Збройних Сил України щодо вдосконалення механізмів забезпечення військової дисципліни, запобігання і протидії проявам дискримінації та сексуальним домаганням (реєстр. № 13037). Пропонується вдосконалити механізм запобігання, оперативного реагування та протидії сексуальним домаганням, проявам дискримінації за ознакою статі серед військовослужбовців, насильству за ознакою статі, правопорушенням проти статевої свободи та статевої недоторканості. Зауважено, що у чинне законодавство імплементуються підходи, що вже застосовуються у збройних силах держав-партнерів, зокрема країн Альянсу. Документ відповідає положенням Резолюції Ради Безпеки ООН 1325 «Жінки, мир, безпека». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383775>*

10. Верховна Рада давно визначила стратегічний курс на повноправне членство в ОЕСР [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко взяв участь у презентації Економічного огляду України та Огляду доброчесності та протидії корупції, підготовлених Організацією економічного співробітництва та розвитку (ОЕСР). Повідомлено, що під час зустрічі український політик підкреслив, що для України велика честь приймати делегацію ОЕСР на найвищому рівні, й наголосив на відкритості до діалогу. Він зазначив, що ВР України як конституційний орган, який визначає засади зовнішньої політики, вже давно обрала стратегічний напрям — повноправне членство України в ОЕСР. О. Корнієнко розповів про активну співпрацю парламенту та уряду над тим, щоб цей процес відбувався якнайшвидше та з максимальною користю для України. Він також звернув увагу на важливість спільної роботи над урядовими*

законопроектами, які трансформуються у важливі реформи. Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383856>

11. **Верховна Рада заслухала щорічну доповідь Уповноваженого з прав людини за 2024 рік та ухвалила відповідну постанову** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) заслухала щорічну доповідь Уповноваженого ВР України з прав людини за 2024 р. та ухвалила відповідну постанову (реєстр. № 13170), якою рекомендується органам державної влади та місцевого самоврядування розглянути рекомендації, викладені в доповіді, та вжити заходів у межах своєї компетенції. Зазначено, що у 2024 р. інституція Уповноваженого ВР України з прав людини здійснювала послідовну роботу щодо захисту прав і свобод людини в умовах воєнного стану. Звіт також містить низку рекомендацій для органів влади щодо подальшого захисту прав людини, особливо в умовах триваючої збройної агресії.* Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383774>

12. **Верховна Рада ратифікувала Угоду про фінансування програми URBACT IV** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що програма URBACT IV спрямована на розвиток сталого місцевого врядування, обмін кращими практиками та реалізацію інноваційних підходів у міському розвитку. Ратифікація угоди дасть змогу залучити фінансування ЄС для українських регіонів, які братимуть участь у програмі. Йдеться, зокрема, про підтримку розробки інтегрованих планів дій для місцевих громад, впровадження спільних рішень на рівні муніципалітетів, адаптацію іноземного досвіду та підготовку інвестиційних проєктів. Наголошено, що URBACT IV — це важливий крок до інтеграції в європейський простір сталого розвитку та розбудови спроможних громад.* Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383841>

13. **Висоцька Т. «Коли ви звільните цивільних?»** [Електронний ресурс] / Тетяна Висоцька // Дзеркало тижня. - 2025. - 10 трав. — Електрон. дані. *Висвітлено проблеми повернення цивільних українців із російського полону, які обговорювалися під час міжнародного заходу «Carpathian Sea Democracy Week». В Україні понад 16 тисяч людей стали жертвами насильницьких зникнень і свавільних затримань з боку РФ. Представники держави, правозахисники та міжнародна спільнота обговорювали виклики ідентифікації, дипломатичний тиск, підтримку звільнених та необхідність реформ. Проаналізовано міжнародний досвід, зокрема діяльність Міжнародної комісії з питань зниклих безвісти, що закликає до скоординованих дій задля повернення незаконно утримуваних громадян.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/koli-vi-zvilnite-tsivilnikh.html>

14. **Вишневська Т. Кремль змінив пріоритети: через обстріли Україна ризикує залишитись без газу, — нардеп** [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Як заявив народний депутат від фракції "Слуга народу" ("СН") і член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Сергій Нагорняк, ворог усвідомив, що ефективність обстрілів підстанцій "Укренерго" падає, тож у першій половині цієї зими росіяни "перемкнули свій фокус" на газовидобувну і газопідготовчу інфраструктуру. По цих об'єктах ЗС РФ попри умовне енергетичне перемир'я били з початку 2025 р. Він пояснив, що "Нафтогаз" зараз має шукати ресурси на відновлення об'єктів та закупівлю газу з Європейського Союзу (ЄС). Водночас цей газ доведеться дорожче купувати, щоб дешевше продавати населенню, адже в Україні встановлена фіксована ціна, нижча за ринкову майже вдвічі.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/705241-gazopostachannya-v-ukrajini-koli-mozhut-pochatis-pereboji>

15. **Вишневська Т. Українцям дозволять мати подвійне громадянство: деталі від уряду** [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська

// Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. Як заявив віцепрем'єр-міністр України, міністр національної єдності Олексій Чернишов, в Україні готують новий закон, який зробить легальним множинне громадянство. Також для біженців створюють новий застосунок та зміни у навчальних планах. За його словами, українців не хочуть "змушувати повертатися" з-за кордону, однак уряд прагне об'єднати тих, хто залишився в країні, з тими, хто виїхав. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/704720-mnozhinne-gromadyanstvo-shcho-vidomo-pro-noviy-zakon>

16. **Військовий капелан УГКЦ взяв участь у параді до 80-річчя Дня Перемоги в Європі у Лондоні** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. Подано інформацію, що в Лондоні 5 травня відбувся урочистий парад до 80-ї річниці Дня Перемоги в Європі (VE Day), у якому взяли участь й військовослужбовці Збройних сил України (ЗСУ) разом із військовим капеланом Української Греко-Католицької Церкви (УГКЦ). Отець Андрій Хомишин, капелан Національної академії сухопутних військ імені гетьмана Петра Сагайдачного у Львові, супроводжував українських військових і представив Україну на міжнародному рівні. Українські воїни пройшли маршем повз Біг-Бен та Адміралтейську арку з Державним прапором України. Їхню появу супроводжували гучні оплески. Особливим жестом пошани до українських військових стало те, що Король Великої Британії Чарльз III підвівся під час їхнього проходження, віддавши їм честь. Зазначено, що участь українських військових у параді на тлі нинішньої війни РФ проти України стала потужним нагадуванням світові про триваючий конфлікт у Європі. Військовий капелан УГКЦ зазначив, що під час репетицій та спілкування з представниками інших армій відчував сильну підтримку міжнародної спільноти. Текст: https://risu.ua/vijskovij-kapelan-ugkc-vzyav-uchast-u-paradi-do-80-richchya-dnya-peremogi-v-yevropi-u-londoni_n155999

17. **Військові ЗСУ візьмуть участь у параді у Великій Британії** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 3 трав. – Електрон.

дані. Йдеться про участь Українських військових у параді у Великій Британії. Захід присвячений 80-ій річниці перемоги над нацизмом в Європі, повідомляє "Радіо Свобода". Міністр оборони Британії Джон Гілі заявив, що участь Збройних сил України (ЗСУ) є символічною та доречною. Текст : <https://gazeta.ua/articles/life/vijskovi-zsu-vizmut-uchast-u-paradi-u-velikij-britaniyi/1216670>

18. **Військові потреби і розвиток ОПК** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 10 трав. [№ 95]. – Електрон. дані. Повідомлено, що оборонну й технологічну співпрацю між Україною та ЄС обговорили під час зустрічі в Києві Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль і єврокомісар з питань оборони та космосу Андрюс Кубілюс. Глава уряду наголосив на важливості перших кроків у реалізації плану «ReArm Europe» та нещодавно представленої Білої книги щодо майбутнього європейської оборони. Прем'єр наголосив на зацікавленості у співпраці в межах ініціативи «Безпека та дії для Європи» разом з європейськими компаніями. Він висловив сподівання на швидке схвалення та реалізацію цього проєкту. Окремо він акцентував на необхідності конфіскації заморожених російських активів, щоб спрямувати їх на зміцнення України. Сторони розглянули конкретні механізми, які змусять РФ компенсувати завдані нашій державі збитки. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/vijskovi-potrebi-i-rozvitok-opk/>

19. **Гал І. ФСБ отримала команду на 9 травня влаштувати в містах росії теракти з метою звинуватити в них Україну, — InformNapalm** [Електронний ресурс] / Ірина Гал // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що Міжнародна розвідувальна спільнота «InformNapalm» зробила попередження, що накази влаштувати показові теракти в кількох російських регіонах під час парадів 09.05.2025 були віддані ФСБ РФ «на досить високому рівні». Разом з цим, в Москві вживатимуться всі сили, аби парад відбувся без інцидентів. Вказано, що серед регіонів, де плануються такі акти, зокрема, розглядаються Хабаровськ та Улан-Уде. Мета — звинуватити Україну в невибіркових атаках скупчень цивільних,

зірвати «мирні ініціативи» США, використати ці приводи для мобілізації додаткового ресурсу з російських регіонів. При цьому спочатку нібито розглядались плани подібних дій в самій Москві, але пізніше вирішили, що ситуація може вийти з -під контролю, тому хочуть спробувати в регіонах.

Текст: <https://fakty.ua/453768-fsb-poluchila-komandu-na-9-maya-ustroit-v-gorodah-rossii-terakty-s-celyu-obvinit-v-nih-ukrainu---informnapalm>

20. **Галина Михайлюк: Посилення відповідальності за депортацію дітей і використання їх у військових цілях приведе до зменшення таких злочинів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Як повідомила народна депутатка України, представниця Президента України у Верховній Раді України (ВР України) Галина Михайлюк, український парламент підтримав у першому читанні проєкт Закону № 12170. Вона наголосила, що проєкт Закону № 12170 передбачає розширення відповідальності за депортацію, незаконне переміщення і затримку в репатріації дітей, малолітніх осіб, а також за вербування й використанні їх у військових цілях. Посилення кримінальної відповідальності у цьому руслі приведе до зменшення таких злочинів. Політикиня нагадала, що Міжнародний кримінальний суд (МКС) визнає депортацію дітей воєнним злочином, у зв'язку з чим були видані ордери на арешт В. Путіна та Львової-Бєлової.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383822>

21. **Галина Третьякова взяла участь у Veterans' Reintegration Conference** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 6 травня 2025 р. голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів Галина Третьякова взяла участь у конференції Veterans' Reintegration Conference, яка проводилася за ініціативою Міністерства ветеранів України, Міністерства економіки України, European Bank for Reconstruction and Development, National Bank of Ukraine та Korn Ferry. Під час конференції вона наголосила на*

важливості ухвалення Закону України «Про внесення змін до Закону України «Про засади внутрішньої і зовнішньої політики» щодо формування комплексного підходу до внутрішньої політики у ветеранській сфері» № 4285-IX від 11.03.2025 про основи ветеранської політики, який визначає ключові пріоритети в цій сфері. «Я думаю, що ми вперше прийняли закон про ветеранську політику — і це надбання останнього нашого року, де ми зробили акценти на пріоритети. Їх три. Ми знаємо, що коли кажемо про стратегію, то це не тільки те, що ми вибираємо, а й те, що ми робимо потім», — зазначила Г. Третьякова. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383910>

22. **Герасименко П. У Британії стався політичний землетрус. Чи варто хвилюватися Україні?** [Електронний ресурс] / Петро Герасименко // Дзеркало тижня. - 2025. - 2 трав. — Електрон. дані. Проаналізовано політичні зміни у Великій Британії після поразки Консервативної партії на місцевих виборах 2024 року, що може передвіщати її втрату влади на загальних виборах. Розглянуто, як нові політичні настрої, зокрема зростання популярності Лейбористської партії та реанімація радикальних сил, можуть вплинути на зовнішню політику Британії, зокрема підтримку України. Водночас зазначено, що підтримка України залишається консенсусною позицією серед основних політичних гравців, тож суттєвих ризиків для Києва поки не прогнозується. Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/u-britaniji-stavsja-politichnij-zemletrus-chi-var-to-khviljuvatisja-ukrajini.html>

23. **Гідне вшанування «зелених беретів»** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 2 трав. [№ 89]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Президент України Володимир Зеленський подякував прикордонникам за їхню службу для захисту Вітчизни і відзначив найкращих із них державними нагородами, присвоїв вищі офіцерські звання та вручив командирам підрозділів стрічки почесної відзнаки «За мужність та відвагу». Він відзначив активні дії та стійкість штурмових бригад «Помста», «Форпост», «Сталевий кордон», «Гарт» і загону «ДОЗОР», Сумського, Харківського, Чернігівського, Херсонського прикордонних загонів і підрозділів Морської

охорони, а також прикордонних комендатур швидкого реагування Львівського, Житомирського, Чопського, Ізмаїльського, Волинського та Білгород-Дністровського загонів. Президент наголосив, що за роки захисту нашої держави й народу 4250 прикордонників відзначено нагородами, більшість із них — саме за участь у боях. Зокрема, 29 воїнів ДПСУ відзначено званням Героя України, 17 із них — посмертно. Присутні вшанували хвилиною мовчання пам'ять кожного та кожної, хто загинув заради України у війні. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/gidne-vshanuvannya-zelenih-beretiv/>

24. **Гірак Г. Без Трампа: можливі сценарії закінчення війни без посередництва США** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. *На думку ексміністра закордонних справ Вадима Пристайка, готовність РФ вести переговори свідчить про те, що вони не можуть довести війну до потрібного їм завершення військовим шляхом. Війна, скоріш за все, закінчиться на лінії дотику, яка зараз є, тобто, може бути заморозка фронту, в оптимістичному сценарії для України – без визнання юридичного окупованих територій за РФ. Далі, за його словами, в кращому випадку, в Україну приходять британські, французькі й інші миротворці, Україна отримає зброю. Середній випадок, вважає дипломат, - це якщо ми погоджуємося на те, що зараз існує, і ведемо переговори, які зараз тривають, не отримуючи на нашій території дружніх збройних сил. У той же час військовий аналітик Олег Жданов зауважив, що Україна не має іншого реалістичного варіанту завершення війни, окрім як перемогти на полі бою. Дипломатичне вирішення наразі розглядається як відтермінований конфлікт або повторення провалу Мінських домовленостей; Росія може залишити нас у спокої в двох випадках: якщо ми її розіб'ємо на полі бою, або якщо РФ розвалиться як держава.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779104-bez-trampa-mozhlyvi-stsenarii-zakinchennia-viiny-bez-poserednytstva-ssha>

25. **Гірак Г. Гранти для українців: на що держава дає кошти, які не потрібно повертати** [Електронний ресурс] / Галина Гірак //

Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про грантову програму «Власна Справа», започатковану після повномасштабного вторгнення РФ; згідно з постановою Кабінету Міністрів України (КМ України) від 21.06.2022 № 738, грантові кошти можна отримати на розвиток бізнесу. Так, мікрогрант від 50 до 250 тис. грн. українці можуть отримати на старт / розвиток бізнесу; грант понад 75 тис. грн. вимагає створення 1 - 2 робочих місць; грант до 150 тис. грн. можуть отримати українці віком до 25 років із зобов'язанням зареєструватись як фізична особа-підприємець (ФОП) і без обов'язкового створення робочих місць; грант до 500 тис. грн. можуть отримати підприємці восьми прифронтових регіонів за умови створення 1 - 2 робочих місць. Заявку на отримання гранту можуть подавати громадяни України віком від 18 до 65 років, як зареєстровані ФОП і підприємства, так і ті, хто лише збирається заснувати власну справу. Заявники мають підтвердити, що: не перебувають на тимчасово окупованій території (ТОТ) України та не провадять там господарську діяльність; не ведуть бізнес на території РФ; стосовно них не впроваджені санкції; проти них не порушено справи про банкрутство; не притягалися до кримінальної відповідальності за корупцію тощо. Окреслено, як подати онлайн-заявку через застосунок «Дія». Вказано, що серед мікрогрантів шостої хвилі найбільше грантоотримувачів із Львівської (64), Вінницької (35), Харківської (34), Івано-Франківської (31), Дніпропетровської (29), Хмельницької (28) областей та м. Київ (28).* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4777716-hranty-dlia-ukraintsiv-na-scho-derzhava-daie-koshty-yaki-ne-potribno-povertaty>

26. **Гірак Г. Залізна стіна: як житимуть українці в окупації після заморожування фронту** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про можливі варіанти життя українців на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) у разі підписання мирної угоди між Україною та РФ, і, відповідно, заморозки війни. На думку аналітиків, українці в окупації залишатимуться в ізоляції, ймовірніше, буде режим залізної стіни чи «Холодної війни».*

Зазначено, що, починаючи з 2014 р., окупанти інтегрують місцеве населення на ТОТ у російське правове поле, намагаючись позбавити людей української ідентифікації (це і примусова паспортизація, знищення української мови, загроза утримання людей у «міграційних тюрмах» тощо). Акцентовано, що повна зачистка українськомовного простору на ТОТ дозволить РФ утримати контроль над ними під час можливих перемовин, тим аргументом, що там проживають громадяни РФ - українці, які отримали російський паспорт. З цією метою на ТОТ викоренено навчання української мови. Окреслено проблему підготовки дітей на ТОТ до війни з Україною. Так, з 2024 р. у школах, починаючи з 7-го класу, запроваджено предмет «Основи безпеки та захисту Батьківщини»; з 01.09.2025 його планують викладати з другого класу. За словами правозахисників, є діти, які, проживаючи на ТОТ, навчаються в українських школах і вищих навчальних закладах (ВНЗ) онлайн: вони та їхні свідомі батьки зберігають українську ідентичність, чекаючи на деокупацію територій. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4778019-zalizna-stina-yak-zhytymut-ukraintsi-v-okupatsii-pislia-zamorozhuvannia-frontu>

27. **Гірак Г. Новий стимул: українцям за повернення додому в ЄС заплатять значні кошти** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. Вказано, що однією з перших країн Європейського Союзу (ЄС), яка має намір матеріально простимулювати повернення українців на батьківщину, є Швеція. Там планують збільшити гранти на повернення мігрантів із 900 до 32 тис. євро. Нагадано, що Програму тимчасового захисту в ЄС запровадили 04.03.2022, коли українці масово виїжджали за кордон через російську війну; у червні 2024 р. її було продовжено до 04.03.2026. Акцентовано на зусиллях України щодо повернення своїх громадян додому. Так, у приймаючих країнах відкриваються хаби національної єдності, щоб підтримувати зв'язок із українцями за кордоном, надавати їм юридичну допомогу та підтримку в поверненні на батьківщину. Окрім того, Міністерство національної єдності має створити нову програму для сприяння поверненню українців. Наведено коментарі

Президента України Володимира Зеленського щодо відкриття хабів національної єдності в Німеччині, Іспанії, Польщі, Чехії, Великій Британії; віце-прем'єр-міністра - міністра національної єдності Олексія Чернишова – щодо української діаспори, яка, разом із трудовими та вимушеними мігрантами, є нині найбільшою у світі. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779759-novyi-stymul-ukraintsiam-za-povernennia-dodomu-v-yes-zaplatiat-znachni-koshty>

28. Гірак Г. «Подарунок» Путіну: завершується створення спецтрибуналу щодо агресії Росії [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про створення спеціального трибуналу щодо злочину агресії РФ проти України: вже сформовано повний пакет установчих документів і 09.05.2025 у Львові під час зустрічі на рівні міністрів закордонних справ оголошено про політичну підтримку спецтрибуналу. Наведено тези звернення до учасників зустрічі Президента України Володимира Зеленського, який наголосив, що Росія має бути притягнута до відповідальності за свою агресію так само, як і нацисти, а «трибунал за злочин агресії має змусити будь-якого потенційного агресора замислитися двічі». Як зазначила заступниця керівника Офісу Президента України Ірина Мудра, паралельно триває процес створення компенсаційної комісії, яка виноситиме рішення про суми збитків, які РФ завдала постраждалим громадянам. За її словами, спецтрибунал може запрацювати вже наступного року, а у 2025 р. буде завершено оформлення юридичної бази, сформовано штат суддів і секретаріату, впроваджено правила, регламенти роботи і процедури. Очікується, що спецтрибунал отримає повноваження притягувати до відповідальності політичних і військових лідерів РФ, які несуть найбільшу відповідальність за злочини війни в Україні: буде проведено розслідування стосовно понад 20 чиновників вищого керівництва РФ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4780104-podarunok-putinu-zavershuietsia-stvorennia-spetstrybunalu-schodo-ahresii-rosii>*

29. **Гірак Г. У гру вступає Ердоган: чи допоможе він встановити мир в Україні** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. *Зважаючи на наміри Президента США Д. Трампа співпрацювати з Президентом Туреччини Реджепом Ердоганом над завершенням «безглуздої» війни РФ проти України, розглянуто, наскільки корисним може бути вплив Ердогана на ситуацію з припинення війни в Україні. Окреслено позицію Президента України Володимира Зеленського, який вважає, що Туреччина може зіграти важливу роль у гарантіях безпеки щодо «саме частини безпеки у Чорному морі у Туреччини». Відомо, що Туреччина не визнає тимчасової окупації РФ Кримського півострова та підтримує суверенітет і територіальну цілісність України. Наведено думки експертів про те, чому Ердоган одночасно хоче вступити до БРІКСу та підтримує повернення Криму, а також – чому назвати Ердогана посередником для Трампа не більше ніж ефектний хід, який вписується в його стиль «миротворця».* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779447-u-hru-vstupae-erdohan-chy-dopomozhe-vin-vstanovyty-myr-v-ukraini>

30. **Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук обговорив із представниками європейської партії ALDE посилення підтримки України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що у Верховній Раді України (ВР України) відбулася зустріч Голови парламенту Руслана Стефанчука та народних депутатів — голів профільних парламентських комітетів з делегацією європейської політичної партії «Альянс лібералів і демократів за Європу» (ALDE). Зауважено, що основною темою обговорення стали підтримка України в умовах триваючої війни, європейська інтеграція та посилення санкцій проти РФ. Під час вступного слова Голова ВР України подякував європейським партнерам за солідарність, політичну підтримку на міжнародному рівні. Він також наголосив на важливості тісної співпраці з партією ALDE, яка є давнім союзником*

українського парламенту у просуванні європейського порядку денного. Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383768>

31. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 30 квітня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. *Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 30 квітня 2025 р., під час якого було ухвалено низку законодавчих ініціатив. Зокрема, ухвалені в цілому: № 13175 — проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про правовий режим воєнного стану» щодо зміни найменувань військових адміністрацій населених пунктів, № 13177 — проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо порядку проходження військової служби окремими категоріями військовослужбовців під час дії воєнного стану та інші. Також ухвалені за основу: № 13037 — проєкт Закону про внесення змін до Дисциплінарного статуту Збройних Сил України, Статуту внутрішньої служби Збройних Сил України щодо вдосконалення механізмів забезпечення військової дисципліни, запобігання і протидії проявам дискримінації та сексуальним домаганням, № 9510 — проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо посилення захисту вимог працівників щодо виплати заборгованості із заробітної плати, в тому числі у випадку неплатоспроможності роботодавця та № 12141 — проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про міжнародний комерційний арбітраж» щодо розширення компетенції міжнародного арбітражу.* Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383720>

32. Голова Комітету з питань зовнішньої політики Олександр Мережко провів зустріч з членом Сенату Парламенту Італії Іваном Скалфаротто [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 8 травня 2025 р. відбулася зустріч голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та*

міжпарламентського співробітництва Олександра Мережска з членом Сенату парламенту Італії І. Скалфаротто та керівництвом місцевої влади Мілану. Повідомлено, що під час зустрічі співрозмовники обговорили актуальні питання світової політики, безпекову та гуманітарну ситуацію в Україні, ініціативи щодо мирного врегулювання в Україні, підтримку з боку партнерів, необхідність зміцнення всебічної допомоги Україні у відсічі збройної агресії РФ та імплементацію Формули миру Президента України Володимира Зеленського. Окрему увагу під час зустрічі було приділено обговоренню європейської та євроатлантичної інтеграції України і розвитку двостороннього співробітництва, зокрема у парламентському вимірі. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383933>

33. **Головний рабин України зустрівся зі Стівом Віткоффом** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 6 травня Головний рабин України Моше Реувен Асман під час візиту до США зустрівся зі спецпредставником Дональда Трампа по РФ та Близькому Сходу Стівом Віткоффом, а також із Дагом Бергамом, Державним секретарем внутрішніх справ США. У своїх дописах рабин подякував американському уряду за підтримку України та Ізраїлю, закликав до подальшої допомоги й наголосив на важливості донесення правди про випробування українського народу. Текст: https://risu.ua/golovnij-rabin-ukrayini-zustrivsyia-zi-stivom-vitkoffom_n156006

34. **Горон Д. Для жителів ТОТ запустили безплатні онлайн-курси української мови** [Електронний ресурс] / Діана Горон // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. За інформацією руху «Жовта стрічка», в Україні запустили безплатні онлайн-курси української мови для жителів тимчасово окупованих територій (ТОТ). Онлайн-курси створили для: школярів, які хочуть підтягнути українську та скласти вступні іспити до закладів вищої освіти; дорослих, які прагнуть покращити знання мови або вивчити її з нуля, а також «вирватися з полону ворожої пропаганди й відчувати єдність української спільноти». Програму формують індивідуально

під потреби учня (навчання з нуля, розмовна практика чи поглиблений рівень вивчення мови). Заняття проводяться через захищені канали зв'язку, а особисті дані учасників не зберігаються. Онлайн-курси створив проєкт «Ти в Україні» разом з рухом «Жовта стрічка» та Dovidka.info. Текст: <https://detector.media/infospace/article/240660/2025-05-07-dlya-zhyteliv-tot-zapustyly-bezplatni-onlayn-kursy-ukrainskoi-movy/>

35. **Гуцал С. «Історична прем'єра»: чому за канцлера Мерца голосували двічі й чого очікувати Україні від нового уряду Німеччини** [Електронний ресурс] / Світлана Гуцал // Дзеркало тижня. - 2025. - 9 трав. — Електрон. дані. Проаналізовано політичну кризу в Німеччині після обрання Фрідріха Мерца канцлером. Незважаючи на формування коаліційної угоди між ХДС та СДПН, перше голосування в Бундестазі завершилося невдачею, що засвідчило внутрішні суперечності та зростаюче невдоволення в партії. Обрання Мерца у другому турі не змогло повністю нівелювати символічний удар по його авторитету. Основні виклики нового уряду включають подолання внутрішніх розбіжностей, зміцнення єдності Німеччини та відновлення міжнародного співробітництва, зокрема з Францією та Польщею. Наголошено, що Позитивним сигналом для України стало призначення на посаду міністра закордонних справ представника ХДС Йоганна Вадепуля, відомого своєю підтримкою військової допомоги Києву. Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/istorichna-premjera-chomu-za-kantslera-mertsaholosuvali-dvichi-j-choho-ochikuvati-ukrajini-vid-novoho-urjadu-nimechchini.html>

36. **9 травня оголосять політичну підтримку створення спецтрибуналу щодо злочину агресії РФ** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. За словами заступниці керівника Офісу Президента України (ОПУ) Ірини Мудрої, повний пакет установчих документів щодо створення спеціального трибуналу щодо злочину агресії РФ проти України сформовано, а 09.05.2025 на зустрічі високого рівня буде оголошена політична підтримка створення спецтрибуналу. Наразі

паралельно триває процес створення компенсаційної комісії, яка виноситиме рішення про суми збитків, які РФ завдала постраждалим громадянам. Над цим механізмом сьогодні працюють представники 54 держав, а також Ради Європи та Європейського Союзу. Народний депутат Олексій Гончаренко зазначив, що угоду між Україною та Радою Європи про початок створення спецтрибуналу підпишуть Президент України Володимир Зеленський та генеральний секретар Ради Європи Ален Берсе. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/9-travnja-ogolosyat-politichnu-pidtrimku-stvorennya-spectribunalu-shchodo-zlochinu-agresiyi-rf.html>

37. **Делегація ВРЦіРО провела заключні зустрічі у Вашингтоні** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 2 - 3 травня 2025 р., на завершення свого візиту до США, делегація Всеукраїнської Ради Церков і релігійних організацій (ВРЦіРО) у м. Вашингтоні провела зустрічі з представниками неурядових організацій, експертами, релігійними діячами та депутатом Бундестагу ФРН. За повідомленням офіційного сайту ВРЦіРО, на зустрічі з представниками Американського Єврейського Комітету (АЄК) делегація ВРЦіРО розповіла про релігійні утиски на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України, зокрема про згортання від початку 2014 р. внаслідок російської агресії єврейського релігійного життя в містах Донецьку і Луганську. Рабин Ендрю Бейкер, відповідальний за міжнародні справи комітету, підкреслив незмінну підтримку України з боку АЄК та надав практичні рекомендації щодо більш ефективного використання міжнародних платформ для поширення правдивої інформації про російсько-українську війну та злочини РФ в сфері релігії зокрема та загалом проти людяності. Представникам протестантських конфесій під час розмови українські релігійні діячі розповіли про страждання українського народу, у тому числі дітей, внаслідок російської військової агресії, та закликали їх до подальших молитов та іншого сприяння встановленню справедливого миру для України. Текст:

https://risu.ua/delegaciya-vrciro-provela-zaklyuchni-zustrichi-u-vashingtoni_n155996

38. **Держдеп США: Угода про надра не має стосунку до переговорів про мир** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *Як заявила речниця Державного департаменту США Теммі Брюс на брифінгу, підписана між Україною та США угода про співпрацю в галузі корисних копалин не стосується жодних переговорів про завершення війни. Вона наголосила, що економічне партнерство між Києвом і Вашингтоном є окремою ініціативою, спрямованою на забезпечення довгострокових інвестицій і майбутніх доходів, зокрема - для відновлення України після війни. Водночас речниця підкреслила, що партнерство зі США розширює можливості для захисту держави й відкриває нові перспективи для українського народу.* Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/derzhdep-ssa-ugoda-pro-nadra-ne-maye-stosunku-do-peregovoriv-pro-mir/1217236>

39. **Для відбудови знадобляться кваліфіковані кадри** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 3 трав. [№ 90]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Кабінет Міністрів України (КМ України) на засіданні 2 травня ухвалив рішення щодо розподілення 540 млн грн субвенції в регіони для модернізації закладів професійно-технічної освіти. «Ідеться про модернізацію лабораторій закладів професійної та фахової передвищої освіти, а також забезпечення енергоефективності та безпеки цих освітніх просторів», — повідомив Прем'єр-міністр Денис Шмигаль. Він наголосив, що кошти буде надано для понад 100 закладів освіти, що готують інженерів, токарів, будівельників, технологів, операторів верстатів та інших фахівців, без яких неможлива відбудова. За словами Прем'єра, урядове рішення спрямоване на подальші інвестиції в освіту та зміцнення спроможності здійснювати відбудову завдяки кваліфікованим кадрам. Прем'єр-міністр наголосив, що останні тижні урядова команда на чолі з Президентом Володимиром Зеленським активно працювала над тим, щоб укласти вигідну, рівноправну та справедливую для України угоду щодо економічного партнерства зі*

Сполученими Штатами Америки. За словами очільника уряду, угода про створення спільного із США Інвестиційного фонду відбудови покликана не лише зміцнити оборону країни сьогодні, а й створити платформу довгострокового партнерства з найбільшою економікою світу. Під час засідання Кабінету Міністрів він зазначив, що підписання угоди — історичне досягнення, яке вписується в масштабну програму посилення України, забезпечення миру та гарантування безпеки. Текст:

<https://ukurier.gov.ua/uk/articles/dlya-vidbudovi-znadoblyatsya-kvalifikovani-kadri/>

40. **Добров В. Порошенко грає на руку росії, відмовляючись підтримати важливу угоду із США — Олещук** [Електронний ресурс] / Володимир Добров // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що 08.05.2025 Україна має намір ратифікувати важливу угоду про надра зі США, яка є ключовою для подальшої підтримки України у війні з РФ. Зазначено, що рішення Петра Порошенка та його фракції «Європейська солідарність» («ЄС») не підтримувати угоду про надра зі США є прямим ударом по національній безпеці України та подарунком російському президенту В. Путіну. Таку оцінку ситуації надав політичний експерт Петро Олещук.* Текст: <https://fakty.ua/454022-poroshenko-igraet-na-ruku-rossii-otkazyvayas-podderzhat-vazhnoe-soglashenie-s-ssha---olecshuk>

41. **Добров В. Україна тісно співпрацює з Євроюстом для збору доказової бази та ідентифікації воєнних злочинців рф, — Олег Татаров** [Електронний ресурс] / Володимир Добров // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що розслідування воєнних злочинів, скоєних РФ під час війни в Україні, має на меті притягнення винних до відповідальності та встановлення повної справедливості. Покаранню воєнних злочинців сприятиме спецтрибунал, над створенням якого Україна працює разом із партнерами. Про це заявив заступник керівника Офісу Президента України (ОПУ) Олег Татаров на зустрічі із президентом Агентства Європейського Союзу (ЄС) з питань співробітництва у сфері кримінального*

правосуддя (Євроюст) Міхаелем Шмідом. За його словами, українські правоохоронці та Офіс Генерального прокурора тісно співпрацюють з Євроюстом, обмінюючись інформацією під час формування доказової бази та встановлення осіб, які вчиняли воєнні злочини на території України. Крім того, учасники зустрічі обговорили напрями вдосконалення наявних механізмів притягнення до відповідальності осіб за скоєння економічних, корупційних та інших злочинів на території України. М. Шмід зазначив, що Євроюст готовий обговорювати подальшу взаємодію з українськими правоохоронцями щодо боротьби з міжнародними злочинцями, зокрема кіберзлочинцями. Текст: <https://fakty.ua/454098-ukraina-tesno-sotrudnichaet-s-evroyustom-dlya-sbora-dokazatelnoj-bazy-i-identifikacii-voennyh-prestupnikov-rf-oleg-tatarov>

42. **Долю Криму вирішуватимуть лише Україна та його корінний народ** [Електронний ресурс] // Крим. світлиця. – 2025. – 2 трав. (№ 18). – Електрон. дані. *Йдеться про виступ на 24-му Постійному форумі Організації Об'єднаних Націй (ООН) з питань корінних народів голови Меджлісу кримськотатарського народу Рефата Чубарова. Політик наголосив, що долю Криму вирішуватимуть лише Українська держава та корінний кримськотатарський народ, і звернув увагу делегатів Форуму на залучення російським керівництвом корінних народів Росії до участі у війні проти України. Рефат Чубаров закликав Форум приділяти увагу репресіям та переслідуванням кримськотатарського народу з боку окупаційної влади та відзначив, що українці та кримські татари "захищають свій дім, свою державу від озброєних бандитів, які увірвалися за наказом Путіна на українські землі".* Текст:

<http://svitlytsia.crimea.ua/index.php?section=article&artID=26932>

43. **Дорожня карта необхідних реформ** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 8 трав. [№ 93]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Президент України Володимир Зеленський провів зустріч із генеральним секретарем Організації економічного співробітництва та розвитку (ОЕСР)*

Матіасом Корманом і подякував за незмінну підтримку України. Зазначено, що одна із ключових тем обговорення — участь ОЕСР у розробленні та реалізації плану відновлення України, зокрема конкретних проєктів відбудови. В. Зеленський також подякував за підготовку і представлення Економічного огляду України й Огляду доброчесності та протидії корупції в Україні: «Цінуємо представлені сьогодні огляди України — економічний та антикорупційний. Це дорожня карта необхідних реформ і позитивний сигнал для міжнародних інвесторів». Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/dorozhnya-karta-neobhidnih-reform/>

44. **Дронова А. Цифрова безпека вимагає співпраці на всіх рівнях: підсумки InfoSec Ukraine 2025 у Києві** [Електронний ресурс] / Аліна Дронова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що 06.05.2025 у Києві пройшла конференція «InfoSec Ukraine 2025» — одна з ключових подій у сфері інформаційної та кібербезпеки, яка цього року зібрала понад 800 учасників із різних країн. Захід став точкою перетину стратегічних рішень, міжнародного досвіду та локального бачення того, як Україна може посилити свою цифрову оборону в умовах гібридної війни та постійних атак на критичну інфраструктуру. Конференція об'єднала представників уряду, технологічного бізнесу, міжнародних організацій та провідних аналітичних центрів. Вони обговорювали, як змінюється ландшафт інформаційної безпеки, що означає цифрова довіра в епоху дезінформації, та які рішення здатні забезпечити стійкість держави у новій реальності. Вказано, що в умовах гібридної війни кіберзахист є питанням стійкості всієї країни, тому має об'єднувати всі зацікавлені сторони — від держави та бізнесу до приватних ініціатив. Текст: <https://fakty.ua/454081-cifrovaya-bezopasnost-trebuje-sotrudnichestva-na-vseh-urovnyah-itogi-infosec-ukraine-2025-v-kieve>

45. **Євгенія Кравчук: Поступки країні-агресору зруйнують увесь світовий порядок та міжнародне право** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. Як заявила народна депутатка, заступниця голови

парламентського Комітету з питань гуманітарної та інформаційної політики, членкиня постійної делегації у ПАРЄ Євгенія Кравчук, територіальні поступки агресору — це не лише проблема України, а проблема руйнації усього світового порядку і міжнародного права. За її словами, потрібно постійно посилювати санкційний тиск на РФ, яка розраховує послабити економічні обмеження. Вона додала, що ще один важливий напрямок роботи — протидія російській пропаганді, зокрема на рівні Європейського Союзу (ЄС). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383914>

46. Європейський парламент ухвалив резолюцію про повернення українських дітей, яких депортувала росія [Електронний ресурс] // Юрид. газ. — 2025. — 8 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що 08.05.2025 Європейський парламент ухвалив резолюцію про повернення українських дітей, яких РФ депортувала або примусово перемістила. Про це повідомив голова Офісу Президента України (ОПУ) Андрій Єрмак. За його словами, резолюція, підтримана п'ятьма провідними політичними групами, містить такі ключові положення: засуджує насильницькі дії РФ та співучасть білорусі у злочинах проти українських дітей: убивства, примусові переміщення й депортації, незаконні всиновлення, сексуальне насильство, примусову русифікацію та мілітаризацію; закликає ЄС притягнути винних до відповідальності та запровадити санкції проти осіб і установ, причетних до цих злочинів; вимагає негайного припинення злочинів, розкриття інформації про всіх депортованих дітей та забезпечення їхнього безпечного і безумовного повернення; закликає надати міжнародним організаціям доступ до всіх дітей, вивезених до РФ тощо. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/evropeyskiy-parlament-uhvaliv-rezolyuciyu-pro-povernennya-ukrayinskih-ditey-yakih-deportovala-rosiya.html>

47. Єгор Чернєв: Привілейоване членство України в Організації НАТО з науки та технологій дає доступ до технологій, співпраці й певного грантового фінансування наших проєктів [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 10 трав. [№ 344]. — Електрон. дані. Як заявив народний депутат, заступник голови

парламентського Комітету з питань нацбезпеки, оборони та розвідки, голова постійної делегації України в ПА НАТО Єгор Чернєв, Україна продовжує нарощувати співпрацю з НАТО, де-факто інтегруючись у різноманітні проєкти та програми Альянсу. Він розповів, що фахівці нашого Міністерства оборони вперше взяли участь у розробці нового проєкту науково-технічної стратегії НАТО. Партнери зацікавлені в досвіді України у веденні сучасної війни, оскільки ми показали себе як нація, що зупиняє окупантів на полі бою. Політик додав, що завдяки привілейованому членству України в Організації Альянсу з науки та технологій (STO) ми, не будучи членом НАТО, матимемо доступ до технологій, співпраці й певного грантового фінансування наших проєктів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383936>

48. **Жодної "демілітаризації" та юридичного визнання окупації** [Електронний ресурс] // Крим. світлиця. – 2025. – 9 трав. (№ 19). – Електрон. дані. Йдеться про пресконференцію у Варшаві за підсумками неформальної зустрічі європейських міністрів високої представниці Європейського Союзу (ЄС) із зовнішніх відносин й політики безпеки Каї Каллас, яка повідомила, що міністри закордонних справ країн ЄС погодили головні принципи мирного врегулювання в Україні, які передбачають збереження її суверенітету та територіальної цілісності, заперечують юридичне визнання тимчасово окупованих територій і будь-які спроби "демілітаризації". Кая Каллас наголосила, що Україна потребує твердих гарантій безпеки, а також Україна має залишити за собою свободу обирати власне майбутнє, зокрема залишатися на шляху входження до складу ЄС. Також висока представниця ЄС зазначила, що повинні бути повернуті всі військовополонені, депортовані діти, ув'язнені цивільні, а санкції мають залишатися чинними, поки "Росія буде сплачувати за шкоду, яку вона спричинила". Кая Каллас висловила переконання, що не може бути жодних переговорів про Україну без України, і жодних переговорів про європейську безпеку без Європи. Текст: <http://svitlytsia.crimea.ua/index.php?section=article&artID=26957>

49. **За розпалювання національної ворожнечі** [Електронний ресурс] // Крим. світлиця. – 2025. – 2 трав. (№ 18). – Електрон. дані. *Йдеться про спрямування до суду прокуратурою Автономної Республіки Крим (АР Крим) та міста Севастополь обвинувального акту щодо директора Інституту медіакомунікацій, медіатехнологій та дизайну окупаційного Кримського федерального університету ім. В.І. Вернадського, який виправдовував збройну агресію проти України та закликав до зміни меж її території. Зазначено, що фігуранту інкриміновано публічні заклики до вчинення дій з метою зміни меж території та державного кордону України - чч. 1, 2 ст. 110 Кримінального кодексу України (КК України), колабораційну діяльність - ч. 6 ст. 111-1 КК України, умисні дії, спрямовані на розпалювання національної ворожнечі - ч. 1 ст. 161 КК України та виправдовування збройної агресії Російської Федерації (РФ) проти України, вчинене з використанням медіа - ч. 3 ст. 436-2 КК України.*

Текст:

<http://svitlytsia.crimea.ua/index.php?section=article&artID=26935>

50. **Забезпечення належних умов для екстрадованих осіб: системні кроки України для виконання міжнародних зобов'язань** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. *За інформацією Міністерства юстиції України, держава забезпечує стабільну роботу тюрем і безпеку в'язнів та затриманих, що критично для виконання запитів України на екстрадицію через європейських партнерів. На виконання Закону України щодо дотримання прав екстрадованих осіб та засуджених, переданих в Україну, Міністерством юстиції затверджено спеціальний Перелік установ виконання покарань, в яких передбачене тримання цієї категорії осіб. Станом на 2025 р. до переліку включено 17 установ — 11 слідчих ізоляторів та 6 виправних колоній, які розташовані на безпечній відстані від зон бойових дій та тимчасово окупованих територій (ТОТ). Ці установи поступово адаптуються до нових вимог, передбачених на національному та міжнародному рівнях Разом з тим, визначення тортур у Кримінальному кодексі України (КК України) було узгоджено з Конвенцією ООН проти*

тортур та інших жорстоких, нелюдських або принижувальних видів поводження і покарання. Нова норма встановлює особливу кваліфікуючу обставину для тортур, таку як вчинення цього злочину представником держави або представником іноземної держави. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/zabezpechennya-nalezhnih-umov-dlya-ekstradovanih-osib-sistemni-kroki-ukrayini-dlya-vikonannya-mizhna.html>

51. Законопроект щодо встановлення кримінальної відповідальності за депортацію дітей не суперечить міжнародно-правовим зобов'язанням України у сфері європейської інтеграції [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що на засіданні 6 травня Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС розглянув проєкт Закону № 12170 Про внесення змін до Кримінального кодексу України щодо встановлення відповідальності за незаконне переміщення, депортацію, невиправдану затримку репатріації дитини, вербування та використання дитини у військових цілях представником іноземної держави. За пояснювальною запискою, проєкт Закону розроблено для запобігання протиправному переміщенню та свавільному утриманню (невиправданій затримці репатріації) дітей, вербуванню та використанню дітей у військових цілях представником іноземної держави, а також унеможливлення ситуації безкарності за вчинення відповідних злочинів щодо українських дітей, які перебувають під захистом міжнародного гуманітарного права. Проєкт Закону пропонує запровадити кримінальну відповідальність за згадані дії — позбавлення волі на строк від восьми до дванадцяти років. За висновком Комітету, проєкт Закону не суперечить міжнародно-правовим зобов'язанням України у сфері європейської інтеграції. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383932>

52. Замірська Л. Поза героїчними сюжетами: чому медіа-героїзація ветеранів може збільшити бар'єр [Електронний ресурс] / Людмила Замірська // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 трав. – Електрон. дані.

Присвясно проблемі стигматизації ветеранів і ветеранок в Україні на тлі досвіду США. Зазначено, що дослідження проведено Українським ветеранським фондом спільно із Сірак'юзьким університетом та соціологічною групою «Рейтинг». Висвітлено чотири виміри стигматизації: досвід самих ветеранів, їхніх родин, роль медіа та іноземний досвід. Основну увагу приділено розриву між героїзацією ветеранів у суспільному дискурсі та реальним ставленням до них у повсякденному житті, що призводить до соціальної ізоляції та внутрішньої стигматизації. Проаналізовано гендерні аспекти та проблеми ветеранів з інвалідністю, запропоновано кроки для покращення ситуації, зокрема через соціальні програми, інституційну підтримку та зміни у медіарепрезентації. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/poza-herojichnimi-sjuzhetami-chomu-media-herojizatsija-veteraniv-mozhe-zbilshiti-barjer.html>

53. Зареєстровано новий законопроект про ринок деревини [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Верховній Раді України (ВР України) зареєстровано новий законопроект про ринок деревини (реєстр. № 13227), головним з опрацювання якого визначено Комітет ВР України з питань економічного розвитку. «Реформа лісової галузі: фундамент для майбутньої економіки України, — розповів співавтор законопроекту, голова підкомітету з питань адаптації законодавства України до положень права Європейського Союзу (acquis ЕС), виконання міжнародно-правових зобов'язань України у сфері європейської інтеграції Комітету ВР України з питань економічного розвитку Богдан Кицак. Він наголосив, що Україна має величезний потенціал у лісовому секторі, але і настільки ж великі виклики. Десятиліттями галузь залишалася джерелом корупції, тіньових схем і нераціонального використання ресурсів. Зараз для Держави унікальний момент. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383813>

54. Захист національної безпеки: хто і за яких умов може набувати право власності на українські медіа [Електронний ресурс] // Юрид. газ. –

2025. – 6 трав. – Електрон. дані. *Відповідно до Закону України «Про запобігання загрозам національній безпеці, пов'язаним із надмірним впливом осіб, які мають значну економічну та політичну вагу в суспільному житті (олігархів)», право власності на медіа обмежується для осіб, внесених до реєстру олігархів. Також відповідно до Закону України «Про медіа» заборонено набуття права власності громадянами держави-агресора, юридичними особами, пов'язаними з державою-агресором, а також особами, щодо яких застосовані санкції. Розглянуто такі питання: як перевіряється потенційний покупець медіа; на що звертається увага під час перевірки.* Текст: <https://jur-gazeta.com/golovna/zahist-nacionalnoyi-bezpeki-hto-i-za-yakih-umov-mozhe-nabuvati-pravo-vlasnosti-na-ukrayinski-media.html>

55. **Здоровило Т. В Україні вперше викрили агентурну мережу воєнрозвідки Угорщини** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про викриття Службою безпеки України (СБУ) агентурної мережі воєнної розвідки Угорщини, яка здійснювала шпигунську діяльність на шкоду Українській державі. Зазначено, що завданням членів злочинної групи був збір інформації про військову захищеність Закарпатської області, пошук вразливих місць у наземній і повітряній обороні регіону, а також вивчення суспільно-політичних поглядів місцевих жителів: зокрема, сценаріїв їхньої поведінки, якщо на територію регіону зайдуть угорські війська. Наразі слідчі СБУ повідомили фігурантам про підозру за ч. 2 ст. 111 Кримінального кодексу України (КК України) - державна зрада, вчинена в умовах воєнного стану, за що зловмисникам загрожує довічне ув'язнення з конфіскацією майна.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189290/>

56. **Здоровило Т. Готував удари по Миколаєву "в обхід" української ППО: затримано росінформатора** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про затримання в Миколаєві співробітниками Служби безпеки України (СБУ) місцевого інформатора ворога, який коригував удари по захисниках міста.*

Співробітники СБУ викрили зловмисника на початкових етапах його розвідактивності, задокументували її і провели заходи для забезпечення локацій Сил оборони. Наразі ворожому агенту повідомили про підозру за ч. 3 ст. 114-2 Кримінального кодексу України (КК України) - несанкціоноване поширення інформації про переміщення або розміщення Збройних сил України (ЗСУ) чи інших утворених відповідно до законів України військових формувань, вчинене в умовах воєнного стану, і йому загрожує до 12 років тюрми. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189216/>

57. **Здоровило Т. Добралися до ШІ: російські структури активізували методику "отруєння" великих мовних моделей** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. Наведено коментар керівника Центру протидії дезінформації (ЦПД), офіцера Сил оборони України Андрія Коваленка щодо нових трендів у використанні Росією штучного інтелекту (ШІ) в інформаційній війні та на полі бою за останній місяць. Зокрема Андрій Коваленко відзначив, що на інформаційному фронті російські структури активізували методику "отруєння" великих мовних моделей (LLM), масово генеруючи фейкові сайти, новинні портали, псевдоаналітику через SEO-оптимізацію з метою спонукати різних ботів у відповідях мимоволі відтворювати кремлівські меседжі: про "нацистську Україну", "американську біозброю", "окупований Донбас" тощо. Окрім того, за словами посадовця, на полі бою скоро буде прорив у застосуванні автономних дронів: у Сполучених Штатах Америки (США) активно тестують дрони, які самостійно розпізнають ціль, ухвалюють рішення про атаку та виконують місію без участі людини. Своє чергою, ЦПД застосовує машинне навчання для виявлення координованих інформаційних атак: моделі фіксують аномалії в поширенні певного меседжу, одночасне підключення бот-мереж, "накачку" Telegram-каналів, інших соцмереж та реакції на них, внаслідок чого виявлена інфраструктура росіян поступово припиняє своє існування. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189222/>

58. **Здоровило Т. Європарламент ухвалив резолюцію про повернення депортованих українських дітей з росії** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про ухвалення Європейським парламентом резолюції про повернення українських дітей, яких Росія депортувала або примусово перемістила. Наведено коментар у Телеграмі глави Офісу Президента України (ОПУ) Андрія Єрмака, який подякував Європарламенту за ухвалений документ та зазначив, що резолюція, підтримана п'ятьма провідними політичними групами Європарламенту, містить такі ключові положення: засудження насильницьких дій Росії та співучасті Білорусі у злочинах проти українських дітей: убивства, примусові переміщення й депортації, незаконні всиновлення, сексуальне насильство, примусова русифікація та мілітаризація; заклик до Європейського Союзу (ЄС) притягнути винних до відповідальності та запровадити санкції проти осіб і установ, причетних до цих злочинів; вимога негайного припинити злочини, розкрити інформацію про всіх депортованих дітей та забезпечити їхнє безпечне і безумовне повернення; заклик надати міжнародним організаціям доступ до всіх дітей, вивезених до Росії, і засудження насильницького нав'язування громадянства Російської Федерації (РФ) та державних програм усиновлення як інструментів примусової асиміляції; звернення до світової спільноти із закликом посилити координацію, зокрема через Спеціальний трибунал за злочин агресії проти України.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189286/>

59. **Здоровило Т. За час "повномасштабки" рф пошкодила та зруйнувала понад 2300 об'єктів мед інфраструктури** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 трав. – Електрон. дані. *Подано інформацію Міністерства охорони здоров'я (МОЗ) щодо медичних об'єктів, пошкоджених та зруйнованих російськими агресорами за час повномасштабного вторгнення. У повідомленні МОЗ зазначено, що завдяки злагодженим зусиллям держави та міжнародних партнерів вже вдалося повністю відновити 700 медичних об'єктів та ще 312 частково, включаючи*

критично важливі лікарні та центри первинної медичної допомоги у прифронтових областях, і загалом вже понад тисяча відновлених медичних установ знову можуть приймати пацієнтів. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189278/>

60. **Здоровило Т. Затримано російського "крота" у бойовій бригаді ЗСУ на Харківщині** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 6 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про затримання співробітниками військової контррозвідки Служби безпеки України (СБУ) за сприяння Головнокомандувача Збройних сил України (ЗСУ) у зоні бойових дій на Харківщині агента Російської Федерації (РФ), яким виявився контрактник однієї із бригад ЗСУ. Слідчі СБУ повідомили агенту про підозру за ч. 2 ст. 111 Кримінального кодексу України (КК України) - державна зрада, вчинена в умовах воєнного стану, відповідно до якої зловмиснику загрожує довічне позбавлення волі з конфіскацією майна.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189233/>

61. **Здоровило Т. Зеленський у Чехії: посилення санкцій для РФ, майбутнє України у ЄС та мир** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про візит до Чехії Президента України Володимира Зеленського. Під час зустрічі з головою Палати депутатів парламенту Чехії Маркетною Пекаровою-Адамовою та заступниками голови Палати депутатів Володимир Зеленський обговорив посилення санкцій проти Росії та перспективи України у Європейському Союзі (ЄС). Президент України відзначив участь Пекарової-Адамової у Парламентському саміті Кримської платформи 2024 року та ухвалення Палатою депутатів уже п'яти резолюцій на підтримку України, а також подякував голові Палати депутатів за особисту участь у реалізації гуманітарних проєктів в українських лікарнях, зокрема постачання необхідного обладнання та участь чеських медиків у лікуванні та реабілітації українських воїнів. Також Володимир Зеленський наголосив, що Україна продемонструвала готовність досягти справедливого і тривалого миру*

дипломатичним шляхом, проте Російська Федерація (РФ) відмовляється прийняти пропозицію про повне та безумовне припинення вогню на 30 днів.

Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189224/>

62. Здоровило Т. Комбат вимагав бойові виплати у підлеглих [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про ліквідацію співробітниками Служби безпеки України (СБУ) та Державного бюро розслідувань (ДБР) за сприяння Головнокомандувача Збройних сил України (ЗСУ) в одній із бригад ЗСУ схеми незаконного нарахування підвищених виплат. За результатами спільних дій на Донеччині затримано командира батальйону військового з'єднання, який вимагав з підлеглих "відкати" за нарахування їм фіктивних надбавок нібито за участь у боях на передовій. Наразі затриманому повідомлено про підозру за ч. 3 ст. 368 Кримінального кодексу України (КК України) - одержання неправомірної вигоди службовою особою, поєднане з вимаганням, за що зловмиснику загрожує до десяти років позбавлення волі з конфіскацією майна.*

Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189226/>

63. Здоровило Т. Кривавий квітень в Україні: найбільша кількість жертв цивільних за пів року – ООН [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про щомісячну доповідь Моніторингової місії Організації Об'єднаних Націй (ООН) з прав людини в Україні, у якій зазначено, що із вересня 2024 року квітень 2025 року в Україні став найсмертоноснішим серед цивільних: щонайменше 209 людей загинули, ще 1 146 зазнали поранень. Зокрема наголошено, що майже половина загиблих серед цивільного населення - жертви ракетних атак й атак дронами-камікадзе, а у деяких із цих атак російські збройні сили з більшою інтенсивністю застосовували ракети з осколковими боєголовками, які детонували над землею, розкидаючи осколки по великих відкритих територіях, вбиваючи та завдаючи поранень багатьом цивільним одночасно.*

Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189293/>

64. **Здоровило Т. "Місія неможлива": серйозні політнаслідки для рф є завадою путіну зупинити війну – Bild** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. *Висвітлено зміст публікації у виданні "Bild" щодо можливості припинення російсько-української війни. У публікації зазначено, що Росія блокує мирні ініціативи Сполучених Штатів Америки (США), оскільки режим Володимира Путіна може зіткнутися із серйозними внутрішніми труднощами при спробі завершити війну. Зокрема наголошено на серйозному погіршенні економічної ситуації в Росії, де єдиним винятком залишається оборонно-промисловий комплекс (ОПК), який фактично приховує масштаби економічних проблем. Окрім того, на думку експертів, окрему загрозу для режиму в Росії становлять ветерани війни, багато з яких, повернувшись з фронту, можуть стати джерелом соціальної нестабільності та злочинності, особливо в регіонах із низьким рівнем життя та обмеженими економічними перспективами. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189214/>*

65. **Здоровило Т. Найближчі цілі путіна щодо війни в Україні могли змінитися – розвідка** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. *Подано публікацію в "CNN", в якій з посиланням на джерела зазначено, що президент Російської Федерації (РФ) Володимир Путін змістив свій безпосередній фокус у війні проти України на більш короткострокові цілі - зміцненні своєї влади на захопленій його військами території і стимулюванні економіки РФ, яка переживає важкі часи. Також у публікації наголошено, що навіть якщо Росія погодиться на запропонований варіант мирної угоди, вона може спробувати відновити війну і намагатися захопити більшу частину України в довгостроковій перспективі. Окреслено позицію Сполучених Штатів Америки (США) та хід переговорів між США та РФ щодо припинення війни в Україні, зокрема відзначено, що представники американської розвідки попереджали радників Президента США Дональда Трампа, що контроль над Україною залишається головним пріоритетом Путіна, і вказували, що він прагне скористатися будь-*

яким поспіхом у переговорах з боку нової адміністрації США. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189187/>

66. **Здоровило Т. Натяк Зеленського: Україна не гарантує безпеку іноземцям у Москві 9 травня** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 3 трав. – Електрон. дані. *Наведено коментар Президента України Володимира Зеленського під час закритого спілкування з журналістами щодо військового параду в Москві 9 травня. Глава держави наголосив, що Україна не може гарантувати іншим країнам безпеку їх представників, оскільки російська сторона може вчиняти щодо гостей будь-які дії, а українська не може нести відповідальність за те, що відбувається у Російській Федерації (РФ). Зазначено, що також Володимир Зеленський під час розмови з журналістами не підтримав ідею Путіна про триденне перемир'я на ті дні.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189198/>

67. **Здоровило Т. Проводили ворожі ІПСО в Україні: затримано агентів гри** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 6 трав. – Електрон. дані. *Подано повідомлення Служби безпеки України (СБУ) про нейтралізацію агентурної мережі російської воєнної розвідки, яка допомагала російським агресорам проводити інформаційно-психологічні спецоперації (ІПСО) проти України. Зазначено, що за результатами комплексних заходів у Києві, Дніпрі та Хмельницькому затримано трьох агентів Російської Федерації (РФ), які пощирювали ворожі ІПСО від імені "пересічних громадян" України. Слідчі СБУ повідомили всім затриманим про підозру за ч. 1 ст. 114-1 Кримінального кодексу України (КК України) - перешкоджання законній діяльності Збройних сил України (ЗСУ) та інших військових формувань, а також наразі вирішується питання щодо додаткової кваліфікації їхніх дій за ст. 111 (державна зрада).* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189259/>

68. **Здоровило Т. Сьогодні День пам'яті та перемоги над нацизмом у Другій світовій - звернення Зеленського** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 трав. – Електрон. дані. *Подано тези*

відеозвернення Президента України Володимира Зеленського з нагоди Дня пам'яті та перемоги над нацизмом у Другій світовій війні, записаного 8 травня на Хрещатику в Києві. Володимир Зеленський розкритикував цинізм Росії у відзначенні пам'ятного дня та зазначив, що Україна відзначає цей день з усім світом. Глава держави наголосив, що розв'язавши повномасштабну війну проти України Російська Федерація (РФ) повторила зло, та відзначив шанобливе ставлення українців до своїх героїв, назвавши це ще одним доказом "прірви між нами та злом". Президент України вказав, що День пам'яті та перемоги над нацизмом нагадує важливу закономірність - "будь-яке зло неодмінно закінчується", та висловив переконання, що "будь-який окупант врешті-решт залишає нашу землю". Текст:

<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189280/>

69. **Здоровило Т. Трибунал над російськими злочинцями є незворотнім – євродипломати у Львові** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про спільну пресконференцію очільників української та європейської дипломатії у Львові, учасники якої заявили, що трибунал щодо злочину російської агресії проти України є обов'язковим елементом правосуддя і лідери Російської Федерації (РФ) не мають лишатися безкарними. Зокрема висока представниця Європейського Союзу (ЄС) з безпекової та зовнішньої політики ЄС Кая Калас наголосила, що агресія – це "лідерський злочин", який передбачає вину керівників країни, а міністр закордонних справ України Андрій Сибіга відзначив, що існує юридична можливість досягти вироків щодо найвищих керівників РФ.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189299/>

70. **Здоровило Т. 30-кілометрова демілітаризована зона навколо фронту – Келлог** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про виступ в ефірі телеканалу "Fox News" спецпредставника Президента Сполучених Штатів Америки (США) Дональда Трампа Кіта Келлога, який заявив, що Україна запропонувала створити 30-кілометрову демілітаризовану зону навколо фронту,*

контролювати яку може "Коаліція охочих". Також Кім Келлог зауважив, що Російська Федерація (РФ), на відміну від України, не погодилась на 30-денне перемир'я, а також наголосив, що Україна з часом зможе повернути собі контроль над окупованими територіями, порівнявши ситуацію з розділеною колись Берлінською стіною Німеччиною та з балтійськими державами, які західні країни не визнавали частиною СРСР, навіть коли ті формально входили до його складу. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189268/>

71. **«Зроблено в Україні»: Мінекономіки ініціює розширення локалізації** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 6 трав. [№ 91]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Міністерство економіки України спільно з Комітетом Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку вперше застосовує передбачену законом процедуру розширення переліку товарів, на які поширюється вимога локалізації. Зауважено, що підставою для ініціативи стали звернення українських виробників 25 видів продукції, які висловили бажання долучитися до політики локалізації. Це свідчить, що механізм локалізації успішно працює і створює реальні стимули для розвитку промисловості. Наголошено, що передбачено розширення локалізації ще на 25 товарів у таких категоріях: машинобудування, зокрема ліфти, трактори тощо; товари легкої промисловості, зокрема спецодяг і військова форма; освітлювальні прилади, кабелі, світлофори; металоконструкції та труби великого діаметра. Запропоноване розширення вже отримало схвалення Комітету ВР України з питань економічного розвитку. Це дає Міністерству економіки України правові підстави готувати відповідний проєкт постанови для погодження для розгляду Кабінетом Міністрів України (КМ України). Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/zrobleno-v-ukrayini-minekonomiki-iniciyuye-rozshir/>

72. **Іжак О. Чому війна Індії та Пакистану вигідна Росії і невигідна нам** [Електронний ресурс] / Олексій Іжак // Дзеркало тижня. - 2025. - 3 трав. — Електрон. дані. Проаналізовано потенційні наслідки можливої війни між

Індією та Пакистаном для глобальної безпеки, а особливо — для України. Пояснено, чому загострення в Південній Азії вигідне Росії: воно відволікає увагу світу від війни в Україні, розпорошує ресурси партнерів Києва і зміцнює позиції Москви на глобальній арені. Водночас для України та її союзників такий конфлікт — небажаний, адже може послабити міжнародну коаліцію на підтримку України. Висвітлено геополітичну гру Китаю та ризики, пов'язані з його позицією у разі індо-пакистанського конфлікту. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/chomu-vijna-indiji-ta-pakistanu-vihidna-rosiji-i-nevihidna-nam.html>

73. Ірина Борзова: Справи про зникнення безвісти в умовах війни будуть розслідуватися більш оперативно й ефективно [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, членкиня парламентського Комітету з питань молоді і спорту Ірина Борзова, Верховна Рада України (ВР України) ухвалила в першому читанні законопроект № 12414. Політикиня зауважила, що цей законопроект надає можливість розслідування за місцем проживання заявника справ про зникнення безвісти в умовах війни. Такий підхід дасть змогу оперативно й ефективно реагувати на відповідні заяви. Вона додала, що ця норма дасть змогу уникнути територіальних обмежень і забезпечить більш зручний доступ до слідчих органів для родичів зниклих осіб. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383821>*

74. Ще шістьох українських дітей вдалося повернути з тимчасово окупованих територій! [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Зазначено, що Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець повідомив, що серед повернутих — діти віком від 4 до 17 років. У кожної родини — своя історія втрат і тиску з боку окупаційної влади: втрата житла через обстріли, погрози відібрати дитину за відмову йти навчатися до російської школи, примусове оформлення російських документів. Омбудсман України окремо подякував державі Катар за незмінну*

підтримку у справі захисту українських дітей. Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383817>

75. **Катишев К. Євросоюз надасть Україні 1,9 млрд євро на зброю** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Як повідомив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль, Європейський Союз (ЄС) офіційно оголосив про намір виділити майже 1,9 млрд. євро на військову підтримку України. Глава уряду назвав це «історичним рішенням», адже зброя для України буде закуплена за рахунок прибутків від заморожених російських активів через Європейський фонд миру. Так, 1 млрд євро з цієї суми буде спрямований на закупівлю зброї згідно з «данською моделлю», тобто безпосередньо в українських виробників. Це, за словами Д. Шмигалья, не просто посилить здатність України до захисту, а й стимулює економіку й інновації в оборонно-промисловому комплексі (ОПК).* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4780091-yevrosouiz-nadast-ukraini-19-mlrd-yevro-na-zbroui>

76. **Катишев К. ЄС надав Україні €1 млрд за рахунок активів Росії** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Як повідомив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль, таку суму Україна отримала від Європейського Союзу ЄС у межах програми «Extraordinary Revenue Acceleration» (ERA); ці кошти, забезпечені за рахунок прибутків від знерухомлених активів центробанку РФ, спрямують «на покриття критично важливих видатків бюджету та зміцнення держави». Нагадано, що загалом ініціатива країн «G7» «ERA» передбачає виділення Україні 50 млрд. доларів, із яких 20 млрд доларів надасть ЄС, поточна виплата від ЄС - уже четверта.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/financial/4779690-yes-nadav-ukraini-1-mlrd-za-rakhunok-aktyviv-rosii>

77. **Катишев К. Зеленський озвучив вимоги «коаліції рішучих» до РФ** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 трав. — Електрон. дані. *Наведено коментарі Президента України*

Володимира Зеленського на пресконференції у Києві за участі лідерів Франції, Великої Британії, Польщі та Німеччини 10.05.2025 про те, що головним результатом зустрічі країн-учасниць «коаліції рішучих» є вимога від Росії розпочати з 12 травня повне та безумовне припинення вогню в Україні на 30 днів, щоб дати шанс дипломатії. Як вважає український лідер, спроба висунення умов із боку РФ свідчатиме про наміри затягнути війну та зірвати дипломатію. За словами В. Зеленського, припинення вогню має бути всеосяжним; в повітрі, на морі та на суші. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4780355-zelenskyi-ozvuchyv-vymohy-koalitsii-rishuchykh-do-rf>

78. Катишев К. На фронті різко зросло число боїв – Генштаб [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1166-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1165-ту, добу на фронті зафіксовано 253 бойових зіткнення. Найбільш активні російські війська на Покровському та Новопавлівському напрямках, де українські захисники зупинили майже 180 атак. За добу ракетні війська й артилерія ЗСУ уразили два пункти управління, п'ять гармат, одну станцію РЕБ, сім районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки противника, два пункти управління БпЛА та один засіб ППО. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4778373-na-fronti-rizko-zroslo-chyslo-boiv-henshtab>

79. Катишев К. Стармер оголосив найбільший пакет санкцій проти РФ [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Вказано, що Прем'єр-міністр Великої Британії Кір Стармер оголосив, що його країна запроваджує проти Росії найбільший пакет санкцій, який коли-небудь вводився, щоб посилити тиск на Путіна. Санкції стосуються російського «тіньового флоту» – під них потраплять 100 танкерів, які перевозять нафту. Вважається, що ці кораблі

з початку 2024 р. перевезли нафтопродукти вартістю понад 24 млрд доларів.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4779988-starmer-oholosyv-naibilshyi-paket-sanktsii-proty-rf>

80. **Катишев К.** У ЄС планують подвоїти військову допомогу Україні [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. *Наведено тези допису єврокомісара з питань оборони та космосу Андрюса Кубілюса у соцімережі «Х» про те, що Європейський Союз (ЄС) може вдвічі посилити військову підтримку України вже у поточному році. За його словами, зараз США й ЄС виділяють близько 40 млрд євро на військову допомогу Україні на рік; ці кошти можна використовувати ефективніше, інвестуючи їх у закупівлю озброєння безпосередньо в українських виробників. Адже вартість виробленої в Україні зброї приблизно удвічі нижча, ніж аналогічного озброєння з ЄС чи США. Це дозволить фактично подвоїти обсяг наданої Україні зброї без збільшення витрат і реальна вартість підтримки від ЄС зростає до 80 млрд євро.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4778570-u-yes-planuuit-podvoity-viiskovu-dopomohu-ukraini>

81. **Катишев К.** Україна повернула з полону 205 воїнів [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. *Як повідомив Президент України Володимир Зеленський в Telegram, вдалося повернути 205 військовослужбовців із майже всіх видів і родів військ: «захисники Маріуполя та оборонці всієї лінії фронту». У свою чергу Координаційний штаб з питань поводження з військовополоненими (КШППВ) уточнив, що додому повертаються представники ЗСУ, зокрема Військово-морських сил, Повітряних сил, Десантно-штурмових військ, сил ТрО, а також Нацгвардії та Державної прикордонної служби; вони обороняли Україну на Донецькому та Луганському напрямках, на Запоріжжі та Харківщині, у Херсонській, Сумській та Київській областях, Маріуполь. Нагадано, що це вже п'ятий обмін цього року та 64 від початку повномасштабного вторгнення РФ. Загалом у межах*

перемовного процесу та обмінів з березня 2022 р. визволено 4757 українських громадян. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779064-ukraina-povernula-z-polonu-205-voininiv>

82. **ККС ВС зробив висновок щодо неможливості відмови особи від мобілізації за релігійними переконаннями** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. Подано постанову Касаційного кримінального суду у складі Верховного Суду (ККС ВС) від 15 квітня 2025 року у справі № 573/406/24. Окреслено обставини справи, у якій суди визнали військовозобов'язаного винним у тому, що він після отримання повістки без поважних причин не прибув до територіального центру комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП) для проходження військової служби у військовій частині, та засудили його за ст. 336 Кримінального кодексу України (КК України) до покарання у вигляді позбавлення волі на строк три роки. У відповідь на касаційну скаргу захисника, який стверджував, що підзахисний не може бути притягнутий до кримінальної відповідальності, оскільки віровчення релігійного об'єднання "Свідків Єгови", до якого і належить фігурант справи, не дозволяє виконувати будь-яку військову службу, ККС ВС зробив висновок, що перебування держави у правовому режимі воєнного стану є вагомою причиною необхідності виконання військового обов'язку всіма громадянами України, в тому числі й "Свідками Єгови". Текст: <https://pravo.ua/kks-vs-zrobyv-vysnovok-shchodo-nemozhlyvosti-vidmovy-osoby-vid-mobilizatsii-za-relihiinymy-perekonanniamy/>

83. **Ковальова А. Виплати сім'ям загиблих військових: хто і скільки може отримати** [Електронний ресурс] / Анастасія Ковальова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. Як повідомив військовий адвокат Роман Лихачов, у разі загибелі військовослужбовця його найближчі родичі можуть розраховувати на отримання низки виплат, а сума належної компенсації головним чином визначається обставинами загибелі. Вказано, що виплати в разі смерті захисника можна умовно поділити на дві категорії: кошти, які належали військовослужбовцю, але не були отримані

ним за життя, і одноразова компенсація для родичів. Зазначено, що одноразова державна грошова допомога в розмірі 15 млн грн у разі загибелі військовослужбовця розподіляється порівну між усіма одержувачами і не може бути зменшена — це гарантований мінімум у разі загибелі військовослужбовця. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/705273-viplati-sim-yam-zagiblih-biyciv-skilki-zaplatyat>

84. **Кононученко В. Тіні над Покровськом. Як Україні вдається стабілізувати фронт та зупиняти ворога на Донеччині** [Електронний ресурс] / Віталій Кононученко // Дзеркало тижня. - 2025. - 1 трав. — Електрон. дані. Проаналізовано поточну ситуацію на фронті в районі Покровська на Донеччині, де російські війська намагаються просунутися, використовуючи перевагу в техніці та живій силі. Розглянуто виклики, з якими стикаються українські оборонці, зокрема нестачу артилерії, авіації та засобів радіоелектронної боротьби. Зазначено, що, попри складні умови, ЗСУ вдається стримувати ворога завдяки високому моральному духу, тактичній гнучкості та підтримці волонтерів. порушено питання про потребу в оперативному постачанні західної допомоги та ухваленні рішень на найвищому рівні для збереження стійкості оборони. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/tini-nad-pokrovskom-jak-ukrajini-vdajetsja-stabilizuvati-front-ta-zupinjati-voroha-na-donechchini.html>

85. **Корсунський С. Росія готується до наступних воєн і заради цього навіть пішла на пониження** [Електронний ресурс] / Сергій Корсунський // Дзеркало тижня. - 2025. - 4 трав. — Електрон. дані. Розглянуто, як Росія готується до можливих майбутніх воєн, змінюючи військову доктрину, нарощуючи мобілізаційний ресурс і перебудовуючи оборонно-промисловий комплекс. Акцентовано на тому, що Москва готова до тимчасових понижень і дипломатичних поступок заради стратегічної мети — реваншу та збереження імперських амбіцій. Наведено приклади змін у військовій стратегії РФ, економіці та міжнародній співпраці, зокрема з країнами-ізолятами. Зауважено, що навіть за умови паузи у війні проти України,

Росія не відмовляється від агресивних планів у довгостроковій перспективі.

Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/rosija-hotujetsja-do-nastupnikh-vojen-i-zaradi-tsoho-navit-pishla-na-prinizhennja.html>

86. **Красіков М. Космічна війна проти Росії: як удар по станції "Звезда" послабив розвідку РФ** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 трав. — Електрон. дані. *Зазначено, що невідомі безпілотники вдарили по російському військовому об'єкту "Звезда" в Ставропольському Краю РФ, що спеціалізується на космічній радіоелектронній розвідці, і є частиною стратегічної архітектури російської розвідки, яка використовується як для моніторингу ситуації у воєнних зонах, так і для підготовки інформації для інформаційно-психологічних операцій (ІПСО). Зокрема для кібершпигунства в Україні та у західних країнах. Вказано, що ця атака стала черговим епізодом у серії ударів по ключових елементах російської системи спостереження та протиповітряної оборони (ППО), демонструючи вразливість навіть найзасекреченіших об'єктів.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/704556-kosmichna-viyna-yak-udar-po-stanciji-zvezda-poslabiv-rosiysku-rozvidku>

87. **Красіков М. Обстріли на 9 травня: від "Азовсталі" до енергетики – як РФ три роки порушувала власні "обіцянки"** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що РФ намагається використати символічну дату 9 травня для власної пропаганди, прикриваючи агресію гучними заявами про "перемир'я" чи "вшанування пам'яті". Проте за цими словами стоїть цинічна реальність: замість тиші — ракети, замість пам'яті — нові руйнування. Висвітлено, як за останні роки Україна ставала мішенню масованих атак саме в ці дні. Зазначено, що під прикриттям урочистостей Кремль продовжує збройні атаки проти України, щораз ігноруючи міжнародне право та моральні норми.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/705270-obstrili-na-9-travnya-vid-azovstali-do-energetiki-yak-rf-tri-roki-porushivala-vlasni-obicyanki>

88. **Красіков М. Перемир'я на 9 травня: нащо Путіну триденна "тиша" та як він цим скористається** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що пропозиція В. Путіна щодо тимчасового припинення вогню з 8 по 11 травня викликала хвилю скепсису серед українських і західних експертів. Попри офіційні заяви Москви про бажання "тиші", опитані "Фокусом" аналітики вбачають у цьому суто тактичний хід: спробу зміцнити позиції на фронті й вкотре перекласти відповідальність за продовження війни на Україну. Висвітлено думки експертів, чи буде РФ та Україна дотримуватись перемир'я на 09.05.2025.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/705158-peremir-ya-na-9-travnya-nashcho-putinu-tridenna-tisha-ta-yak-vin-cim-skoristayetsya>

89. **Красіков М. 447 БПЛА на Росію: наслідки наймасштабнішої атаки дронів ЗСУ по ВПК РФ** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що у ніч проти 07.05.2025 українські дрони здійснили масштабну атаку на ключові об'єкти в РФ, зокрема завод оптоволоконних систем у Саранську, що опинився на межі зупинки через серйозні пошкодження. Російські джерела назвали це наймасовішою атакою Збройних сил України (ЗСУ) за всю історію війни. Серед цілей атаки — аеродром "Кубинка" у Московській області, де розміщувалися особовий склад і техніка, підготовлена для параду. За словами очільника українського Центру протидії дезінформації Олексія Коваленка, атаки були спрямовані на ключові підприємства російського військово-промислового комплексу (ВПК).* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/705091-447-bpla-na-rosiyu-naslidki-naymasshtabnishoji-ataki-droniv-zsu-po-vpk-rf>

90. **Краснов А. На крок попереду. Як «Трійка» Білецького задає тренди сучасної війни** [Електронний ресурс] / Андрій Краснов // Дзеркало тижня. - 2025. - 1 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про Третю окрему штурмову бригаду ЗСУ під командуванням Андрія Білецького, яка стала прикладом інноваційного підходу до ведення війни в умовах сучасного конфлікту. Бригада, сформована з ветеранів «Азову» та добровольців після*

початку повномасштабного вторгнення Росії, відзначилася в боях за Ірпінь, Бучу, Бахмут та Авдіївку. Наразі вона утримує найдовшу лінію фронту на Харківщині та бере участь у формуванні Третього армійського корпусу. Особливістю «Трійки» є впровадження стандартів НАТО в управлінні, зокрема S-структури та практики after-action review. Бригада активно використовує безпілотники, має власні майстерні з ремонту техніки та школи FPV-операторів. Завдяки високому рівню підготовки та ефективному командуванню, вона демонструє значні успіхи на фронті та служить прикладом для інших підрозділів ЗСУ. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/na-krok-poperedu-jak-trijka-biletskoho-zadaje-trendi-suchasnoji-vijni.html>

91. **Краснолуцька О. Довічне ув'язнення. Трибуналу над Путіним бути** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Вказано, що широка коаліція країн підтримала створення спеціального трибуналу для розслідування та переслідування конкретного злочину: злочину агресії РФ проти України. Рішення підписали 09.05.2025 у Львові представники майже 40 європейських і неєвропейських країн, делегати інституцій Європейського Союзу (ЄС) і Ради Європи (РЄ). Трибунал буде запущено наступного тижня в Люксембурзі, де відбудеться засідання Ради міністрів РЄ, де міністр закордонних справ України висуне офіційні вимоги. Зазначено, що злочин агресії стосується людей, які відповідають за контроль над державою-агресором. На практиці це охоплюватиме так звану «трійку» лідерів РФ – президента, прем'єр-міністра та міністра закордонних справ – разом із високопоставленими військовими командирами. Отже, трибунал у першу чергу переслідуватиме В. Путіна та матиме право накладати суворі покарання, включаючи довічне ув'язнення. Зауважено, що прокурорам буде дозволено проводити судові розгляди заочно; Путін залишатиметься недоторканим, поки перебуватиме при владі. Окреслено реакцію Москви щодо створення спеціального трибуналу для розслідування злочину агресії РФ. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/4780170-dovichne-uviaznennia-trybunalu-nad-putiny-m-but-y>

92. **Краснолуцька О. Пас для Путіна? Відхід США від переговорів** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про заяви команди Президента США Дональда Трампа про можливий вихід США з прямих мирних переговорів щодо війни в Україні. Як вважає «The Telegraph» Д. Трамп, у разі відмови від мирного процесу, ставить Кремль у певне скрутне становище. У Білому домі розраховують, що російський президент серйозніше взаємодіятиме з Вашингтоном, якщо США знову почнуть охолоджуватися. За інформацією видання «Bloomberg», Вашингтон більше не може вдавати, що Москва готова до миру, тож, команда Трампа вже «підготувала варіанти тиску на Москву». Пропозиції включають можливість націлити санкції на банківський сектор РФ або запровадити так звані вторинні санкції.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4778029-pas-dlia-putina-vidkhid-ssha-vid-perehovoriv>

93. **Купновицька У. Замість трьох днів перемир'я – тридцять: чи готовий Кремль до поступок у війні проти України** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 трав. — Електрон. дані. *За повідомленням «CNN» із посиланням на дані американської розвідки, РФ може змінити свою стратегію у війні проти України, зосередившись на утриманні вже окупованих територій, стабілізації внутрішньої економіки та спробах вийти на переговори. Розглянуто, на які «поступки» може піти Кремль та чи не обернеться це черговою пасткою як для України, так й для США.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/704507-a>

94. **Купновицька У. Папа для України: хто з кандидатів на Святий престол найбільше підтримує українців** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що після смерті Папи Франциска увага світу прикута до десятки кардиналів, яких вважають головними претендентами на Святий*

престол. Для України важливо, хто з них стане новим голосом Католицької Церкви у світі. Зазначено, що позиція Ватикану може впливати як на дипломатичну підтримку, так і на гуманітарні ініціативи, які стосуються українських дітей, біженців та глобального ставлення до російської агресії. Розглянуто, хто з кандидатів на пост Папи найбільше підтримує Україну.

Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/704931-papa-dlya-ukrajini-hto-z-kandidativ-na-svyatiy-prestol-naybilshe-pidtrimuye-ukrajinciv>

95. **Купновицька У. Росія в ізоляції, Україна — з угодою: чим обернеться новий розклад сил у війні** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що адміністрація Президента США Дональда Трампа активізує зусилля для пришвидшення завершення війни в Україні: підписує з Києвом угоду про доступ до критично важливих ресурсів, готує рекордні санкції та схвалює новий пакет озброєння. Проаналізовано, чи означає це зміну політики США й чи змусить це Москву до поступок.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/704338-rosiya-v-izolyaciji-ukrajina-z-ugodoyu-chim-obernetsya-noviy-rozklad-sil-u-viyni>

96. **Куш О. Золота жила українського степу, або Як Україні заробити мільярди на своєму геополітичному положенні** [Електронний ресурс] / Олексій Куш // Дзеркало тижня. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. *Приділено увагу метагеографічному аналізу України як ключовій ланці між Європою та Азією. Розглянуто історичні, геополітичні та культурні особливості українського простору в контексті Євразійського степового коридору. Зокрема, розкрито унікальне геостратегічне положення України, яке може перетворити її на транзитний хаб між Китаєм — найбільшим виробником та Європейським Союзом — провідним ринком збуту. Запропоновано концепцію «Української паралелі» як частини Транскаспійського транспортного маршруту, що проходить в обхід Росії через дружні до України держави — Казахстан, Азербайджан та Грузію. Розглянуто перспективи створення мультимодального логістичного хабу в*

Одесі та залучення України до китайського проекту «Один пояс — один шлях» через інтеграцію «серединного коридору». Окреслено можливості зміцнення українського суверенітету через активну участь у формуванні нових трансконтинентальних транспортних та гео економічних зв'язків. Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/zolota-zhila-ukrajinskoho-stepu-abo-jak-ukrajini-zarobiti-miljardi-na-svojemu-heopolitichnomu-polozhenni.html>

97. **КЦС ВС: тільки суд може встановити юридичний факт як підставу для звільнення з військової служби чи отримання відстрочки від мобілізації** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. Подано постанову Касаційного цивільного суду у складі Верховного Суду (КЦС ВС) від 2 квітня 2025 року у справі № 127/3622/24. Висвітлено обставини справи щодо звернення громадянки із заявою про встановлення факту самотійного виховання нею своєї малолітньої доньки, на підставі чого вона має намір звільнитись із військової служби за контрактом. У результаті розгляду справи суд зробив наступні висновки: встановлення юридичного факту як підстава для отримання відстрочки від мобілізації та/або звільнення з військової служби здійснюється безпосередньо судом; за відсутності спору між батьками дитини щодо її виховання та утримання й визначення законодавством встановлення такого факту в судовому порядку суд, оцінюючи доводи і докази, які підтверджують факт самотійного виховання особою дитини, досліджує обставини (події) у конкретних життєвих ситуаціях. Текст: <https://pravo.ua/ktss-vs-tilky-sud-mozhe-vstanovyty-iurydychnyi-fakt-iak-pidstavu-dlia-zvylnennia-z-viiskovoi-sluzhby-chy-otrymannia-vidstrochky-vid-mobilizatsii/>

98. **Леся Забуранна: Запровадження спеціального мита на російські товари дасть додаткові кошти на відновлення України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, заступниця голови парламентського Комітету з питань бюджету Леся Забуранна, Україна працює над розробкою нового глобального

фінансового інструмента, який передбачає впровадження спеціального мита на імпорт російських товарів. Політикиня зауважила, що цей механізм дасть можливість наповнювати Фонд відновлення України. Наразі тривають консультації з партнерами та обрахунки на рівні урядів. Вона додала, що наразі всі європейські партнери наголошують на готовності підтримувати Україну й рухатися до справедливого миру. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383816>

99. **Лещенко О. ЄС остаточно хоче відмовитися від російського газу: що відомо** [Електронний ресурс] / Олександр Лещенко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. За повідомленням «Bloomberg», країни Європейського Союзу (ЄС) планують до кінця 2027 р. повністю відмовитися від імпорту газу з РФ. Причому заборона поширюється на весь імпорт газу — як трубопровідного, так і скрапленого природного газу (СПГ) за довгостроковими контрактами. В агентстві зазначили, що реалізація плану Європейської комісії (ЄК) залежить від здатності блоку забезпечити альтернативні постачання СПГ зі США, Катару, Канади та Африки. Закупівлі зі США наразі обговорюються в межах торговельних переговорів із адміністрацією Президента США Дональда Трампа. Вказано, що ЄК також має на меті підвищити прозорість щодо походження газу, який постачається до ЄС. Один із варіантів — зобов'язати компанії передавати національним органам та комісії ключову інформацію про обсяги й терміни контрактів. Текст: <https://fakty.ua/453997-es-okonchatelno-hochet-otkazatsya-ot-rossijskogo-gaza-chto-izvestno>

100. **Лещенко О. Може включати нову військову допомогу: Україна та США підписали історичну угоду про корисні копалини** [Електронний ресурс] / Олександр Лещенко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що Україна та США після довгих переговорів 30.04.2025 уклали угоду про корисні копалини. Сторони називають її важливим кроком у зміцненні економічного партнерства між двома країнами. За повідомленням «Radio France Internationale», документ

передбачає створення Інвестиційного фонду відбудови, який фінансуватиметься у рівних частках — 50 % від кожної сторони. Вказано, що підписання угоди відбулося за участі першої віцепрем'єр-міністерки України Юлії Свириденко та міністра фінансів США Скотта Бессента. За його словами, ця угода є історичною і спрямована на прискорення економічного відновлення України. Він також наголосив, що економічна безпека є ключовим елементом національної безпеки. Крім того, як підкреслила Ю. Свириденко, угода не містить згадок про будь-які боргові зобов'язання України перед США. Вона повідомила, що угода відповідає Конституції та не змінює євроінтеграційний курс. Текст: <https://fakty.ua/453719-mozhet-vklyuchat-novuyu-voennuyu-pomocsh-ukraina-i-ssha-podpisali-istoricheskoe-soglashenie-o-poleznyh-iskopaemyh>

101. Лещенко О. Розбирайтеся самі: США виходять із переговорного процесу щодо війни в Україні [Електронний ресурс] / Олександрт Лещенко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Як заявляли під час брифінгу пресекретарка Державного департаменту США Теммі Брюс, США виходять із переговорного процесу щодо припинення війни між РФ та Україною. За її словами, США більше не гратимуть роль посередника у переговорах між РФ та Україною, мовляв, настав час для прямих переговорів. Пресекретарка зазначила, що Президент США Дональд Трамп підтримує дипломатичний шлях врегулювання війни, але зараз результат цього конфлікту вимагає «конкретних ідей» від Москви та Києва. Текст: <https://fakty.ua/453776-razbirajtes-sami-ssha-vyhodyat-iz-peregovornogo-processa-po-vojne-v-ukraine>*

102. Лещенко О. США відновлюють експорт оборонної продукції до України через прямі комерційні продажі [Електронний ресурс] / Олександр Лещенко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *Зазначено, що адміністрація Президента США Дональда Трампа, яка 30.04.2025 підписала угоду з Україною про корисні копалини, подала до Конгресу дозвіл на експорт оборонної продукції до України через систему*

прямої комерційної продажі (DCS) на суму понад 50 млн доларів. Це перший дозвіл такого роду з моменту повернення Д. Трампа до Білого дому понад 100 днів тому. За повідомленням «Kyiv Post», його було надано після кількох тижнів паузи у військовій допомозі Україні, що тривала для перегляду пріоритетів, спрямованих на використання дипломатичних методів вирішення конфлікту. Текст: <https://fakty.ua/453723-ssha-vozobnovlyayut-eksport-oboronnoj-produkcii-v-ukrainu-cherez-pryamye-kommercheskie-prodazhi>

103. **Липчанський М. В Раді пояснили, що передбачає угода про надра** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. Наведено коментарі народного депутата, члена Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федора Веніславського в ефірі «Свобода Live» про те, що Україна не передає надра у власність США, а залишається суверенним власником і користувачем надр, бо ратифікована угода передбачає тільки розподіл прибутків; «лише рентні платежі будуть наповнювати цей фонд і будуть реінвестувати нашу промисловість». За його словами, угода передбачає ще й посилення контролю над використанням природних ресурсів. Зокрема, в майбутньому мають провести ревізії всіх спеціальних дозволів, виданих у попередні роки. Депутат пояснив, що в Україні були поширені «сплячі» дозволи на користування надрами, коли «олігархи протягом останніх 10 - 15 років» діставали собі ці спецдозволи, але не використовували їх. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779870-v-radi-poiashnyly-scho-peredbachaie-uhoda-pro-nadra>

104. **Липчанський М. Генштаб розповів про зміни в ситуації на фронті** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1165-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1164-ту, добу на фронті зафіксовано 216 бойових зіткнень. Ворог найбільше тисне на

Покровському, Лиманському, Новопавлівському та Курському напрямках. Так, на Покровському напрямку українські захисники зупинили 83 атаки агресора у районах населених пунктів Водяне Друге, Новоторецьке, Єлизаветівка, Лисівка, Даченське, Шевченко, Котлине, Удачне, Надіївка, Котлярівка, Преображенка та Андріївка. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4778189-henshtab-rozpoviv-pro-zminy-v-sytuatsii-na-fronti>

105. **Липчанський М. Кабмін вніс зміни до порядку мобілізації** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію постійного представника уряду у Верховній Раді України (ВР України) Тараса Мельничука про зміни, внесені Кабінетом Міністрів України (КМ України), до Порядку проведення призову громадян на військову службу під час мобілізації на особливий період. Змінами передбачено: відображення в реєстрі призовників і резервістів відомостей про вручення повістки на паперовому бланку; уточнено положення щодо кінцевого строку надання окремим категоріям відстрочки від призову; конкретизовано випадки, коли особи не направляються для проходження ВЛК; уточнено положення щодо кінцевого строку надання окремим категоріям військовозобов'язаних та резервістів відстрочки від призову на військову службу під час мобілізації; конкретизовано випадки, за яких особи не направляються для проходження медичного огляду для визначення придатності до військової служби; визначено умови направлення на ВЛК осіб, які не проходили медичний огляд, або в яких закінчився строк дії рішення (постанови) про придатність до військової служби; уточнено перелік документів, що підтверджують право на відстрочку особам, на утриманні яких перебуває троє та більше дітей віком до 18 років тощо. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779146-kabmin-vnis-zminy-do-poriadku-mobilizatsii>

106. **Липчанський М. Трамп уперше погодився продати зброю Україні – ЗМІ** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський //

Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що адміністрація Президента США Д. Трампа 30.04.2025 нібито поінформувала Конгрес про наміри схвалити експорт товарів військового призначення Україні через механізм прямого комерційного продажу (*direct commercial sales*) на 50 млн доларів або більше. Мова про продаж товарів військового призначення, зокрема технічних даних і деяких послуг, що є першим таким кроком із боку Д. Трампа після його повернення в Білий дім. Як пише газета «Kyiv Post», усі рішення за механізмом прямих комерційних продажів «тихі» – їх не анонсують публічно... Новина полягає у тому, що продаж зброї продовжується, хоча досі все вказувало на те, що Трамп зовсім відріже Україну від постачань. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/worldabus/4777520-tramp-upershe-pohodyvsia-prodaty-zbroui-ukraini-zmi>

107. **Липчанський М.** Уряд змінив алгоритм проходження ВЛК [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію Міністерства оборони України (МО України) про ухвалення Кабінетом Міністрів України (КМ України) змін до постанови № 560 щодо алгоритму проходження військово-лікарської комісії (ВЛК). Завдяки нововведенням посилено захист прав людей із інвалідністю під час взаємодії зі ВЛК. ТЦК заборонено направляти людей із інвалідністю на комісію. Відтепер вони можуть пройти огляд винятково добровільно, якщо, наприклад, мають бажання проходити службу за контрактом. Також змінами уточнено перелік документів, що підтверджують право на відстрочку жінкам і чоловікам, які утримують трьох і більше дітей віком до 18 років. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779488-uriad-zminyiv-alhorytm-prokhodzhenia-vlk>

108. **Лиса А.** Зеленський озвучив деталі трьох санкційних пакетів [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. Наведено тези допису в Telegram Президента України

Володимира Зеленського про нові санкційні пакети проти компаній і осіб, пов'язаних із російським воєнним виробництвом, постачанням для армії та пропагандою. Так, перший пакет стосується 36 компаній і п'яťох фізичних осіб, які працюють не тільки в російській юрисдикції, але й обслуговують російське військове виробництво. Другий – охоплює 106 суб'єктів, які допомагають окупантам у Криму та на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) Донеччини та Луганщини, та здійснюють постачання для армії РФ. До третього санкційного пакету увійшли дев'ять осіб, із них сім мають громадянство України, які пов'язали свою долю з пропагандою в інтересах російської держави та виправдовують війну, здійснюють активні інформаційні операції на шкоду Україні та нашому захисту у війні. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4777735-zelenskyi-ozvuchyv-detali-trokh-sanktsiinykh-paketiv>

109. **Лиса А. У Сумах планують звести чотири підземні школи – Шмигаль** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. Як повідомив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль під час поїздки до Сум, на Сумщині планують збудувати 11 підземних шкіл, чотири з них - безпосередньо в обласному центрі. Глава уряду відвідав одну зі шкіл у місті, де вже триває будівництво укриття на 500 осіб, яке планують завершити до початку нового навчального року. За словами прем'єра, на реалізацію цього проєкту виділили близько 117 млн. грн. із державного та місцевого бюджетів. Завершити будівництво мають до початку наступного навчального року. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779393-u-sumakh-planuuit-zvesty-chotyry-pidzemni-shkoly-shmyhal>

110. **Лиса А. Україна та Чехії відкриють спільну школу F-16** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 трав. — Електрон. дані. Вказано, що Президент України Володимир Зеленський під час пресконференції з Президентом Чехії Петром Павелом повідомив про домовленість із Чехією щодо створення спільної школи «F-16» у межах

авіаційної коаліції. Як пояснив український лідер, станом на зараз із безпекових причин неможливо відкрити таку базу в Україні, тому з партнерами обговорюється їх відкриття за межами України. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4778457-ukraina-ta-chekhii-vidkryuit-spilnu-shkolu-F-16>

111. **Лиса А. Уряд хоче оподатковувати доходи полонених росіян** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Як повідомив представник уряду у Верховній Раді України (ВР України) Тарас Мельничук, Кабінет Міністрів України (КМ України) схвалив проєкт Закону «Про внесення змін до Податкового кодексу України щодо відображення у податковому розрахунку сум податку на доходи фізичних осіб та військового збору, нарахованих на винагороду за працю військовополонених». Документ визначає військовополонених окремою категорією фізичних осіб - нерезидентів. Мова про осіб, які мають право на статус полоненого відповідно до міжнародного гуманітарного права - Женевської конвенції 1949 року та Додаткового протоколу I до неї. Законопроєкт зобов'язує податкових агентів - зокрема табори для тримання полонених, установи виконання покарань і слідчі ізолятори - відображати в податковій звітності загальну суму нарахованих доходів полоненим у вигляді винагороди за працю, а також суму утриманого податку на доходи фізичних осіб і військового збору. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4780196-uriad-khoche-opodatkovuvaty-dokhody-polonenykh-rosiian>

112. **Літвин І. Британія виділяє додаткові 29 млн євро на гуманпроєкти в Україні** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Вказано, що Велика Британія виділяє додаткові 25 млн фунтів стерлінгів (близько 29 млн євро) на гуманітарні проєкти в Україні. Зазначено, що 10 млн фунтів з цієї суми нададуть об'єднанню гуманітарних проєктів «HAVEN», що спрямовані на допомогу цивільним у прифронтових районах. На роботу українського Червоного Хреста передають 9,4 млн фунтів. Частина фінансування піде на

покращення реабілітаційних центрів, у тому числі для ветеранів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4780044-brytaniia-vydiliaie-dodatkovy-29-mln-yevro-na-humproiektu-v-ukraini>

113. **Літвин І. Генштаб оцінив ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1170-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1169-ту, добу на фронті зафіксовано 196 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 61 наступальну дію агресора. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили десять районів зосередження особового складу та техніки, два пункти управління БпЛА, шість артилерійських систем, один склад паливно-мастильних матеріалів і радіолокаційну станцію російських загарбників.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779583-henshtab-otsinyv-sytuatsiui-na-fronti>

114. **Літвин І. ДБР розслідує понад 2,5 тис. справ щодо злочинів проти нацбезпеки** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. *Вказано, що з початку повномасштабної війни Державне бюро розслідувань (ДБР) розслідує 2571 кримінальне провадження щодо злочинів проти національної безпеки. Зокрема розслідується: 1,8 тис. проваджень - за фактами державної зради, 584 - за колабораційну діяльність, 46 - щодо пособництва державі-агресору тощо. Зазначено, що серед останніх прикладів результативної роботи - викриття колишніх правоохоронців, псевдосуддів, чиновників і посадовців, які добровільно співпрацювали з окупаційною владою.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4778655-dbr-rozsliduie-ponad-25-tys-sprav-schodo-zlochyniv-protu-natsbezpeky>

115. **Літвин І. ЗСУ відбили 115 атак на Покровському напрямку** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5

трав. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1167-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1166-ту, добу на фронті зафіксовано 269 бойових зіткнень. Найгарячіша ситуація - на Покровському та Новонапівському напрямках, де було відбито 115 і 52 атаки ворога відповідно. На Курському напрямку українські воїни відбили 23 атаки противника.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4778535-zsu-vidbyly-115-atak-na-pokrovskomu-napriamku>

116. **Літвин І. ЗСУ за добу відбили понад 150 атак росіян** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1169-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1168-му, добу на фронті зафіксовано 171 бойове зіткнення. Авіація, ракетні війська й артилерія завдали ураження по 10 районах зосередження особового складу, озброєння й військової техніки, станції радіоелектронної боротьби, радіолокаційній станції, чотирьох пунктах управління БПЛА, чотирьох артилерійських системах, пункту управління та двох складах боєприпасів росіян.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779251-zsu-za-dobu-vidbyly-ponad-150-atak-rosiian>

117. **Літвин І. Макрон озвучив три послання щодо України** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 трав. — Електрон. дані. *Вказано, що Президент Франції Еммануель Макрон, прибувши до Києва у складі «коаліції рішучих» 10.05.2025, озвучив три головні послання, які стосуються України. За його словами, перед обличчям російської агресії відповідь має бути колективною, тому цю поїздку він здійснює разом із Німеччиною, Польщею та Великою Британією. На переконання Президента Франції, по-перше, це мир - справедливий і міцний,*

який починається з повного і беззастережного припинення вогню; друге послання – суверенітет: мирна угода має гарантувати безпеку; третє послання – це майбутнє. Макрон нагадав, що Україна бореться не тільки за свій народ, але й за європейський ідеал. «Вільна, сильна, процвітаюча і європейська Україна - ось наш горизонт», - підсумував він. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/politics/4780297-makron-ozvuchyv-try-poslannia-schodo-ukrainy>

118. **Літвин І. На Покровському напрямку відбили понад 70 атак РФ** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1171-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1170-ту, добу на фронті зафіксовано 193 бойових зіткнення. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили 16 районів зосередження особового складу та техніки російських загарбників, два пункти управління, п'ять артилерійських засобів, склад зберігання військових запасів і чотири інші важливі об'єкти росіян. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779938-na-pokrovskomu-napriamku-vidbyly-ponad-70-atak-rf>

119. **Літвин І. У Генштабі оцінили ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1168-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1167-му, добу на фронті зафіксовано 200 бойових зіткнень. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили 24 райони зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, два пункти управління, п'ять засобів ракетних військ і артилерії, два засоби ППО та чотири інші важливі об'єкти ворога. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4778897-u-henshtabi-otsinyly-sytuatsiui-na-fronti>

120. **Літвин І. У Генштабі оцінили ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 трав. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1172-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1171-шу, добу на фронті зафіксовано 196 бойових зіткнень. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили сім районів зосередження особового складу та техніки, один пункт управління БпЛА, три артилерійські системи та ще дві інші важливі цілі російських загарбників.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4780281-u-henshtabi-otsinyly-sytuatsiui-na-fronti>

121. **Лубінець: Призначено нову Уповноважену з прав дитини** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 6 трав. – Електрон. дані. *За повідомленням омбудсмена Дмитра Лубінця, в Україні призначили нову Уповноважену з прав дитини. Нею стала Оксана Червякова. За його словами, Оксана Червякова має значний правозахисний досвід. Раніше виконувала обов'язки регіонального Представника омбудсмена. За словами Д. Лубінця, О. Червякова координуватиме напрямок роботи у даній сфері, працюватиме над змінами до законодавства, братиме участь у моніторингових візитах для перевірки дотримання прав дитини. Також працюватиме з дітьми, які були повернуті з Тимчасово окупованих територій (ТОТ) та РФ, у Центрі захисту прав дитини, який працює за моделлю “Барнахус”.* Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/lubinec-priznachenovovu-upovnovazhenu-z-prav-ditini-.html>

122. **Лугова Ю. Скасують візи: Зеленський про спосіб «переконати» нардепів проголосувати за угоду з США** [Електронний ресурс] / Юлія Лугова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 трав. — Електрон. дані. *Зазначено, що 03.05.2025 Президент України Володимир Зеленський зустрівся з журналістами, під час спілкування мова йшла про важливі моменти життя*

країни: про миротворців в Україні, моніторинг припинення вогню, зустріч із Президентом США Дональдом Трампом у Ватикані, майбутнє угоди про корисні копалини з американською стороною. На думку В. Зеленського, США мають скасувати візи народним депутатам, які не проголосують за ратифікацію угоди щодо корисних копалин. Він впевнений, що Верховна Рада України (ВР України) ратифікує документ. Також, В. Зеленський назвав ініціативу президента РФ В. Путіна про перемир'я на три дні театральною постановкою і відкинув її. Україна натомість наполягає на перемир'ї на 30 днів згідно зі стратегією, яку запропонували США. Зокрема, В. Зеленський сказав, що Україна не може обіцяти, що парад в РФ 09.05.2025 не мине без провокацій, адже країна-агресор може зробити будь-що, щоб звинуватити українську сторону. Текст: <https://fakty.ua/453840-otmenyat-vizy-zelenskij-o-sposobe-quot-ubedit-quot-nardepov-progolosovat-za-sdelku-so-ssha>

123. Лугова Ю. Частині українців виплатять 41 тисячу гривень: хто може отримати гроші [Електронний ресурс] / Юлія Лугова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що через тривалу війну в Україні різко зросла кількість дітей, позбавлених батьківської опіки. Проте притулки залишаються не найкращим варіантом для малюків із важкою долею, тому держава готова всіляко стимулювати усиновителів, зокрема й матеріально. Розглянуто, хто має право на виплату, розмір допомоги, як подати заяву. Текст: <https://fakty.ua/453890-chasti-ukraincev-vyplati-41-tysyachu-griven-kto-mozhet-poluchit-dengi>

124. Люксембург надасть кошти на посилення енергобезпеки [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 2 трав. [№ 89]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Люксембург надасть 10 млн євро до Фонду енергетичної підтримки України. Повідомлено, що Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль та віцепрем'єр-міністр, міністр закордонних справ, зовнішньої торгівлі, співробітництва з питань розвитку та гуманітарних справ Великого Герцогства Люксембург Ксав'є Беттель підписали відповідний меморандум щодо фінансової допомоги в галузі енергетики. «Ці

кошти зможемо використати на підтримку проєктів в енергетичному секторі, зокрема відновлення та посилення енергетичної безпеки», — наголосив глава українського уряду. На зустрічі урядовців також йшлося про відновлення України. «Ми високо цінуємо реалізацію проєктів з відбудови Люксембурзьким агентством розвитку LuxDev. Зокрема активну участь у відбудові Кривого Рогу. Розраховуємо на подальшу підтримку LuxDev зокрема гуманітарного розмінування», — сказав український Прем'єр-міністр. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/lyuksemburg-nadast-koshti-na-posilennya-energobezp/>

125. **МакКірнан Д. Чотиризірковий американський генерал Девід МакКірнан: «Я сподіваюся, що допомога США Україні не лише не припиниться, а й збільшиться»** [Електронний ресурс] / Девід МакКірнан ; спілкувався Віталій Кононученко // Дзеркало тижня. — 2025. — 6 трав. — Електрон. дані. Наведено інтерв'ю з генералом у відставці Девідом МакКірнаном — колишнім командувачем військ США в Афганістані, який поділився своїм баченням ситуації на фронті російсько-української війни станом на 2025 рік. Генерал високо оцінив мотивацію та професіоналізм українських військових, однак відзначивши організаційні проблеми у ЗСУ, зокрема, недостатню координацію між різними військовими структурами. Він підтримав реформу створення корпусів в українській армії, яка, за його словами, може покращити управління на оперативному рівні. МакКірнан підкреслив важливість західної підтримки, зокрема у розвідці, системах ППО та озброєнні великої дальності. На його думку, Україна здатна утримувати лінію фронту, якщо збережеться належна міжнародна допомога, а внутрішні структурні зміни будуть успішно реалізовані. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/chotirizirkovij-amerikanskij-heneral-devid-makkirnan-ja-spodivajusja-shcho-dopomoha-ssha-ukrajini-ne-lishe-ne-pripinitsja-a-j-zbilshitsja.html>

126. **Макогон С. Чи стане Україні газу на зиму? Час рухатися від екстрених закупівель до стратегічних партнерств** [Електронний ресурс] /

Сергій Макогон // Дзеркало тижня. - 2025. - 1 трав. — Електрон. дані. Проаналізовано перспективи забезпечення України природним газом на зимовий сезон 2024 – 2025 років. Розглянуто обсяги накопичених ресурсів, стан газової інфраструктури після російських атак, потреби споживання та фінансові виклики, пов'язані з імпортом. Окрему увагу приділено ролі міжнародних партнерів, необхідності відмови від екстрених закупівель на користь довгострокових стратегічних контрактів і розбудові стійкої енергетичної безпеки. Матеріал підкреслює важливість ринкової інтеграції, передбачуваності й прозорості політики в енергетичному секторі в умовах війни. Текст: <https://zn.ua/ukr/energetics/chi-stane-ukrajini-hazu-na-zimu-chas-rukhatysja-vid-ekstrenikh-zakupivel-do-stratehichnikh-partnerstv.html>

127. **Мамченко Н. В** **Офісі Президента пояснили, які зміни передбачені законопроектом про Військового омбудсмена** [Електронний ресурс] / Наталя Мамченко // Суд.-юрид. газ. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *Наведено коментар Генерального директора Директорату з питань правової політики Офісу Президента України (ОПУ) Віктора Дубовика щодо ключових положень зареєстрованих у Верховній Раді України (ВР України) президентського законопроекту № 13266 про Військового омбудсмена та законопроекту № 13267 про внесення змін до Кримінального кодексу України (КК України) та Кодексу про адміністративні правопорушення ((КУпАП)) щодо діяльності Військового омбудсмена. Зокрема Віктор Дубовик пояснив, що передбачається створення Офісу Військового омбудсмена як допоміжного органу з метою сприяння здійсненню демократичного цивільного контролю за сектором безпеки та оборони з питань забезпечення дотримання органами військового управління і військовим командуванням прав військовослужбовців. Зазначено, що цей Закон поширюватиметься на військовослужбовців сил безпеки та сил оборони, військовозобов'язаних і резервістів, членів добровольчих формувань територіальних громад та поліцейських поліції особливого призначення Національної поліції України (НПУ). Окрім того, посадовець розповів про зміни до кодексів задля*

забезпечення реалізації Закону про Військового омбудсмена та акцентував, що ці зміни: сприятимуть підвищенню довіри військовослужбовців до державних інститутів; забезпечать більш ефективний контроль за дотриманням їх прав і свобод; зміцнять правовий статус Військового омбудсмена і дадуть змогу більш ефективно захищати інтереси військовослужбовців; нададуть військовослужбовцям реальний механізм для захисту своїх прав і гарантують, що їхні скарги будуть розглянуті належним чином. Текст: <https://sud.ua/uk/news/publication/330600-v-ofise-prezidenta-obyasnili-kakie-izmeneniya-predusmotreny-zakonoproektom-o-voennom-ombudsmene>

128. Мамченко Н. У КК і КПК усунуть проблеми з порядком звільнення від кримінальної відповідальності поновлених на службі військових, які раніше вчинили СЗЧ чи дезертирство [Електронний ресурс] / Наталя Мамченко // Суд.-юрид. газ. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. Йдеться про зареєстрований у Верховній Раді України (ВР України) народними депутатами Сергієм Іонушасом та Олександром Завітневичем законопроект № 13260 про внесення змін до Кримінального кодексу України (КК України) та Кримінального процесуального кодексу України (КПК України), яким пропонується врегулювати порядок звільнення від кримінальної відповідальності військовослужбовців, які добровільно повернулися на службу після скоєння самовільного залишення військової частини (СЗЧ) або місця служби чи дезертирства. Окреслено запропоновані зміни до кодексів і наведено коментар авторів законодавчої ініціативи, які зазначили, що з'явилась певна кількість військовослужбовців, які добровільно та у строки повернулися до служби та були поновлені командирами, проте вони не можуть скористатися підставою для звільнення від кримінальної відповідальності, оскільки не можуть надати до суду письмову згоду командира (начальника) військової частини на поновлення та продовження проходження такою особою військової служби, так як вже поновлені на військовій службі та несуть її. Текст:

<https://sud.ua/uk/news/publication/330322-v-uk-i-upk-ustranyat-problemy-s-poryadkom-osvobozhdeniya-ot-ugolovnoy-otvetstvennosti-vosstanovlennykh-na-sluzhbe-voennosluzhaschikh-kotorye-ranee-sovershili-szch-ili-dezertirstvo>

129. **Мельничук Ю. Ми перестали бути «хохлами»: історики про історичні міфи та сакральні дати** [Електронний ресурс] / Юлія Мельничук // Дзеркало тижня. - 2025. - 9 трав. — Електрон. дані. *Розглянуто радянський міф про перемогу «добра над злом» у Другій світовій війні та його вплив на сучасне суспільство «пострадянського» простору. На основі дискусії, організованої Інститутом національної пам'яті, висвітлено різні точки зору істориків і політиків щодо переосмислення історичної пам'яті. Наголошено на необхідності критичного перегляду наративів про Другу світову війну, акцентуючи увагу на тому, що перемога над нацизмом призвела до зміцнення іншого тоталітарного режиму — радянського. Учасники дискусії підкреслюють, що сучасна війна Росії проти України частково є наслідком нерозв'язаних історичних питань та міфів, які залишаються у свідомості багатьох людей.* Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/mi-perestali-buti-khokhlami-istoriki-pro-istorichni-mifi-ta-sakralni-dati.html>

130. **Мерц відкинув можливість відправки німецьких військових в Україну** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що в інтерв'ю виданню «Die Welt» канцлер Німеччини Фрідріх Мерц заявив, що питання участі німецьких військових у війні в Україні наразі не обговорюється та наголосив що ситуація ще далека навіть від припинення вогню, не кажучи вже про мирну угоду. Ф. Мерц зазначив, що Німеччина і надалі може робити внесок у безпеку України іншими способами зокрема, продовжувати постачання озброєння та всебічну підтримку української армії в межах європейського партнерства та у співпраці зі США. Він також додав, що існують дипломатичні механізми для гарантування дотримання можливої угоди про припинення вогню й майбутньої мирної домовленості.* Текст :

https://gazeta.ua/articles/politics/_merc-vidkinuv-mozhlivist-vidpravki-nimeckih-vijskovih-v-ukrayinu/1217233

131. **Микита Потураєв, Євгенія Кравчук та Микола Княжицький зустрілися з керівниками львівських музеїв** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 24 - 25 квітня голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) гуманітарної та інформаційної політики Микита Потураєв, заступниця голови Комітету Євгенія Кравчук та голова підкомітету з питань культури Микола Княжицький відвідали Львів — місто, що є справжнім центром історії, мистецтва та сучасної культури України. Зауважено, що цьогоріч Львів вперше отримав почесне звання Молодіжної столиці Європи — визнання, яке відкриває нові можливості для міжнародної співпраці, культурного обміну та привертає ще більше уваги туристів з усього світу. Повідомлено, що за участю представників закладів політики говорили про важливість збереження культурної спадщини в умовах війни. Саме на Львівщину евакуювали чимало музеїв із зон бойових дій, прифронтових районів. Зокрема, у Львівську область евакуювали експонати Луганського обласного краєзнавчого музею. Йшлося і про необхідність підтримки музеїв від держави: це важливо як для промоції українських інтересів, збереження національної спадщини, так і як гарантія від держави для музеїв.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383724>

132. **Микитюк В. Козир є: експерт назвав секретну зброю України, яка може змінити хід війни** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // *Fakty.ua* : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. *На думку старшого віцепрезидента Американської ради із зовнішньої політики у Вашингтоні Ілана Бермана, Кремль намагається максимізувати свої здобутки напередодні будь-якого можливого врегулювання, а Україна стикається із послабленням ентузіазму з боку Вашингтона, де адміністрація Президента США Дональда Трампа зайняла скептичну позицію щодо подальшої боротьби Києва. Це поставило український уряд перед перспективою того, що, попри*

постійні обіцянки Європи про підтримку, він буде змушений протистояти російській агресії з меншою підтримкою з боку США. За його словами, державна й приватна промисловість України виробляють близько 200 000 дронів на місяць, а цього року їх буде вироблено 2,5 млн або й більше. Вказано, що Міністерство оборони України (МО України) виділило третину свого річного бюджету на розробку високотехнологічного озброєння. Це нове вливання коштів дасть поштовх черговому циклу військових інновацій українців. Текст: <https://fakty.ua/454012-kozylr-est-ekspert-nazval-sekretnoe-oruzhie-ukrainy-kotoroe-mozhet-izmenit-hod-vojny>

133. **Микитюк В. Стармер готується до нападу росії: стало відомо про новий план оборони Британії** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. За повідомленням «Telegraph», Велика Британія, яка виявила у своїх водах небезпечні російські шпигунські сенсори, таємно готується до прямого військового нападу з боку РФ через побоювання, що вона не готова до війни. Уряд попросив оновити 20-річні плани дій у надзвичайних ситуаціях, які приведуть країну у стан військової готовності після погроз нападу з боку Кремля. У секретному плані буде зазначено, як уряд відреагує на оголошення війни, включаючи бункери для захисту Кабінету міністрів та королівської родини, захист суспільного мовлення та накопичення ресурсів. Текст: <https://fakty.ua/454043-starmer-gotovitsya-k-napadeniyu-rossii-stalo-izvestno-o-novom-plane-oborony-britanii>

134. **Микитюк В. Угоди про корисні копалини недостатньо для миру: ЗМІ пояснили, чому** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 трав. — Електрон. дані. За повідомленням «The Telegraph», найважливішим фактом щодо угоди про видобуток корисних копалин, підписаної Америкою та Україною, є те, що ніхто в Києві не розглядає її як самоціль. Вона є лише засобом для досягнення життєво важливої мети — забезпечення національного інтересу Америки в існуванні України як суверенної держави. Зазначено, що єдиний аргумент Президента США Дональда Трампа на користь підтримки України — це те, що Америка

може заробити на цьому гроші. Але ніщо в угоді не дає Президенту України Володимиру Зеленському того, чого він найбільше прагне: чітких американських гарантій безпеки для України. Текст: <https://fakty.ua/453799-soglasheniya-o-poleznyh-iskopaemyh-nedostatochno-dlya-mira-smi-obyasnilipochemu>

135. Миротворці в Україні: Зеленський озвучив два можливі сценарії їхньої участі [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 3 трав. – Електрон. дані. Згідно із заявою Президента України Володимира Зеленського, введення миротворчого контингенту в Україну можливе виключно після завершення бойових дій. За його словами, наразі обговорюються два сценарії такої присутності — від обмеженої символічної до масштабної із серйозними зобов'язаннями. Він визнав, що всередині "коаліції рішучих" є країни, де не бракує ініціативних лідерів, які готові відправити військовий контингент до України, але цей підхід потребує обережності. За словами глави держави, перший варіант передбачає масштабну присутність миротворців, що має сенс за відсутності чітких гарантій безпеки з боку США. Другий варіант - обмежений миротворчий контингент, але із включенням механізму міжнародної безпеки, аналогічного до п'ятої статті НАТО, яка трактує напад на одну країну як напад на весь альянс. Вказано, що Президент України наголосив, що остаточне рішення залежатиме від конфігурації післявоєнних гарантій безпеки та готовності партнерів до глибокої участі у стабілізації ситуації в Україні. Текст : https://gazeta.ua/articles/politics/_mirotvorci-v-ukrayini-zelenskij-ozvuchiv-dva-mozhlivi-scenariyi-yihnoyi-uchasti/1216694

136. Мін'юст створив реєстр відомостей щодо депортованих або примусово переміщених дітей [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. Йдеться про проведену 30 квітня 2025 року в Центрі захисту прав людини у Житомирі зустріч Робочої групи Формули миру, в ході якої заступниця міністра юстиції з питань європейської інтеграції Людмила Сугак повідомила про створення Міністерством юстиції

України Реєстру відомостей щодо депортованих або примусово переміщених дітей – ключового державного інструменту, покликаного забезпечити системний підхід до збору, узагальнення та обробки інформації про дітей, незаконно вивезених до Російської Федерації (РФ). Посадовиця зазначила, що Реєстр дозволяє збирати структуровану інформацію про депортованих та примусово переміщених дітей, зокрема формувати особові справи на основі даних від державних органів, місцевої влади, громадян, громадських та міжнародних організацій, а також закликала міжнародну спільноту посилити зусилля з повернення дітей і фіксації фактів їхньої примусової депортації. Текст: <https://pravo.ua/min-iust-stvoryv-reiestr-vidomostei-shchodo-deportovanykh-abo-prymusovo-peremishchenykh-ditei/>

137. **Набок В. Реформа Громадської ради при митниці. Як не наробити помилок і посилити взаємодію з державою** [Електронний ресурс] / Віталій Набок // Дзеркало тижня. - 2025. - 5 трав. — Електрон. дані. Приділено увагу аналізу діяльності Громадської ради (ГР) при Державній митній службі України як ключового інструмента для налагодження діалогу між митницею, бізнесом і громадськістю. Висвітлено основні виклики, що заважають ефективній роботі ради, зокрема застарілість нормативної бази, обмежену участь малого й середнього бізнесу (МСБ), відсутність прозорості та зворотного зв'язку з боку Держмитслужби, а також неротаційність складу ради через воєнний стан. Запропоновано напрями реформування: оновлення законодавства, забезпечення інклюзивності, цифровізація комунікації та створення нових консультативних механізмів для МСБ. Підкреслено, що модернізація ГР — це важливий крок до євроінтеграції України та підвищення довіри до митної системи. Текст: <https://zn.ua/ukr/reforms/reforma-hromadskoji-radi-pri-mitnitsi-jak-ne-narobiti-pomilok-i-posiliti-vzajemodiju-z-derzhavoj.html>

138. **Носальська І. Збиття Су-30 біля Новоросійська: перша ластівка системної стратегії** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що

під час атаки на порт Новоросійськ українським надводним безпілотником «Magura V7» удалося вперше в історії збити ворожий літак-винищувач; цієї ж доби ЗСУ збили ще один ворожий літак над Кримом. Розглянуто, як ця атака змінює хід війни і до чого призведе. Як зазначили в українській розвідці, це - загалом не перший епізод переходу війни з моря у повітря: адже 31.12.2024 морський дрон «Magura V5» теж уперше в світі знищив повітряну ціль - два російські гелікоптери «Mi-8». Коментуючи ці події, ветеран і політик Антон Колумбет зазначив, що цього не просто ніхто ніколи не робив – цього навіть ніхто не описував, не планував, не розробляв у доктринах; це поле бою третього тисячоліття. Воно докорінно змінює взагалі уявлення про бойові дії і співставно з попередніми революціями в військовій справі. На думку журналіста та військовослужбовця Петра Шуклінова, ці події - системна реалізація Україною військової стратегії щодо контролю над Чорним і Азовським морями; дії Сил оборони України призведуть до повного панування на воді та в небі над Чорним та Азовським морем (дронами з повітря); будь-яке переміщення російських кораблів чи літаків буде заблоковане. Він пояснив, що саме Азовське море - це ключ до перемоги у війні. Як тільки безекіпажні «кораблі» десятками зайдуть і туди, все окуповане узбережжя на півдні України «стане кілзоною на 50 - 100 км вглиб окупованих територій». Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4778749-zbytia-su-30-bilia-novorosiiska-persha-lastivka-systemnoi-stratehii>

139. Носальська І. Зворотній відлік: чи забезпечить триденне перемир'я парад Путіна [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. Із огляду на розпочате 8 травня триденне путінське «перемир'я», розглянуто, як РФ його дотримується та чого очікувати безпосередньо на 9 травня. Вказано, що на фронті дійсно є напрями, де встановилася певна подоба тиші. Проте, за повідомленням Генштабу, на Покровському напрямку росіяни встигли за час «перемир'я» організувати понад 40 штурмів у районах 12 населених пунктів. А за годину до оголошення «припинення вогню» Росія завдала удару бомбою по

житловій багатоповерхівці у Костянтинівці Донецької області, внаслідок чого - 12 поранених. Окреслено реакцію Президента США Д. Трампа на дотримання Путіним «перемир'я», а також – як українські безпілотники ускладнили прибуття до Москви «іноземних делегацій». Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779783-zvorotnii-vidlik-chy-ubezpechyt-trydenne-peremyria-parad-putina>

140. Носальська І. Напади російських дронів на цивільних: як зупинити полювання [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що поблизу лінії зіткнення атаки росіян FPV-дронами на цивільних українців стали злочинно-буденними, а жителі тилових місць потерпають від нальотів великих ворожих безпілотників. Окреслено ситуацію у Херсоні, який нині найбільше потерпає від атак ворожих донів, а також - на Сумщині, Харківщині, Чернігівщині, у Києві та Київській області. Окреслено проблему недостатнього використання населенням наявних укриттів під час повітряних атак, що може мати трагічні наслідки. Приділено увагу правилам безпеки під час повітряних тривог.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4780141-napady-rosiiskykh-droniv-na-tsyvilnykh-yak-zupynyty-poluivannia>

141. Носальська І. Не діставайся ж ти нікому: хто і чому має контролювати ЗАЕС [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *Вказано, що у мирному плані Президента США Д. Трампа містилася пропозиція про управління Запорізькою АЕС (ЗАЕС) під американським контролем: раніше росіяни це відмітали, але врешті почали погоджуватися. Розглянуто, чи убезпечить це захоплений РФ ядерний об'єкт. Окреслено, як наразі окупанти використовують станцію, яка за три роки війни неодноразово втрачала живлення через пошкодження ЛЕП російськими обстрілами, і зараз всі її реактори – у стані «холодного зупину». Як зазначили в Інституті проблем безпеки АЕС НАН України, попри те, що викиду радіації на ЗАЕС немає,*

нинішня ситуація - вже аварійна, бо жоден із основоположних принципів ядерної безпеки, розроблених МАГАТЕ, нині там не працює. На думку вчених, після повернення під контроль України ЗАЕС ніхто не буде використовувати через неналежне обслуговування протягом останніх трьох років, відсутність охолодження реакторів Каховським водосховищем, необхідність розмінування великої території станції, на що потрібно багато часу. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4777698-ne-distavaisia-zh-ty-nikomu-khto-i-chomu-maie-kontroluivaty-zaes>

142. **Носальська І. Стратегія «виграв-виграв»: що дає Україні та США угода про копалини** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. Проаналізовано значення підписаної 30.04.2025 стратегічної Угоди про надра, що передбачає глибоку економічну співпрацю між Україною та США та надає американській стороні доступ до українських ресурсів. У документі прописано гарантії для американських партнерів, а також зарахування військової допомоги як внеску у капітал. Водночас - жодного боргу України за попереднє постачання американської зброї, ніякого переходу у власність США українських надр чи попередньо виданих на їх розробку ліцензій. Все це експерти зараховують до безперечних дипломатичних досягнень України. Ця угода, за їх словами, є однією з нечисленних перемог Д. Трампа за перші 100 днів. Президент США вже заявив, що її реалізація дасть США прибуток, котрий перекриє всі витрати на допомогу Україні під час війни. Свідченням потепління українсько-американських стосунків після підписання угоди є схвалення адміністрацією Трампа продажу зброї Україні через механізм «Direct Commercial Sales» (DCS) - прямої угоди між виробником зброї та замовником, що дозволяє постачати зброю без політичних заяв і публічних декларацій. Як відзначають експерти, реалізація угоди надасть серйозний поштовх економічному розвитку України; сприятиме поглибленню стратегічного співробітництва зі США; стане позитивним сигналом інвесторам, що вкладати гроші в Україну безпечно; стимулюватиме

розвиток власного українського оборонпрому. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4778044-stratehiia-vyhrav-vyhrav-scho-daie-ukraini-ta-ssha-uhoda-pro-kopalyny>

143. **Носальська І. Удар хуситів по Бен-Гуріону: зрада ППО загострює близькосхідну війну** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. *У контексті ракетного удару єменських хуситів по ізраїльському аеропорту «Бен-Гуріон», розглянуто, чи вірогідні ще такі атаки, хто за ними стоїть та як це впливатиме на хід війни на Близькому Сході. Вказано, що у відповідь ізраїльський уряд проголосував за посилення наступу проти угруповання «ХАМАС» у секторі Газа аж до захоплення всього анклаву та утримання його територій. Натомість Іран пригрозив ударити по військових базах США й Ізраїлю у разі, якщо ці країни будуть мститися за удар по аеропорту. Заява була зроблена після того, як Іран представив нову балістичну ракету дальністю 1200 км. Водночас хусити, котрі є іранськими проксі у регіоні, заявили, що введуть «всеосяжну» повітряну блокаду Ізраїлю - продовжать і надалі атакувати аеропорти у відповідь на розширення ізраїльською стороною операцій у секторі Газа: перші результати блокади вже є. Експерти наголошують: якщо Ізраїль справді має намір відновити стратегічне стримування та вийти з міжнародної ізоляції, необхідна реакція, спрямована не так проти виконавців, як проти ініціаторів - Ірану. Тільки сильна й адресна відповідь здатна змінити баланс сил і повернути Ізраїлю можливість безпечної взаємодії зі світом. Щодо України - падіння цін на нафту - це удар по РФ, але атака хуситів і гальмування переговорів можуть відвернути Захід. Україні треба тримати руку на пульсі, щоб не залишитися на узбіччі.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779097-udar-khusyiv-po-ben-hurionu-zrada-ppo-zahostruiie-blyzkoskhidnu-viinu>

144. **Обговорили з представниками Естонії підтримку енергетики України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. *Подано*

інформацію, що народні депутати України — члени Комітету Верховної Ради України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Вікторія Гриб, Сергій Нагорняк та Інна Совсун — взяли участь у зустрічі з Міністром енергетики та навколишнього середовища Естонії Андресом Суттом. Захід відбувся в межах українсько-естонського форуму «Чисті технології, зелена енергетика та енергетика України та Естонії». Народні депутати окреслили нагальні потреби українського енергетичного сектору та можливості для його зміцнення. Зокрема, було акцентовано на необхідності розвитку систем зберігання енергії, що відіграють ключову роль у забезпеченні стабільності енергосистеми. Вікторія Гриб порушила питання доступу до кредитного фінансування, наголосивши на браку ресурсів для відновлення інфраструктури. Народна депутатка України Інна Совсун проінформувала представників Естонії про стан підготовки євроінтеграційних законопроектів та розвиток відновлюваної енергетики. Вона закликала до подальшої підтримки України на шляху до ЄС, зокрема шляхом налагодження комунікації з іншими державами-членами та поширення інформації про Україну. Посадовиця нагадала, що уряд Естонії одним із перших затвердив офіційну позицію на підтримку заявки України на членство в ЄС. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383909>

145. Обговорили із делегацією ПА НАТО підтримку України та шляхи до справедливого миру [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Верховній Раді України (ВР України) відбулася зустріч постійної делегації ВР України у Парламентській Асамблеї НАТО на чолі з народним депутатом України Єгором Чернєвим із делегацією ПА НАТО, яку очолив Президент Асамблеї Маркос Перестрелло. Є. Чернєв подякував партнерам за стійку підтримку України протягом трьох років війни та підкреслив необхідність посилення допомоги в умовах нинішніх викликів. Він наголосив, що Україна готова до миру, але лише до справедливого і сталого миру з РФ, без компромісів щодо територіальної цілісності та суверенітету.

«У нас є певні конкретні червоні лінії, які ми не дозволимо переступити під час мирних переговорів», — зазначив він, наголосивши, що рішення про майбутнє України, зокрема її членство в НАТО, може ухвалювати лише український народ і партнери по Альянсу. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/383751>

146. Олександр Корнієнко: Без членства України в ЄС і НАТО бачення цілісної, вільної та мирної Європи залишиться неповним [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) провів робочу зустріч із делегацією Групи з міжнарпарламентських зв'язків з Україною Сеймасу Литовської Республіки на чолі із Саулюсом Лушикасом. У своєму виступі Олександр Корнієнко висловив глибоку вдячність Литві за її неоціненну підтримку України, яка триває протягом багатьох років, зокрема в контексті гібридної війни, що ведеться РФ проти України з 2014 р., включаючи військові, інформаційні, економічні та кібератаки. Він наголосив на важливості двосторонньої співпраці, підкресливши, що Литва завжди була надійним партнером і важливим союзником України в боротьбі на міжнародній арені, зокрема в контексті дипломатичної підтримки України на міжнародних форумах, санкційної політики проти РФ та підтримки європейської та євроатлантичної інтеграції України. Перший віцеспікер також підкреслив роль Литви як лідера у процесі регіональної співпраці, зазначивши, що її здатність об'єднувати Балтійсько-Скандинавські країни є надзвичайно важливою для України. Текст:*

<https://www.golos.com.ua/article/383891>

147. Олександр Корнієнко відвідав героїчну 59-ту бригаду на лінії фронту [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що напередодні Дня пам'яті та перемоги над нацизмом, який вшановується 8 травня, Перший заступник Голови Верховної Ради України*

(ВР України) Олександр Корнієнко відвідав славетну 59-ту окрему штурмову бригаду безпілотних систем ім. Якова Гандзюка. О. Корнієнко також відзначив захисників і захисниць України грамотами ВР України — за вагомий особистий внесок у справу захисту державного суверенітету і територіальної цілісності, мужність і відвагу, проявлені під час виконання військового обов'язку в умовах збройної агресії РФ, а також за високий професіоналізм. За його словами, головне в цій справі — підтримці українських воїнів на фронті — це відсутність зволікань. Захисники не можуть чекати, адже від цього залежать життя і безпека українських територій. «Бог з нами. Правда з нами. Козацький хоробрий дух — у кожному та кожній. Слава Україні!» — резюмував Перший заступник Голови ВР України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383947>

148. Олександр Корнієнко обговорив з делегацією ОЕСР ключові напрямки співпраці та прогрес України в рамках міжнародної програми [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко провів зустріч із делегацією Організації економічного співробітництва та розвитку (ОЕСР) на чолі з її Генеральним секретарем Матіасом Корманом. Під час розмови з представниками ОЕСР О. Корнієнко наголосив, що старт Програми ОЕСР для України, спрямованої на підтримку реформ в нашій державі, є надзвичайно важливим етапом у розвитку двосторонніх відносин. За його словами, Україна вже активно працює в межах цієї програми, а темпи, глибина залучення та швидкість просування, зокрема з боку парламенту, заслуговують на позитивну оцінку. підкреслив, що парламентська складова відіграє важливу роль у реалізації ініціатив у межах Програми. Уже виконано значну частину роботи — зокрема в напрямі приєднання до Конвенції ОЕСР про боротьбу з хабарництвом. Перший заступник Голови ВР України також висловив упевненість, що наступні етапи дадуть змогу досягти ще більшого прогресу — як у межах Програми

ОЕСР, так і в межах інтеграційного треку, який тісно з нею пов'язаний.

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383857>

149. Олександр Корнієнко: Прогрес у переговорах з ЄС: презентовано дорожню карту реформ [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко взяв участь у заходах, присвячених підготовці переговорних позицій України в процесі укладення Угоди про вступ до ЄС та презентації Дорожньої карти «Функціонування демократичних інституцій». Повідомлено, що під час засідання було представлено проєкт Дорожньої карти з функціонування демократичних інституцій, що визначає комплекс заходів для зміцнення і розвитку демократичних процесів в Україні. За словами Першого віцеспікера, документ охоплює чотири напрями: загальну рамку демократії, виборчий процес, функціонування парламентів у демократичній системі та роль громадянського суспільства. «Розробка Дорожньої карти базувалася на двох головних принципах — відкритості та інклюзивності. Документ став результатом співпраці 40 органів державної влади, 25 громадських організацій та міжнародних проєктів технічної допомоги, що узгоджувалися через експертні консультації та обговорення з Європейською Комісією», — зазначив Олександр Корнієнко. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383838>

150. Олександр Корнієнко: Цінуємо зусилля Литви, спрямовані на розблокування відкриття першого переговорного кластера [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. Зазначено, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко на своїй фейсбук-сторінці повідомив про зустріч із делегацією групи з міжпарламентських зв'язків з Україною Сеймасу Литовської Республіки. Український політик зазначив: «Щиро радий зустрічі у Верховній Раді України з делегацією групи з міжпарламентських зв'язків з Україною Сеймасу Литовської Республіки на

чолі з Саулюсом Лушикасом та за участі Першого заступника спікера Юозаса Олекаса. Надзвичайно приємно було, що пан Саулюс звернувся до нас українською мовою! Ми високо цінуємо те, що наші країни поділяють однаковий підхід: без членства України в ЄС і НАТО бачення цілісної, вільної та мирної Європи залишиться неповним». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383809>

151. **Олександр Мережко: Верховна Рада може розглянути проєкт ратифікації Угоди зі США вже наступного тижня** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. Зазначено, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександр Мережко висловив сподівання, що проєкт Закону «Про ратифікацію Угоди між Урядом України та Урядом Сполучених Штатів Америки про створення Американсько-Українського інвестиційного фонду відбудови» (реєстр. № 0309) може бути розглянутий на засіданні профільного Комітету вже наступного тижня. Він також спрогнозував, що підтримка цього законопроєкту буде від усіх фракцій парламенту, як на рівні комітету, так і під час голосування в сесійній залі. О. Мережко наголосив, що реалізація Угоди сприятиме поглибленню партнерства України зі Сполученими Штатами та створить нові умови для політичної, економічної й військово-технічної співпраці. Зокрема, він зазначив, що наявність американських економічних інтересів в Україні стане додатковим стимулом для підтримки з боку уряду США та чинником, який наближатиме завершення війни. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383769>

152. **Олександр Мережко зустрівся із заступником Міністра закордонних справ Литовської Республіки Юлюсом Пранявічюсом** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 29 квітня 2025 р. голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва

Олександр Мережко провів зустріч із заступником міністра закордонних справ Литовської Республіки Юлюсом Пранявічюсом. Повідомлено, що під час зустрічі співрозмовники обговорили актуальну безпекову ситуацію в Україні, останні мирні ініціативи та можливі модальності припинення вогню, необхідність посилення фінансово-економічної та військово-технічної допомоги Україні та збільшення виділення бюджетних коштів на фінансування секторів безпеки та оборони в державах Балтії. Окрему увагу під час зустрічі було приділено обговоренню європейської та євроатлантичної інтеграції України та розвитку двостороннього співробітництва, зокрема участі у спільних заходах в рамках міжнародних парламентських форумів, обміну візитами на рівні профільних комітетів та депутатських груп з міжпарламентських зв'язків. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383722>

153. **Олександр Санченко: Діячі культури, які загрожують нацбезпеці, мають бути під санкціями** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що під час Національного форуму-діалогу «Українська музична індустрія: слухай, захищай своє», що відбувся 1 травня, народний депутат України, президент Всеукраїнської асоціації музичних подій Олександр Санченко оголосив про ініціативу підготувати та подати до РНБО України оновлений список діячів культури, які підтримували російську агресію або публічно заперечували територіальну цілісність нашої держави. За його словами, мета ініціативи — не допустити участі таких осіб у культурному житті України: концертній діяльності, фестивалях, ефірах, розповсюдженні контенту тощо. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383937>

154. **Олена Шуляк: За два роки програма «Відновлення» довела свою ефективність** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, голова парламентського Комітету з питань

організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування Олена Шуляк, уже два роки поспіль державна програма «єВідновлення» успішно працює в Україні. За цей час майже 150 000 українських родин подали заяви для отримання компенсації за пошкоджене внаслідок війни житло, із них майже 90 000 отримали виплати. Програма розширюється, масштабується, відкриваються додаткові компоненти, завдяки яким тисячі й тисячі українських сімей отримують власні домівки. Вона нагадала, що у 2024 р. стартував наступний компонент програми «єВідновлення», що стосувався виплат за зруйноване житло. О. Шуляк додала, що цього року уряд окремо спрямував 15 млрд грн на компенсацію за програмою «єВідновлення» внутрішньо переміщеним особам (ВПО) за пошкоджені чи знищені внаслідок збройної агресії РФ домівки. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383915>

155. Освітній центр Верховної Ради України готує спеціальний онлайн-захід до Дня Європи! [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Україна вже вкотре долучається до заходів з нагоди Дня Європи — свята, яке традиційно 9 травня відзначають у країнах Європейського Союзу (ЄС) на знак єдності нашого континенту. Зауважено, що цьогорічний захід стане особливим: до нас не лише доєднуються спеціально запрошені гості — Освітній центр Верховної Ради України (ВР України) організує справжнісінький телеміст з учасниками з інших країн нашої спільної європейської родини, аби вкотре продемонструвати нашу єдність та взаємопідтримку.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383715>

156. Парламент ратифікував Рішення Спільного комітету Пан-євро-середземноморської конвенції щодо перехідних правил походження товарів [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 1 травня 2025 р. ухвалила Закон України «Про ратифікацію Рішення № 2/2024 Спільного комітету*

Регіональної конвенції про пан-євро-середземноморські преференційні правила походження від 12 грудня 2024 року щодо внесення змін до Рішення № 1/2023 Спільного комітету з метою включення перехідних положень до змін до Регіональної конвенції про пан-євро-середземноморські преференційні правила походження, що застосовуються з 1 січня 2025 року» (реєстр. № 0307). Зазначено, що це рішення є важливим кроком для забезпечення плавного переходу до нових правил походження в межах конвенції, які набрали чинності 1 січня 2025 р. Це дасть змогу державам-учасницям та бізнесу до кінця 2025 р. перейти на нові правила. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383812>

157. Перспективи євроінтеграції та розвиток місцевих громад [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко взяв участь у Міжнародному форумі партнерства «Друзі України», організованому з метою створення умов для співпраці між українськими громадами та іноземними партнерами. Головними темами обговорення стали відновлення нашої держави та її вступ до Європейського Союзу (ЄС). «Насправді важливо мати платформу для об'єднання зусиль у пошуку нових рішень і можливостей — для відповіді на всі виклики, побудови сильної держави та досягнення євроінтеграційних цілей. Зміцнення горизонтальних зв'язків завжди буде важливим, і такі форуми цьому сприяють. Дуже часто саме на місцеве самоврядування покладається багато роботи з покращення якості життя людей. Громади вже зробили і продовжують робити все можливе, аби життєва стійкість України не лише зберігалася, а й зміцнювалася», — зазначив Олександр Корнієнко. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383839>

158. Пластун О. Фаршу не перетворити на м'ясо. Хроніки російського економічного спаду [Електронний ресурс] / Олексій Пластун // Дзеркало тижня. - 2025. - 5 трав. — Електрон. дані. Детально розглянуто ключові економічні показники, такі як вплив капіталу, стан прямих

іноземних інвестицій, зміцнення рубля, падіння імпорту та експорту, а також інфляційні тенденції. Особливу увагу приділено ілюзіям російської влади щодо можливого повернення західних інвесторів та компаній, що залишили ринок РФ після 2022 року. Підкреслено, що попри офіційні заяви про стабільність, економіка РФ демонструє ознаки глибокої рецесії, зокрема через зниження цін на нафту, скорочення бюджетних резервів та зменшення виробництва. Подано порівняння поточної ситуації з подіями 2022 року, зазначаючи, що теперішні умови є ще менш сприятливими для економічного відновлення. Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/farshu-ne-peretvoriti-na-mjaso-khroniki-rosijskoho-ekonomichnoho-spadu.html>

159. **Повернути ветеранів до повноцінного життя** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 7 трав. [№ 92]. – Електрон. дані. Наголошено, що один із пріоритетів держави та уряду — забезпечення ветеранів та військовослужбовців засобами реабілітації. «Держава забезпечує безплатними якісними допоміжними засобами реабілітації кожного, хто цього потребує. Зокрема йдеться про військовослужбовців та ветеранів, які, захищаючи країну, ризикують найціннішим — власним життям і здоров'ям», — зазначив заступник міністра соціальної політики Володимир Василенко під час III Міжнародного конгресу координаційної платформи «ВзаємоДія». Він додав, що завдання держави — вибудувати систему, яка повертає ветеранів до повноцінного, гідного й справедливого життя. Систему, що працює не просто на папері, а дає змогу кожній конкретній людині відчувати підтримку та допомогу держави. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/povernuti-veteraniv-do-povnocinnogo-zhittya/>

160. **Президент Чехії прокоментував розгортання миротворчих сил в Україні** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. Йдеться, що під час спільної пресконференції з Президентом України Володимиром Зеленським, яка відбулася в межах офіційного візиту до Чехії, Президент Чехії Петр Павел прокоментував можливість направлення миротворців до України. Наразі розгортання миротворчих сил в Україні не

обговорюється, оскільки немає мирної угоди. Павел також прокоментував пропозицію Президента РФ щодо короткочасного перемир'я та наголосив, що саме Україна запропонувала встановити 30-денне перемир'я без додаткових умов. За його словами, саме Путін володіє реальними важелями для завершення війни. Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/prezident-cehiyi-prokomentuvav-rozgortannya-mirotvorchih-sil-v-ukrayini/1216787>

161. Про важливу роль Парламентської асамблеї НАТО [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 1 трав. [№ 88]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 29 квітня відбулася зустріч Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала з делегацією Парламентської асамблеї НАТО на чолі з її президентом Маркосом Перестрелло. Зазначено, що одна з важливих тем, яку обговорили сторони, — поглиблення оборонної співпраці та розвитку українського оборонно-промислового комплексу (ОПК). Прем'єр-міністр наголосив на ефективності та дієвості данської моделі підтримки оборонної промисловості нашої держави та закликав продовжити розвиток цього інструменту. Крім того, розглянули шляхи допомоги ПА НАТО Україні не лише в короткостроковій, а й у довгостроковій перспективі. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/pro-vazhlivu-rol-parlamentskoyi-asambleyi-nato/>

162. Про внесення змін до деяких законів України щодо використання гуманітарної допомоги комунальними підприємствами у сфері пасажирських перевезень [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила Закон за реєстр. № 12177-1. Повідомлено, що Законом створено правові умови для використання автобусів, електробусів, трамвайних вагонів, тролейбусів, вагонів метрополітену, що були отримані як гуманітарна допомога, у господарській діяльності комунальних підприємств-перевізників. Зауважено, що Закон дозволяє ефективніше забезпечувати транспортні потреби населення в умовах воєнного стану та після його завершення,

зберігаючи цільове використання гуманітарних ресурсів. Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383746>

163. **Про внесення змін до Закону України «Про правовий режим воєнного стану» щодо зміни найменувань військових адміністрацій населених пунктів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) з урахуванням пропозицій Комітету ВР України з питань національної безпеки, оборони та розвідки ухвалила у першому читанні за основу та в цілому проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про правовий режим воєнного стану» щодо зміни найменувань військових адміністрацій населених пунктів (реєстр. № 13175). Зазначено, що законопроект розроблено з метою встановлення правових підстав для зміни найменувань військових адміністрацій населених пунктів, зокрема у зв'язку з прийняттям відповідно до Закону України «Про засудження та заборону пропаганди російської імперської політики в Україні і деколонізацію топонімів» Постанови ВР України від 19.09.2024 № 3984-IX «Про перейменування окремих населених пунктів та районів».* Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383749>

164. **«Про Звернення Верховної Ради України до парламентів та урядів іноземних держав і міжнародних організацій щодо справжніх намірів російської федерації продовжувати агресивну війну на знищення України»** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила проєкт Постанови ВР України «Про Звернення Верховної Ради України до парламентів та урядів іноземних держав і міжнародних організацій щодо справжніх намірів російської федерації продовжувати агресивну війну на знищення України» (реєстр. № 13228 від 29.04.2025), внесений народними депутатами України Стефанчуком Р. О., Корнієнком О. С., Кондратюк О. К. та ін. Повідомлено, що звернення містить важливі заклики пришвидшити процес надання Україні*

достатньої кількості систем протиповітряної оборони (ППО) з метою стримування російського терору та збільшити інвестиції в українську оборонну промисловість з урахуванням наявних можливостей використання заморожених російських активів для забезпечення оборонних потреб України.

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383743>

165. Проведено засідання круглого столу на тему: «Особливості та проблемні аспекти надання соціальної послуги підтриманого проживання» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів відбулося засідання круглого столу на тему: «Особливості та проблемні аспекти надання соціальної послуги підтриманого проживання». Зазначено, що захід проведено з метою обговорення сучасних підходів до впровадження послуги підтриманого проживання та вдосконалення нормативно-правового регулювання, фінансування та підвищення якості послуги, ключових викликів у наданні цієї послуги на місцях. Голова підкомітету з питань соціального захисту дітей, постраждалих внаслідок збройної агресії РФ проти України з 2014 р. Комітету Тетяна Циба наголосила на високій актуальності обговорюваної теми. Вона підкреслила, що питання розвитку та забезпечення якісної соціальної послуги підтриманого проживання в Україні наразі є надзвичайно важливим і вимагає системного підходу. «Необхідно не тільки вирішувати наявні питання на практичному рівні, а й активно працювати над удосконаленням законодавчого регулювання цієї сфери», — зазначила Т. Циба. За її словами, підтримане проживання є однією з ключових послуг для забезпечення права осіб з інвалідністю та інших вразливих груп населення на самостійне життя та інтеграцію в суспільство. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383844>

166. Провели виїзне засідання на будівництві Національного військового меморіального кладовища [Електронний ресурс] / Прес-служба

Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет з питань гуманітарної та інформаційної політики 1 травня 2025 року провів виїзне засідання на території будівництва Національного військового меморіального кладовища (НВМК) поруч з селом Мархалівка в Гатненській громаді на Київщині. Зауважено, що у фокусі уваги Комітету насамперед питання комплексного архітектурного рішення майбутнього кладовища, прозорість проведення конкурсу на розроблення ескізного проєкту, дотримання термінів будівництва. Під час засідання парламентарі заслухали й інші дискусійні питання: про недостатню комунікацію з суспільством, зокрема з громадськими експертами; про екологічну ситуацію на місці будівництва. Обрана територія — витік трьох річок. За словами присутніх гідрологів, тут сформовано природний буфер, який живить навколишні водойми. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383787>

167. **Проект "Меморіальний центр Голокосту "Бабин Яр": троянський кінь путіна прив'язаний на Банковій?** [Електронний ресурс] // Україна молода. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. На основі матеріалу інтерв'ю українського громадського діяча та правозахисника єврейського походження Йосифа Зісельса Ірмі Берг (ютубканал "Ukrainian") розглянуто ситуацію навколо спроб реалізувати в Україні російський проєкт меморіалу в Бабиному Яру, ініційований російськими бізнесменами Михайлом Фрідманом, Павлом Фуксом та Германом Ханом, які в 2016 році фінансували створення Меморіального центру Голокосту "Бабин Яр". Зазначено, що українські євреї висловили рішучу незгоду з цим проєктом як таким, що є своєрідною зброєю російської пропаганди в її прагненні дискредитувати Україну в світі. Ілля Зісель вказав на антиукраїнські наративи в ідеології створення проєкту, зокрема зауважив, що подавалась сумнівна російська інтерпретація ролі українців у Другій світовій війні як другорядної і несуттєвої. Окрім того, Йосиф Зісель стверджує, що російські бізнесмени мали певну підтримку в Офісі Президента України (ОПУ), зокрема з боку глави ОПУ Андрія Єрмака.

Громадський діяч наголосив на неприпустимості реалізації російського проєкту, особливо на тлі широкомасштабного російського вторгнення, та запропонував конфіскувати всі встановлені в Бабиному Яру за російські гроші інсталяції, націоналізувати їх та передати Інституту історії Академії наук України (АН України). Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3957/180/189256/>

168. Протидія SLAPP-позовам: Комітет з питань свободи слова ініціював створення робочої групи [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 1 травня на засіданні Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань свободи слова голова Комітету Ярослав Юрчишин ініціював створення робочої групи з напрацювання механізмів протидії SLAPP — стратегічним позовам проти участі громадськості (Strategic Lawsuits Against Public Participation). Повідомлено, що SLAPP — це судові позови, які подаються з метою залякати або змусити замовкнути журналістів, активістів, правозахисників чи інші сторони, які висловлюють суспільно важливу позицію. Такі справи не мають на меті правосуддя, а використовуються як інструмент тиску. Зауважено, що створення робочої групи — важливий крок до захисту свободи слова та підтримки демократичних цінностей в Україні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383783>

169. Профільний комітет рекомендує Верховій Раді прийняти закон про публічно-приватне партнерство [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. Йдеться про рішення Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку рекомендувати парламенту ухвалити у другому читанні та в цілому законопроект № 7508 щодо вдосконалення механізму залучення приватних інвестицій з використанням прискореної процедури державно-приватного партнерства (ДПП) для відновлення зруйнованих війною об'єктів та будівництва нових об'єктів, пов'язаних із післявоєнною перебудовою економіки України. Окреслено норми законопроекту та зазначено, що метою

проєкту є спрощення процедури підготовки та реалізації проєктів ДПП для відбудови зруйнованих війною об'єктів інфраструктури та побудови нових об'єктів, що пов'язано з поствоєнною перебудовою економіки. Текст: <https://pravo.ua/profilnyi-komitet-rekomenduie-verkhovii-radi-priyniaty-zakon-pro-publichno-pryvatne-partnerstvo/>

170. **Процес закінчення війни в Україні зупинився, — віцепрезидент США** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про заяву віцепрезидента США Джей Ді Венса щодо ситуації навколо закінчення війни в Україні. За його словами перспектива завершення війни в Україні дуже віддалена і відповідальні за це — Україна і РФ. Саме тому він переконаний, що «найближчим часом нічого не завершиться». Зазначено, що раніше Венс заявляв, що адміністрація Президента США Дональда Трампа намагається зупинити війну.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/532040-protses-prypynennia-viiny-v-ukraini-zavershyvsia>

171. **Рада схвалила законопроєкт про гуманітарний громадський транспорт** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 1 трав. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 30.04.2025 нардепи підтримали у другому читанні урядовий законопроєкт, який дає можливість комунальним підприємствам використовувати для перевезень пасажирів громадський транспорт, отриманий у якості гуманітарної допомоги. Законопроєкт № 12177-1 "Про внесення змін до деяких законів України щодо задоволення потреб населення у перевезеннях в умовах воєнного стану" був підтриманий 278 голосами. Ініціатива охоплює гуманітарну допомогу як від українських, так і від міжнародних донорів у вигляді транспортних засобів для перевезень пасажирів. Набувати гуманітарний транспорт можуть комунальні підприємства – перевізники автомобільним чи міським електричним транспортом. Наголошено, що гуманітарною допомогою можуть визнаватись автобуси не нижче стандарту екологічності Євро-3, тролейбуси, трамваї, електробуси, вагони метро. Також врегульовується питання передачі отриманих транспортних засобів третім особам. Окрім*

цього, в законопроекті межі законного використання такої допомоги для запобігання ризикам безпідставного притягнення до кримінальної та/або адміністративної відповідальності. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/rada-shvalila-zakonoproekt-pro-gumanitarniy-gromadskiy-transport.html>

172. **Регіон, що межує з росією, має говорити єдиним голосом** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 1 трав. [№ 88]. – Електрон. дані. Як заявив Президент України Володимир Зеленський під час онлайн-участі в пленарному засіданні 10-го саміту «Тримор'я», держави, що входять до «Ініціативи трьох морів» («Тримор'я»), потребують більшої безпекової співпраці з урахуванням російської загрози. Він зазначив, що країнам — учасникам «Ініціативи трьох морів» потрібно захистити енергетичну інфраструктуру, особливо поблизу кордонів з РФ, і розробити спільні плани узгоджених дій у разі надзвичайних ситуацій. За словами Президента, енергомережі, трубопроводи, системи зв'язку та іншу критичну інфраструктуру необхідно будувати з урахуванням резервних маршрутів. Також регіону потрібні кращі логістичні зв'язки — не лише для торгівлі, а й для безпеки. Володимир Зеленський наголосив, що для реалізації всіх цих кроків необхідний тривалий мир, якого можна досягти лише спільними зусиллями. Президент закликав усіх присутніх зберігати тиск на РФ, щоб допомогти в досягненні повного й безумовного припинення вогню якнайшвидше хоча б на 30 днів та залишатися з Україною. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/region-sho-mezhuye-z-rosiyeyu-maye-govoriti-yedini/>

173. **Резніченко В. "Ініціативу заблокували": перехід ЗСУ на корпусну систему могли почати у 2022 році, — Залужний** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що колишній Головнокомандувач Збройних сил України (ЗСУ), нині посол у Великій Британії Валерій Залужний прокоментував реформу управління українськими військами та перехід на корпусну систему у статті для видання "Мілітарний". Він розповів, що

ініціатива реорганізації ЗСУ за моделлю з ієрархією "корпус-дивізія-бригада" з'явилася ще у 2022 р., але тоді вона була заблокована. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/704913-iniciativu-zablokuvali-perehid-zsu-na-korpusnu-sistemu-mogli-pochati-u-2022-roci-zaluzhniy>

174. **Резніченко В. У Трампа пропонували Україні приймати депортованих мігрантів зі США, — WP** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. За повідомленням «The Washington Post», адміністрація американського Президента Дональда Трампа в перші дні після його інавгурації наприкінці січня 2025 р. закликала український уряд прийняти депортованих мігрантів зі США. Водночас зазначено, що ознак розгляду Києвом американської пропозиції немає, і Україна не приймала жодних депортованих зі США громадян третіх країн, а на найвищому рівні українського уряду тема депортації мігрантів зі США до України ніколи не обговорювалася. Текст: <https://focus.ua/uk/world/705039-u-trampa-proponuvali-ukrajini-priymati-deportovanih-migrantiv-zi-ssha-wp>

175. **Рекомендують прийняти закон про публічно-приватне партнерство** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 2 травня 2025 р. Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку повторно розглянув євроінтеграційний законопроект щодо спрощення механізму залучення приватних інвестицій з використанням прискореної процедури державно-приватного партнерства для відновлення зруйнованих війною об'єктів та будівництва нових об'єктів, пов'язаних з післявоєнною перебудовою економіки України (реєстр. № 7508), та за підсумками обговорення ухвалив рішення рекомендувати ВР України ухвалити його у другому читанні та в цілому. «Важливий день — виносимо до зали оновлений закон про публічно-приватне партнерство, — розповів голова Комітету Дмитро Наталуха. — Це майже 400 сторінок сучасного, детального, європейського законодавства, яке

допоможе нам відбудувати Україну. У прямому сенсі. Бо без масштабних інвестицій — десятків, а то й сотень мільярдів доларів — відновити країну після російського варварства просто неможливо. І ППП — це один із ключових інструментів для того, щоб зробити це ефективно». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383851>

176. **Розвиток стратегічного партнерства** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. — 2025. — 9 трав. [№ 94]. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль провів першу зустріч із тимчасово повіреною у справах США в Україні Джулією Девіс. Зазначено, що сторони обговорили розвиток стратегічного партнерства між державами, а також питання співпраці в різних галузях, зокрема економічній. Як повідомив глава уряду, на продовження домовленостей з міністром фінансів США Скоттом Бессентом було скоординовано напрями спільної роботи для запровадження зони вільної торгівлі між Україною та США.* Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/rozvitok-strategichnogo-partnerstva/>

177. **Розглянуто законопроект про ратифікацію Угоди щодо створення Американсько-Українського інвестиційного фонду відбудови** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 9 трав. [№ 343]. — Електрон. дані. *Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС на засіданні 6 травня розглянув проєкт Закону № 0309 Про ратифікацію Угоди між Урядом України та Урядом Сполучених Штатів Америки про створення Американсько-Українського інвестиційного фонду відбудови. Зауважено, що проєкт Закону розроблено для виконання внутрішньодержавних процедур, необхідних для набрання чинності Угодою між Урядом України та Урядом США про створення Американсько-Українського інвестиційного фонду відбудови. Угоду було підписано 30 квітня 2025 р. у Вашингтоні першою віцепрем'єркою — міністеркою економіки України Юлією Свириденко та міністром фінансів США Скоттом Бессентом. Повідомлено, що ухвалення законопроекту, як вказано в його*

обґрунтуванні, створить правові підстави для реалізації угоди, яка забезпечить подальший розвиток економічного співробітництва між Україною та Сполученими Штатами. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/383878>

178. **Ромашова Н. Миротворець Ердоган: навіщо Трампу знадобився помічник для мирних перемовин щодо України** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що 05.05.2025 Президент США Дональд Трамп та Президент Туреччини Реджеп Тайїп Ердоган під час телефонної розмови обговорили російсько-українську війну. За підсумками розмови очільник Білого дому висловив намір разом із турецьким колегою працювати над досягненням миру. Розглянуто, яким чином це може вплинути на подальший хід мирного процесу. Висвітлено думки експертів, чи справді у Д. Трампа і Р. Ердогана збігаються інтереси в мирному врегулюванні. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/704980-mirotvorec-erdogan-navishcho-trampu-znadobivsysya-pomichnik-dlya-mirnih-peremovin-po-ukrajini>

179. **Ромашова Н. Угода про надра між Україною та США: чи посилить Трамп тиск на Путіна заради миру** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що під час нещодавньої зустрічі у Ватикані Президент США Дональд Трамп тиснув на Президента України Володимира Зеленського щодо найшвидшого підписання угоди по надрам між Україною та США. Розглянуто, чи спонукатиме Президента США підписання договору по рідкоземельним металам зайняти більш жорстку позицію відносно РФ в процесі мирного врегулювання, які бонуси у мирному процесі може дати Україні угода про надра, чи сприятиме ця угода закріпленню Д. Трампа у якості посередника в російсько-українській війні. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/704354-ugoda-pro-nadra-mizh-ukrajinoyu-ta-ssha-chi-posilit-tramp-tisk-na-putina-zaradi-miru>

180. **Російська армія знищила 150-річний Свято-Вознесенський храм у селі Новопавлівка** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що армія РФ 3 травня нанесла черговий удар керованими авіаційними бомбами по селу Новопавлівка, центру Новопавлівської громади, що на сході Дніпропетровщини. Ударами, попередньо двох КАБів, знищено будівлю Свято-Вознесенського храму, якій понад 150 років. На будівлі немає даху, немає вікон, частково зруйновані стіни, залишилися тільки ті, на яких ікони. Будувалася ця церква та використовувалася у кінці XIX на початку XX ст. Під час радянської влади храм перетворили на молокопереробний завод. Близько 15 років тому у храмі знову були відновлені богослужіння.* Текст: https://risu.ua/rosijska-armiya-znishchila-150-richnij-svyato-vozneseuskij-hram-u-seli-novopavlivka_n155943

181. **Росія вимагає території, які навіть не контролює – Венс** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *В ефірі телеканалу «Fox News» віцепрезидент США Джей Ді Венс заявив, що Сполучені Штати Америки (США) виступають проти розпаду України та прагнуть збереження її суверенітету. Посадовець також підкреслив: якщо США помітять, що Москва поводить себе недобросовісно під час перемовин, Вашингтон не виключає виходу з переговорного процесу. Окремо він прокоментував ініціативу Києва щодо припинення вогню, припустивши, що вона може бути зумовлена складною ситуацією на фронті. За словами Венса, США ведуть комунікацію з обома сторонами, намагаючись з'ясувати їхні ключові вимоги до початку переговорного процесу. Він зазначив, що РФ висуває надто багато умов, які США вважають завищеними.* Текст : https://gazeta.ua/articles/politics/_rosiya-vimagaye-teritoriyi-yaki-navit-ne-kontrolyuye-vens/1217230

182. **Руслан Стефанчук обговорив із Президентом ПА НАТО Маркосом Перестрелло підтримку України на шляху до членства в Альянсі** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. *Подано*

інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук зустрівся у ВР України з Президентом Парламентської Асамблеї НАТО Маркосом Перестрелло. Повідомлено, що під час зустрічі сторони обговорили низку ключових тем, серед яких — підтримка Парламентською Асамблеєю НАТО шляху України до повноправного членства в Альянсі. Р. Стефанчук наголосив на важливості посилення військової допомоги, зокрема забезпечення засобами протиповітряної оборони (ППО) та довготривалими інвестиціями в оборонну промисловість. Окрему увагу було приділено необхідності збереження тиску на РФ шляхом санкцій і забезпечення притягнення агресора до відповідальності за злочини проти України. Голова ВР України звернув увагу на необхідність подальшого парламентського сприяння для України з боку членів Альянсу і підкреслив потребу в посиленні оборонних спроможностей держави. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/383721>

183. Руслан Стефанчук обговорив із Тимчасовою повіреною у справах США в Україні імплементацію Угоди про створення інвестиційного фонду [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук провів зустріч із Тимчасовою повіреною у справах США в Україні Джулі С. Девіс. Повідомлено, що під час конструктивного діалогу сторони обговорили подальше посилення співпраці між Україною та США, зокрема в контексті реалізації положень ратифікованої Угоди про створення Американсько-Українського інвестиційного фонду відбудови. Окрему увагу приділили питанням реалізації політики адміністрації США, спрямованої на завершення війни, забезпечення тривалого миру та процвітання України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383931>

184. Руслан Стефанчук: Підтримано проєкт закону про ратифікацію Угоди між Урядом України та Урядом Сполучених Штатів Америки [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України

// Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук повідомив про підтримку проєкту Закону про ратифікацію Угоди між Урядом України та Урядом Сполучених Штатів Америки (США) про створення Американсько-Українського інвестиційного фонду відбудови. Він наголосив, що це рішення відкриває шлях до залучення стратегічних інвестицій, сприяє відновленню критичної інфраструктури, підтримці економіки та обороноздатності. Водночас воно демонструє поглиблення стратегічного партнерства між Україною та США, зміцнення співпраці на шляху досягнення справедливого миру для нашої держави. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383901>

185. Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 1 травня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. *Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 1 травня 2025 р., під час якого ухвалено низку законодавчих ініціатив, зокрема, ухвалені в цілому: проєкт Закону № 12255-1 — про внесення змін до ст. 7 та 13 Закону України «Про організацію трудових відносин в умовах воєнного стану», проєкт закону № 0306 — про ратифікацію Угоди про фінансування програми URBACT IV CCI 2021TC16FFIR001 та інші. Також ухвалено за основу проєкт Закону № 8142 — про внесення змін до Закону України «Про фізичну культуру і спорт» щодо вдосконалення кадрового забезпечення сфери фізичної культури і спорту. Також ухвалено постанови: № 13170 — Про щорічну доповідь Уповноваженого Верховної Ради України з прав людини про стан дотримання та захисту прав і свобод людини і громадянина в Україні у 2024 році, № 13228 — Про звернення Верховної Ради України до парламентів та урядів іноземних держав і міжнародних організацій щодо справжніх намірів російської федерації продовжувати агресивну війну на знищення України та низку інших.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383742>

186. **Савін Т. Мир в Україні: ЄС представив новий план допомоги ЗСУ, якщо Трамп не зупинить Путіна** [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. *Як повідомив у соцмережі «X» єврокомісар з питань оборони та космосу Андрюс Кубілюс, у разі провалу миру в Україні, Європейський Союз (ЄС) збільшить інвестиції в українських виробників озброєнь. Зазначено, що наразі США і ЄС щороку виділяють майже 40 млрд євро на військову допомогу Україні. За оцінками чиновника, гроші можна використовувати ефективніше, інвестуючи їх у закупівлю озброєнь у виробників з України, адже ціна зброї, виробленої там, приблизно вдвічі нижча, ніж європейські та американські аналоги. Отже, завдяки цій схемі одразу вдвічі збільшується обсяг наданої Збройним силам України (ЗСУ) зброї.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/704699-mir-v-ukrajini-yes-predstaviv-noviy-plan-dopomogi-zsu-yakshcho-tramp-ne-zupinit-putina>

187. **Савін Т. Понад 18 видів тортур і знущань: про що розповідають українські військові після російського полону** [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. *Як повідомив керівник Секретаріату Координаційного штабу з питань поводження з військовополоненими Богдан Охріменко, звільнені українські військові свідчать про нелюдські умови в російському полоні, що грубо суперечать нормам міжнародного гуманітарного права. За його словами, зібрані свідчення та докази вже передаються до міжнародних інстанцій, зокрема до Міжнародного кримінального суду (МКС).* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/705182-ponad-18-vidiv-tortur-i-znushchan-pro-shcho-rozpovidayut-ukrajinski-viyskovi-pislya-rosiyskogo-polonu>

188. **Савін Т. "Україна готова до 30-денного перемир'я відсьогодні": Зеленський провів телефонну розмову з Трампом (відео)** [Електронний ресурс] / Тимур Савін, Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Президент України Володимир Зеленський заявив очільнику США Дональду Трампу, що Україна готова до 30-денного перемир'я з РФ від сьогоднішнього дня. За словами В. Зеленського, Україна*

очікує на згоду від РФ щодо цієї пропозиції. Також він зазначив, що Україна готова вести переговори у будь-якому форматі, однак наголосив, що для цього РФ має показати серйозність своїх намірів завершити війну. Окрім того, В. Зеленський згодом уточнив, що говорив із Д. Трампом про тиск на РФ, аби наблизити припинення вогню в Україні. При цьому український лідер зазначив, що 30-денна тиша може відкрити шлях до дипломатії, й заявив, що наразі потрібно, аби "Росія відповіла на це адекватно". Текст: <https://focus.ua/uk/politics/705369-mirni-peregovori-zelenskiy-proviv-rozmovu-z-trampom>

189. **Савін Т. Україна пропонує заморозку війни з РФ по лінії фронту і демілітаризовану зону, — Келлог** [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Як повідомив спецпосланець Президента США Кім Келлог, українська влада хоче заморозити повномасштабну війну із РФ по поточній лінії фронту і створити демілітаризовану зону в 30 кілометрів. Крім цього, у Києві наполягають на запровадженні щонайменше 30-денного припинення вогню з можливістю продовження. За словами К. Келлога, Президент США Дональд Трамп може забезпечити дотримання перемир'я в Україні, якщо РФ на нього погодиться. Водночас, у МЗС РФ заявляли про неприйнятність заморозки великої війни і тимчасового перемир'я, оскільки Захід за цей час "зміцнить військовий потенціал Києва". Текст: <https://focus.ua/uk/politics/705022-ukrajina-proponuye-zamorozku-viyini-z-rf-za-liniyeyu-frontu-i-demilitarizovanu-zonu-kellog>

190. **Салімонович Л. Відновлення після окупації: як американський меценат Делл Лой Хансен допомагає жителям Слободи** [Електронний ресурс] / Лариса Салімонович // Україна молода. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. Йдеться про допомогу, надану мешканцям села Слобода благодійним фондом "Місія Хансена в Україні", очолюваним американським меценатом Деллом Лой Хансеном. Зазначено, що меценат допомагає у відбудові і ремонті будинків, пошкоджених російськими обстрілами, надає грошову допомогу, вкладає кошти у розробку препаратів, які мають

полегшити боротьбу з онкологічними захворюваннями тощо. Текст:
<https://umoloda.kyiv.ua/number/3957/188/189249/>

191. **Самаєва Ю. «Україна зобов'язана, США очікують». Подробиці «паритетного» партнерства з США** [Електронний ресурс] / Юлія Самаєва [Електронний ресурс] // Дзеркало тижня. – 2025. – 6 трав. – Електрон. дані. *Критично проаналізовано нещодавно підписаний пакет ресурсних угод між Україною та США, який включає рамкову міжурядову угоду, угоду про обмежене партнерство та статут фонду. Розглянуто ці домовленості як приклад асиметричного партнерства, в якому Україна, незважаючи на офіційні заяви про рівноправність, фактично віддає контроль над своїми природними ресурсами та частиною прибутків від надрокористування в обмін на американську військову допомогу. Підписані документи надають пріоритет американським інвесторам, закріплюють переважно право США у прийнятті ключових рішень і виключають Україну з контролю за фондами та розподілом прибутків у перші десять років. Піддано критиці непрозорість процесу ратифікації та урядову комунікацію, наголошуючи на відсутності безпекових гарантій та можливості довгострокових втрат суверенитету над стратегічними ресурсами.* Текст:
<https://zn.ua/ukr/macroeconomics/ukrajina-zobovjazana-ssha-ochikujut-podrobitsi-paritetnoho-partnerstva-z-ssha.html>

192. **СБУ повідомила про підозру трьом клірикам УПЦ (МП): чекали на захоплення Київської та Черкаської областей** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 6 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про викриття Службою безпеки України (СБУ) кліриків Української православної церкви Московського патріархату (УПЦ МП), які виправдовували збройну агресію Російської Федерації (РФ) проти України. Зокрема на Київщині викрито керівника однієї з релігійних громад УПЦ МП Фастівського району, який у розмовах із парафіянами героїзував російських агресорів та висловлював сподівання на захоплення регіону, а у Черкаській області затримано двох проросійських агітаторів - настоятеля церкви та монаха*

чоловічого монастиря УПЦ МП. Наразі СБУ повідомили їм про підозру за чч. 1, 2, 3 ст. 436-2 Кримінального кодексу України (КК України) - виправдовування, визнання правомірною, заперечення збройної агресії РФ проти України, глорифікація її учасників, за що зловмисникам загрожує до восьми років позбавлення волі з конфіскацією майна. Текст: <https://pravo.ua/sbu-povidomyla-pro-pidozru-trom-klirykam-upts-mp-chekaly-na-zakhoplennia-kyivskoi-ta-cherkaskoi-oblastei/>

193. **Семеренко І. Більше, ніж будь-хто: Велика Британія запровадить масштабні санкції проти тіньового флоту РФ, — Bloomberg** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. За повідомленням «Bloomberg», Велика Британія готує санкції проти 100 нафтових танкерів, що належать до тіньового флоту РФ: ці судна лише з початку минулого року перевезли вантажів на суму понад 24 млрд доларів. Зазначено, що такі дії допоможуть збільшити кількість суден, визначених Великою Британією, до 75 %. Влада Великої Британії стверджує, що нові санкції означатимуть те, що країна запровадила жорсткі обмеження проти більшості російських суден тіньового флоту, ніж будь-яка інша країна. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/705380-bilshe-nizh-bud-hto-velika-britaniya-zaprovadit-masshtabni-sankciji-proti-tinovogo-flotu-rf-bloomberg>

194. **Семеренко І. Серед "цілей" — компанії-гіганти: США завершили створення нового пакету санкцій проти РФ, — Reuters** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 трав. — Електрон. дані. За повідомленням агентства «Reuters», новий пакет санкцій США проти РФ включає обмеження у банківській сфері та енергетиці з метою посилення тиску на Кремль. Серед «цілей» — державний енергетичний гігант РФ «Газпром» та низка інших компаній. Зазначено, що схвалення нового пакету каральних санкцій проти РФ є свідченням посилення позиції американського лідера щодо Кремля. Вказано, що Європа також готує 17-ий пакет санкцій проти РФ і хоче узгодити його зі США, аби скоординувати з тими «розгромними» санкціями, які готують американці.

Текст: <https://focus.ua/uk/politics/704562-sered-ciley-kompaniji-giganti-ssha-zavershili-stvorenniya-novogo-paketu-sankciy-proti-rf-reuters>

195. **Семеренко І. Хочуть скоординувати з "розгромними" санкціями США: ЄС готує 17-й пакет санкцій проти РФ, — ЗМІ** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Як повідомило видання "Європейська правда", Європа працює вже над 17 пакетом санкцій проти РФ. Цього разу європейські лідери будуть узгоджувати його зі США, аби скоординувати нові обмеження з тими, які готують у сенаті США. Зазначено, що в американському сенаті працюють над законопроектом щодо нових санкцій проти Кремля, а також щодо держав, які продовжують купувати у РФ нафту, газ та інші основні товари й ресурси. На ці країни можуть накласти тарифи у розмірі 500 %.*

Текст: <https://focus.ua/uk/world/704417-hochut-skoordinuvati-z-rozgromnimi-sankciyami-ssha-yes-gotuye-17-y-paket-sankciy-proti-rf-zmi>

196. **Ситняк В. Розгромити економіку: сенат США готується ввести 500 % мита для країн, які торгують з РФ** [Електронний ресурс] / Вікторія Ситняк // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *За повідомленням «Bloomberg», сенатор-республіканець Ліндсі Грем заявив, що 72 його колеги підтримають законопроект, який запровадить «нищівні» нові санкції проти РФ та тарифи для країн, що купують у неї ключові товари, якщо В. Путін не розпочне серйозні переговори щодо припинення війни в Україні. Вказано, що нові санкції в разі офіційного ухвалення включатимуть 500 % тариф на імпорт із країн, які купують російську нафту, нафтопродукти, природний газ або уран. Інші санкції також заборонятимуть громадянам США купувати російський суверенний борг, згідно з проектом. За словами Л. Грема, російському президенту зрештою доведеться вибирати між тим, щоб сісти за стіл переговорів з Д. Трампом, щоб припинити війну, або «розгромити» свою економіку.* Текст:

<https://focus.ua/uk/voennye-novosti/704278-rozgromiti-ekonomiku-senat-ssha-gotuyetsya-vvesti-500-mita-dlya-krajin-yaki-torguyut-z-rf>

197. **Ситняк В. Україна та Росія озвучили свої мирні пропозиції щодо закінчення війни, деталі, — Венс** [Електронний ресурс] / Вікторія Ситняк // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *За повідомленням «Fox News», віцепрезидент США Джей Ді Венс заявив, що Москва та Київ уже представили свої мирні пропозиції щодо закінчення війни. За його словами, протягом наступних 100 днів президентства Дональда Трампа його адміністрація «буде дуже наполегливо працювати, щоб спробувати зблизити ці сторони, тому що існує дуже велика прірва між тим, чого хочуть росіяни, і тим, чого хочуть українці».* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/704439-ukrajina-ta-rosiya-ozvuchili-svoji-mirni-propoziciji-shchodo-zakinchennya-viyini-detali-vens>

198. **Стефанчук Р. Привітання Голови Верховної Ради України Руслана Стефанчука з Днем Європи** [Електронний ресурс] / Руслан Стефанчук // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. *Подано повний текст привітання Голови Верховної Ради України Руслана Стефанчука з Днем Європи. Він наголосив, що це свято символізує єдність, мир, солідарність і спільні цінності, на яких ґрунтується європейська родина. Р. Стефанчук зауважив, що для України День Європи — не просто дата, а свідчення нашого вибору: бути частиною демократичного світу, вільної Європи, де поважають гідність, свободу і верховенство права. Він подякував нашим європейським друзям і партнерам за солідарність, допомогу та незмінну підтримку України.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383917>

199. **Стефанчук Р. Привітання Голови Верховної Ради України Руслана Стефанчука з Днем піхоти України** [Електронний ресурс] / Руслан Стефанчук // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. *Наведено повний текст привітання Голови Верховної Ради України (ВР України) Руслана Стефанчука з Днем піхоти. Він наголосив, що українська піхота — це символ стійкості, мужності та відваги. Це воїни, які гідно виконують свій обов'язок, тримають позиції, підтримують побратимів. Подякував за службу, відданість і силу духу. Нагадав, що ми пам'ятаємо*

кожного й кожному, хто віддав життя за Україну, і низько схиляємо голови в пошані. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383850>

200. **Стефанчук Р. Привітання Голови Верховної Ради України Руслана Стефанчука з Днем прикордонника України** [Електронний ресурс] / Руслан Стефанчук // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. *Наведено повний текст привітання Голови Верховної Ради України (ВР України) Руслана Стефанчука з Днем прикордонника України. Він наголосив, що відданість, мужність і професіоналізм цих людей щодня зміцнюють безпеку України. Висловив слова вдячності кожному й кожній за службу, жертвовність і стійкість.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383698>

201. **Стригун Л. СБУ викрила російського агента в локомотивному депо** [Електронний ресурс] / Людмила Стригун // Україна молода. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про викриття Службою безпеки України (СБУ) російського агента, який працював на залізниці та шпигував за ешелонами Збройних сил України (ЗСУ). За даними контррозвідки СБУ, основним завданням фігуранта була передача координат залізничних платформ, на яких розвантажують військову техніку Сил оборони, а також він шпигував за напрямками польотів бойових вертольотів ЗСУ, намагаючись вирахувати ймовірні локації авіабаз Сил оборони. Співробітники СБУ завчасно викрили ворожого агента, задокументували його злочини і затримали за місцем проживання, і наразі зловмиснику повідомили про підозру за ч. 2 ст. 111 Кримінального кодексу України (КК України) - державна зрада, вчинена в умовах воєнного стану.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3957/2006/189245/>

202. **Сумщина: життя й робота попри щоденні атаки ворога** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 8 трав. [№ 93]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що за підсумками робочої поїздки на Сумщину під головуванням Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала відбулася урядова нарада, на якій обговорили актуальні питання області. Прем'єр-міністр повідомив, що 2025*

р. уряд спрямував кошти на програми і проєкти відбудови й розвитку регіону на загальну суму 2,9 млрд грн. Зокрема, це фінансування на відновлення інфраструктури й економіки, посилення безпеки, розв'язання першочергових потреб громад. Нещодавно, за його словами, ухвалено рішення про спрямування понад 200 млн грн додаткової дотації на зміцнення громад Сумщини. Д. Шмигаль нагадав, що уряд активно підтримує відновлення житла, допомагаючи людям, домівки яких постраждали від руйнувань. На нараді обговорили підготовку до опалювального сезону та осінньо-зимового періоду. Окрему увагу приділили додатковому фінансуванню відновлювальних робіт на Охтирській і Шосткинській ТЕЦ, а також питанню термінових робіт для відбудови критично необхідних мостів і доріг, що забезпечують життєдіяльність громад і Збройних сил. Прем'єр-міністр доручив прискорити приватизацію ПАТ «Сумхімпром» для залучення стратегічних інвесторів, а також врегулювати питання оподаткування земель сільськогосподарського призначення, на яких розташовані фортифікаційні споруди. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/sumshina-zhittya-j-robota-popri-shodenni-ataki-vor/>

203. **США відходять від посередництва у мирних переговорах між Україною і РФ** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Сполучені Штати Америки (США) більше не виконуватимуть роль посередника в переговорах між Росією та Україною. Про це під час брифінгу заявила спікерка Державного департаменту США Теммі Брюс та наголосила, що обидві сторони мають домовитися самі. Проте, чи готові США запровадити вторинні санкції проти покупців російської нафти, аналогічні заходам проти Ірану, речниця Держдепу сказала, що Президент США Дональд Трамп висловив готовність діяти в цьому напрямку.* Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/ssa-vidhodyat-vid-poserednictva-u-mirnih-peregovorah-mizh-ukrayinoyu-i-rf/1216546>

204. **Тишкевич І. Китайський мир для України: на яких умовах Сі Цзіньпін входить у переговорний процес** [Електронний ресурс] / Ігар

Тишкевич // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Розглянуто, що дає Україні візит Сі Цзіньпіна до Москви, жорстко розпіарений російськими засобами масової інформації (ЗМІ). На думку автора статті, політичного аналітика, приїзд китайського лідера 9 травня має колосальний пропагандистський ефект для Кремля. У Китаї це прекрасно розуміють і намагаються «вичавити» максимум із цього візиту. Тим паче, що в російсько-китайських відносинах є ціла низка питань, щодо яких Кремль не поспішає йти назустріч Пекіну. Висвітлено низку ключових моментів переговорів між двома лідерами.* Текст: <https://focus.ua/uk/opinions/705383-mir-v-ukrajini-vigoda-v-moskvi-navishcho-si-czinpin-prijizhdzhav-do-putina-i-chogo-chekati-vid-kitayu>

205. **Трамп не припинить військову та економічну допомогу Україні,** — **The Times** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 1 трав. – Електрон. дані. *За інформацією видання «Times» із посиланням на неназвані джерела Президент США Дональд Трамп не буде зупиняти всю допомогу для України, бо як пише видання, він вважає, що якщо РФ здолає Україну — вина ляже на нього. Співрозмовники видання кажуть, що повна зупинка американської військової та економічної допомоги для України є малоймовірною, адже Трамп вважає, що в такому разі програє РФ. А це, мовляв, буде його провиною, якої він побоюється через паралелі з виведенням американських військ з Афганістану за президентства Джо Байдена, яке сам Трамп називав «найганебнішою подією в історії нашої країни».* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/532026-tramp-ne-prypynyti-viiskovu-ta-ekonomichnu-dopomohu-ukraini-the-times>

206. **Триліс О. Освіта під час війни. Патріотизм** [Електронний ресурс] / Олександр Триліс // Дзеркало тижня. - 2025. - 3 трав. — Електрон. дані. *Присвячено ролі освіти в умовах повномасштабної війни Росії проти України, з акцентом на формування патріотизму серед молоді. Надано роздуми, як навчальний процес має адаптуватися до нових реалій, щоб не лише давати знання, а й виховувати свідомих громадян, здатних захищати країну*

та підтримувати її розвиток. У матеріалі порушено питання змісту навчальних програм, відповідальності вчителів, культурної ідентичності та необхідності глибшого осмислення теми національної гідності й героїзму. Освіта постає як ключовий інструмент довгострокового спротиву агресору.

Текст: <https://zn.ua/ukr/EDUCATION/osvita-pid-chas-vijni-patriotizm.html>

207. У Брюсселі відбувся щорічний Парламентський пленум Енергетичного Співтовариства [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що члени Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг взяли участь у щорічному Парламентському пленумі Енергетичного Співтовариства. Повідомлено, що перша сесія пленуму була зосереджена на збереженні доступності електроенергії для підтримки економіки та захисту домогосподарств. Парламентарі виступали за впровадження Пакету інтеграції електроенергетики на практиці, щоб це дало змогу розширити транскордонну торгівлю електроенергією, покращити конкуренцію на ринку, підтримувати стабільність цін та захистити вразливих споживачів. На другій сесії пленуму відновлювана енергетика була висвітлена як головний рушій енергетичного переходу регіону. У своєму виступі голова Комітету з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Андрій Герус повідомив про підвищення тарифів на електроенергію для домогосподарств в Україні та про те, що основна частина доходів від підвищення тарифів надходить державним компаніям, зокрема НАЕК «Енергоатом» та «Укргідроенерго», які компенсують різницю між ринковими та соціальними цінами на електроенергію за механізмом PSO (обов'язки щодо надання послуг, що становлять загальносуспільний інтерес). Зазначено, що «основним кроком, що може зробити наші ціни більш доступними в майбутньому, є інтеграція українського ринку електричної енергії з європейськими ринками, і тому Комітетом здійснюється підготовка законопроекту про об'єднання ринків (Market Coupling). Конкуренція є ключем до доступних цін, адже що краща*

конкуренція, то доступніші ціни та якість для кінцевих споживачів» — зауважив А. Герус. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383741>

208. У 2025 році збережено розмір грошової виплати ветеранам війни до Дня Незалежності України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у 2023 р. Верховна Рада України (ВР України) ухвалила Закон України «Про внесення змін до деяких законів України щодо разової грошової виплати ветеранам війни та жертвам нацистських переслідувань» № 2983-IX. Зазначено, що цим законом парламент встановив щорічну разову виплату учасникам бойових дій, особам з інвалідністю внаслідок війни, дружинам (чоловікам) загиблих ветеранів тощо, яка буде здійснюватися щорічно до Дня Незалежності України. Порядок здійснення цієї виплати та її розміри визначає Кабінет Міністрів України (КМ України), зокрема, на виконання вищезазначеного Закону України 29.04.2025 уряд прийняв Постанову КМ України № 486 «Про встановлення розмірів разової грошової виплати до Дня Незалежності України, передбаченої Законами України «Про статус ветеранів війни, гарантії їх соціального захисту» і «Про жертви нацистських переслідувань», у 2025 році». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383752>

209. У Києві відбувся форум «Стратегія розвитку культури в Україні на 2025-2030 роки» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. Повідомлено, що під час тематичного заходу 28 квітня учасники події обговорили ключові підходи до реалізації Стратегії розвитку культури на період до 2030 р., формування партнерств та розподілу ролей усіх учасників культурної сфери. Зі словом на форумі виступила заступниця голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики Євгенія Кравчук. Політикиня поділилася баченням нагальних проблем культурної галузі та детальніше розповіла, які законодавчі ініціативи розглядає сьогодні Комітет. Також, за її словами, в скрутні для

країни часи не менш вагомим фактором є сталість інституцій (УКФ, УІК, Держкіно тощо). Це значна підтримка і для окремих митців, і для громад. На думку Є. Кравчук, залучення громад до розвитку культури надважливе. Так, наприклад, культурні тенденції показують, що бібліотека у громаді вже не є лише книгозбірнею. Це також може бути місцем, де мешканці можуть зібратись та обговорити важливі теми тощо. І для громади це обов'язково «конвертується», тому такі реформи варто підтримувати. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383714>

210. **У Нотаріальній палаті України обговорили проблемні аспекти реалізації прав власників знищеного майна на компенсації** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про проведений 7 травня 2025 року Нотаріальною палатою України круглий стіл "Проблемні аспекти реалізації прав власників знищеного майна на компенсації: діалог та пошук рішень" за участі представників Міністерства юстиції, Міністерства розвитку громад та територій, Міністерства у справах ветеранів, Міністерства соціальної політики, народних депутатів України, розробників Реєстру пошкодженого та знищеного майна, експертів. Обговорено напрацьовану за рік практику оформлення договорів купівлі-продажу за житловими сертифікатами та виявлені проблемні питання в нотаріальній та реєстраційній практиці. У вітальному слові народна депутатка України Олена Шуляк розповіла про реалізацію програми "ЄВідновлення" та подякувала всім представникам нотаріальної спільноти за вклад у здійсненні цієї програми. Також Олена Шуляк зосередила увагу на законопроекті № 11444 щодо вдосконалення правового регулювання питань, пов'язаних із компенсацією за пошкодження та знищення окремих категорій об'єктів нерухомого майна внаслідок збройної агресії Російської Федерації (РФ) проти України та веденням Державного реєстру майна, пошкодженого та знищеного внаслідок бойових дій, терористичних актів, диверсій, спричинених збройною агресією РФ проти України, та висловила сподівання, що його розгляд у парламенті буде позитивним. Своєю чергою, народний*

депутат Олексій Мовчан зауважив, що компенсації за житло – це інструмент для стимулювання економіки не лише в галузі будівництва, а і для ринку праці та поліпшення демографічної ситуації, і саме тому, за його словами, це має бути пріоритетом для держави. Заступниця міністра юстиції України Олена Ференц наголосила на важливості соціальної функції держави в частині забезпечення житлом громадян, які постраждали, та запевнила, що українські нотаріуси прийняли абсолютно всі виклики, які постали з 2022 року, і надають всю необхідну допомогу громадянам. Заступник міністра у справах ветеранів України Руслан Приходько акцентував увагу на ролі Міністерства у забезпечення житлом та пообіцяв, що відомство буде працювати над залученням інвестицій задля допомоги ветеранам та постраждалому цивільному населенню. Текст: <https://pravo.ua/v-notarialnii-palati-ukrainy-obhovoryly-problemni-aspekty-realizatsii-prav-vlasnykiv-znyshchenoho-maina-na-kompensatsii/>

211. У Румунії готуватимуть технічний персонал для обслуговування винищувачів F-16 [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Нідерланди та Румунія створюють спільний центр з навчання українського технічного персоналу F-16. Центр підготовки буде на авіабазі «Фетешті», де розташований Європейський центр підготовки пілотів F-16 (EFTC). Про це повідомило Міністерство оборони Нідерландів. Вказано, що 7 .05.2025 країни підписали меморандум про наміри створити спільний центр, який готує і румунських, і українських пілотів. Зокрема, наприкінці минулого року також було оголошено про намір офіційно передати 18 нідерландських винищувачів F-16, які наразі розташовані на EFTC, до Румунії.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/532392-u-rumunii-hotuvatymut-tekhnichnyi-personal-dlia-obsluhovuvannia-vynyshchuvachiv-f-16>

212. Україна знову стоїть на захисті справедливості [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 9 трав. [№ 94]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у День пам'яті та перемоги над нацизмом у Другій світовій*

війні 1939 — 1945 рр.. Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль разом із Президентом України Володимиром Зеленським і першою леді Оленою Зеленською вшанували пам'ять жертв Другої світової війни. На заході також були присутні Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук, керівник Офісу Президента України (ОПУ) Андрій Єрмак, дипломати та урядовці. Повідомлено, що учасники церемонії з нагоди Дня пам'яті та перемоги над нацизмом у Другій світовій війні 1939 — 1945 рр.. поклали квіти до могили Невідомого солдата. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/ukrayina-znovu-stoyit-na-zahisti-spravedlivosti/>

213. **Україна і США підписали Угоду про економічне партнерство** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. — 2025. — 1 трав. — Електрон. дані. За повідомленням Міністерства економіки України, Україна та Сполучені Штати Америки підписали Угоду про створення Інвестиційного фонду відбудови. Фонд стане ключовим інструментом залучення інвестицій у розвиток української економіки та поглиблення стратегічного партнерства між Україною та США. Угоду підписали Перший віце-прем'єр-міністр — Міністр економіки України Юлія Свириденко та Міністр фінансів США Скотт Бессент. Зазначено, що інвестиційний фонд відбудови дозволить забезпечити фінансування критично важливих проєктів у сфері розробки корисних копалин та сприятиме впровадженню інновацій, технологічному розвитку та відновленню. Наведено ключові гарантії для України. Роз'яснено, як працюватиме Інвестиційний фонд відбудови. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/ukrayina-i-ssha-pidpisali-ugodu-pro-ekonomichne-partnerstvo.html>

214. **Україна презентувала досягнення у сфері культури в межах зустрічі-скринінгу з Європейською Комісією** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 7 трав. [№ 341]. — Електрон. дані. Подано інформацію, що 30 квітня 2025 р. в Брюсселі відбулася двостороння зустріч між делегацією України та представниками Європейської Комісії. Зазначено, що зустріч відбулася в межах офіційного

скринінгу відповідності українського законодавства праву ЄС за Розділом 26 «Освіта та культура» (Кластер 3 «Конкурентоспроможність та інклюзивний розвиток»). Українська сторона представила стан адаптації національного законодавства у сфері культури до стандартів ЄС, зокрема щодо охорони і збереження культурної спадщини, мобільності митців та цифрової трансформації. Особливу увагу надали Стратегії розвитку культури до 2030 року, яка базується на європейських практиках. Європейські партнери поставили запитання щодо механізмів моніторингу реалізації Стратегії та висловили готовність надати підтримку в цьому напрямі. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383846>

215. Україна стоїть, бо стоїть українська піхота [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 8 трав. [№ 93]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у День піхоти Збройних сил України (ЗСУ) Президент України Володимир Зеленський зустрівся з воїнами та рідними загиблих захисників і вручив найвищі державні нагороди. Повідомлено, що глава держави передав командирам підрозділів бойові прапори, стрічки почесної відзнаки «За мужність та відвагу», стрічки почесних найменувань бригад та присвоїв вищі офіцерські звання. Президент зазначив, що в цій війні за незалежність мільйони людей виявляють сміливість і відданість Україні та українській ідеї. За його словами, незалежність України підтверджена результатами української армії в боях на різних напрямках: від Гостомеля до Донеччини, від Сумщини та Харківщини до Запоріжжя й Херсонщини, на Куриціні. Глава держави підкреслив, що Україна завжди шануватиме своїх героїв, і закликав не забувати полеглих. Присутні вшанували хвилиною мовчання пам'ять воїнів, які загинули в боях за Україну. Президент передав рідним полеглих Героїв України орден «Золота Зірка». Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/ukrayina-stoyit-bo-stoyit-ukrayinska-pihota/>

216. Україна хоче авансом отримати всю американську допомогу на два роки вперед [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 3 трав. – Електрон. дані. Йдеться про те, що під час розмови з журналістами

Президент України Володимир Зеленський запропонував США механізм пришивищення надання військової допомоги Україні, який дозволив би отримати озброєння на суму \$ 30 млрд ще до 2026 р. За словами глави держави, Сполучені Штати Америки (США) вже схвалили пакети військової підтримки обсягом по \$15 млрд на 2025 і 2026 рр. Проте завдяки запуску Інвестиційного фонду відбудови, ці кошти можна залучити раніше - ще у 2025-му. Президент України наголосив, що цей обсяг допомоги може бути залучений уже найближчим часом, якщо вдасться узгодити угоду про співпрацю в сфері надрокористування, яка передбачає залучення американських інвестицій і створення платформи, через яку Україна зможе поступово повертати свою частку фінансування. Текст :

<https://gazeta.ua/articles/politics/ukrayina-hoche-avansom-otrimati-vsyu-amerikansku-dopomogu-na-dva-roki-vpered/1216691>

217. Україна явно не готова до тієї кількості ветеранів, яка з'являється – Жорін [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 4 трав. – Електрон. дані. У публічному зверненні заступник командира 3-ї окремої штурмової бригади Збройних сил України (ЗСУ) підполковник Максим Жорін розповів, що Україна не готова до реального обсягу роботи з ветеранами після війни. Він визнав, що на рівні держави та місцевої влади є спроби виправити ситуацію - створення служб супроводу, підрозділів у справах ветеранів, залучення ветеранів до підготовки населення. Проте серйозною проблемою, за його словами, лишається кадровий підхід. М. Жорін зазначив, що питання ветеранів мають бути в руках тих, хто брав участь саме у повномасштабній війні, а не афганців, миротворців чи представників громадських організацій, далеких від сучасного фронту. Текст :

<https://gazeta.ua/articles/life/ukrayina-yavno-ne-gotova-do-tiyeyi-kilkosti-veteraniv-yaka-z-yavlyayetsya-zorin/1216774>

218. Українські журналісти отримали міжнародну нагороду – «Золоте перо свободи 2025» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон.

дані. Зазначено, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань свободи слова привітав українських журналістів із отриманням престижної міжнародної нагороди – «Золоте перо свободи 2025» від Всесвітньої асоціації видавців новин (WAN-IFRA). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383855>

219. **Уряд втілює реформи за підтримки партнерів** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 7 трав. [№ 92]. – Електрон. дані. Як наголосив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль під час презентації Організації економічного співробітництва та розвитку (ОЕСР) Економічного огляду України і Огляду з питань доброчесності та протидії корупції в Україні, Україна прагне стати повноправним членом ОЕСР, і вже сьогодні уряд за підтримки партнерів будує сучасну ефективну державу, втілюючи необхідні реформи. Д. Шмигаль наголосив, що зазначені документи стануть дорожньою картою для уряду, приватного і громадського сектору, а також для партнерів нашої держави. За його словами, для досягнення цих цілей уряд зосереджується на роботі у п'яти ключових напрямках. Зокрема це антикорупційна інфраструктура та диджиталізація і дерегуляція. Третій аспект антикорупційної політики — приватизація та корпоратизація. Як наголосив глава уряду, в планах на 2025 р. — удосконалення законодавства, процедур та формування наглядових рад. П'ятий пріоритет — ефективна відбудова за прозорими та послідовними механізмами. Денис Шмигаль зазначив, що відновлення України — глобальний виклик, який потребує спільних зусиль. Він висловив сподівання, що ОЕСР допомагатиме Україні у подоланні наслідків цієї руйнівної війни. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/uryad-vtilyuye-reformi-za-pidtrimki-partneriv/>

220. **Фінляндія готова підтримувати ініціативи культурного сектору України під час війни – МКСК** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 8 трав. – Електрон. дані. За повідомленням Міністерства культури та стратегічних комунікацій (МКСК), міністерка науки та культури Фінляндії Марі-Леена Талвітіє підтвердила готовність її країни до розвитку міжнародних ініціатив, спрямованих на підтримку

українського культурного сектору в умовах війни. Зазначено, що глава МКСК Микола Точицький у межах робочого візиту до Фінляндії провів низку двосторонніх зустрічей із колегами з нордичних та балтійських країн. З міністрами культури Норвегії, Швеції, Данії, Естонії, Литви, Ісландії та Фарерських островів він обговорив практичні кроки для виконання положень Декларації про зміцнення стійкості культурного сектору України. Ішлося, зокрема, про Платформу культурного відновлення, Український фонд культурної спадщини та Коаліцію з протидії незаконному обігу культурних цінностей. Окрему увагу сторони приділили підготовці до Конференції з відновлення України (URC2025), у межах якої відбудеться спільна дискусія щодо ролі культури в розвитку людського капіталу. У форматі круглого столу М. Точицький обговорив із колегами підготовчі заходи для захисту культурної спадщини під час безпекових криз та природних катастроф. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/3990507-finlandia-gotova-pidtrimuvati-iniciativi-kulturnogo-sektoru-ukraini-pid-cas-vijni-mksk.html>

221. Формування нових підходів ветеранської політики
[Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 1 трав. [№ 88]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Міністерство у справах ветеранів уперше провело зустріч із представниками десяти країн-партнерів на стратегічному рівні. Зазначено, що зустріч було присвячено формуванню спільних інструментів у підтримці ветеранів і ветеранок. «Ми вдячні кожному партнеру, хто поруч із нами системно підтримує Україну не лише у відбитті агресії ворога, а й у створенні ветеранської політики. Така підтримка — це сигнал, що світ бачить і підтримує наші зусилля з реінтеграції ветеранів. Попереду — системна спільна робота, і переконана: разом ми зможемо більше», — наголосила міністр Наталія Калмикова. Учасники зустрічі погодилися: підтримка ветеранів має бути не точковою, а стратегічною. Ідеться про реальні зміни — від реабілітації до розвитку економічних можливостей для ветеранів. Такі зустрічі стануть регулярними — задля послідовного, ефективного і прозорого партнерства, повідомили в Міністерстві у справах

ветеранів. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/formuvannya-novih-pidhodiv-veteranskoyi-politiki/>

222. **Хаджирадєва В. Європейська Комісія представила проект 17-го пакета санкцій ЄС проти Росії** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Вказано, що основними пунктами запропонованого пакета є: санкції проти 149 танкерів із так званого «тіньового флоту», який РФ використовує для обходу нафтових обмежень; санкції щодо близько 60 осіб і компаній із РФ, Китаю, Туреччини, В'єтнаму, Сербії, ОАЕ й Узбекистану, які підозрюються у сприянні обходу санкцій; розширення заборони на експорт товарів подвійного призначення, включаючи хімікати та компоненти для верстатів із числовим програмним управлінням (ЧПУ). Можливе також включення до списку російської корпорації «Росатом», нафтової компанії «Сургутнафтогаз» і заборона експорту скрапленого газу. Зауважено, що позиція Угорщини залишається ключовим фактором в ухваленні 17-го пакету санкцій, адже, як раніше попередив прем'єр-міністр країни В. Орбан, Угорщина накладе вето на будь-які санкції, що стосуються російської ядерної енергетики, зокрема компанії «Росатом». Із огляду на позицію Угорщини, акцентовано, що в коаліційній угоді трьох партій, лідери яких прийшли до влади в Німеччині після парламентських виборів, пропонується реформувати ЄС і змінити процедуру голосування щодо зовнішньої політики ЄС. Цей пункт угоди безпосередньо стосується України. Йдеться також про план відмови ЄС від російських енергоносіїв, запропонований Європейською Комісією (ЄК).* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779699-yevropeiska-komisiia-predstavyla-proekt-17-ho-paketa-sanktsii-yes-proty-rosii>

223. **Хаджирадєва В. ЄС скасує «торговельний безвіз» для України. Як будемо торгувати** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про чотири сценарії торгівлі з Європейським Союзом (ЄС) після скасування режиму автономних торгових заходів (АТЗ) для України (так званий*

«торговельний безвіз»), який діє до 05.06.2025. Перший варіант - повернення до попередніх умов зони вільної торгівлі (ЗВТ) із тарифними квотами. Він ударить по аграрному сектору, де тарифні квоти обмежують постачання пшениці, м'яса птиці, яєць, цукру, меду та деяких інших продуктів на ринок ЄС; Україна зіткнеться з фінансовими збитками у розмірі 89 млн дол. Другий - повернення тарифних квот лише для «чутливих» товарів (йдеться про вищезгадану продукцію): експорт України до ЄС зменшиться на 1196 млн дол., тоді як фінансові втрати України становитимуть 69 млн дол. Третій - розширення тарифних квот для «чутливих» товарів і скасування інших тарифних квот – призведе до зростання експорту на 77 млн дол.: сценарій дозволяє зберегти статус-кво, залишить підтримку України, але встановить обмеження на розширення експорту України до повного доступу до членства в ЄС. Четвертий сценарій - повна лібералізація, що передбачає скасування всіх тарифних квот у рамках ПВЗВТ (Поглиблена і всеохопна ЗВТ) - передбачає зростання експорту на 290 млн дол. Експерти вважають більш вірогідним, що ЄС обере проміжні варіанти між дуже поганим і дуже добрим для України варіантами: другий або третій. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4777950-yes-skasuie-torhovelnyni-bezviz-dlia-ukrainy-yak-budemo-torhuvaty>

224. **Хаджирадєва В. ОПЕК+ прийняв рішення, яке звучить як вирок для економіки Росії** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про рішення картелі «ОПЕК+» щодо збільшення квот на видобуток нафти, ухвалене під тиском Саудівської Аравії (СА). Саудити повідомили «ОПЕК+», що не підтримуватимуть ціни, штучно обмежуючи видобуток, адже поки СА добровільно скорочує видобуток на 1 млн барелів на добу, Росія, Ірак та Казахстан стабільно порушують ліміти. Таким чином саудити мають намір «покарати» порушників квот. Очікується, що надлишок нафти на ринку до кінця року складе близько 1,5 млн барелів, що призведе до стрімкого падіння цін на «чорне золото». За словами експертів, тривале падіння цін на нафту*

стане катастрофою для економіки РФ. Однак, у Кремлі наголосили, що ціни на нафту не є фактором, який впливає на ставлення Росії до її національних інтересів. Водночас, попри демонстрацію Кремлем відсутності страху перед падінням цін на нафту, експерти кажуть, що якщо вони падатимуть тривалий час, у РФ не залишиться коштів на продовження війни проти України. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4780065-opek-pryiniav-rishennia-yake-zvuchyt-yak-vyrok-dlia-ekonomiky-rosii>

225. **Хаджирадева В. У РФ найбільший дефіцит бюджету, а США можуть зробити ситуацію ще гіршою** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадева // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що влада РФ стурбована найбільшим дефіцитом бюджету. Своєю чергою в США, через непоступливість РФ у переговорах щодо перемир'я з Україною, заявили, що планують запровадити 500 % мита для держав, які продовжують купувати енергоносії у країни-окупантки. Розглянуто, як це вплине на здатність РФ воювати з Україною. Вказано, що у Сенаті США більшість сенаторів підтримують законопроект про «нищівні» санкції проти РФ. Погіршення стану економіки РФ деякі експерти напряду пов'язують зі зривом переговорів щодо перемир'я в Україні; вони також роблять невтішні для РФ прогнози щодо її війни проти України. Як пише видання «The Economist», РФ, імовірно, буде змушена перейти до оборонної стратегії в Україні вже у 2025 р. До основних причин можливого переходу РФ до оборони експерти відносять: високі втрати техніки, обмежені можливості її відновлення, економічний тиск, виснаження людських ресурсів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4778668-u-rf-naibilshyi-defitsyt-buidzhetu-a-ssha-mozhut-zrobyty-sytuatsiui-sche-hirshoui>

226. **Хаджирадева В. Україна намагається переконати Угорщину не заважати нашій євроінтеграції** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадева // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що Київ і Будапешт домовилися про регулярні консультації, спрямовані на зняття угорського блокування переговорів щодо вступу

України до Європейського Союзу (ЄС). Українська делегація вже представила конкретні пропозиції, спрямовані на врегулювання спірних питань і готує відповідь на контрпропозиції угорських колег. Перші результати можуть з'явитися після зустрічі 12 травня. Вказано, що формальною причиною вето, яку озвучує Будапешт, є нібито нерозв'язані проблеми угорської етнічної меншини Закарпаття. Угорщина вимагає врахувати 11 пунктів у межах майбутніх переговорів про членство України в ЄС. Україна вже представила Угорщині план заходів щодо захисту прав нацменшин, де враховано всі 11 вимог. Наведено коментарі народної депутатки, заступниці голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України з ЄС Марії Мезенцевої-Федоренко про освітнє питання угорської меншини - одне з ключових у відносинах України та Угорщини на шляху до ЄС, яке особливо гостро постає на теренах Закарпатської області. Акцентовано: попри розпочатий між країнами діалог, Будапешт не приєднався до Спільної декларації 10-го саміту Ініціативи Тримор'я у частині, що стосується підтримки України та засудження агресії РФ і необхідності покарання винних у російських злочинах. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4777600-ukraina-namahaietsia-perekonaty-uhorschynu-ne-zavazhaty-nashii-yevrointehratsii>

227. **Хаджирадєва В. Що обіцяє Україні нова влада Німеччини** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. Вказано, що за результатами парламентських виборів до влади в Німеччині прийшли лідери Християнсько-демократичного союзу, Християнсько-соціального союзу й Соціал-демократичної партії, які підписали коаліційну угоду під назвою «Відповідальність за Німеччину»; за підсумками повторного голосування у Бундестазі новим канцлером Німеччини став лідер німецьких консерваторів Фрідріх Мерц. Зазначено, що нова парламентська коаліція зобов'язалася продовжити й посилити допомогу Україні у боротьбі з російською агресією та підтримувати прагнення Києва до вступу в ЄС і НАТО. В коаліційному

документі наголошено, що всеосяжна підтримка України має призвести до досягнення справжнього та сталого миру, де Україна діятиме з позиції сили та на рівних, і такий мир передбачає гарантії матеріальної та політичної безпеки для суверенної України. У документі також ідеться про необхідність знайти спосіб використати заморожені російські державні активи для надання фінансової та військової підтримки України тощо. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779368-scho-obitsiaie-ukraini-nova-vlada-nimechchyny>

228. **Чехія буде з нами у реалізації важливих рішень** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 6 трав. [№ 91]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Президент України Володимир Зеленський та перша леді Олена Зеленська 4 — 5 травня відвідали з офіційним візитом Чеську Республіку. Повідомлено, що у Празі глава держави провів зустріч із Президентом Чехії Петром Павелом, під час якої йшлося про продовження оборонної, політичної та гуманітарної підтримки України. Насамперед він подякував Чехії та чеському народові за незмінну й принципову абсолютно щирі підтримку нашої держави під час повномасштабної війни та прихильність до українських громадян. Зазначено, що серед ключових тем зустрічі — чеська артилерійська ініціатива. В. Зеленський зазначив, що Чехія вже дуже допомогла, а цього року Україна розраховує на не менш результативну співпрацю — ідеться про 1,8 мільйона снарядів. Також лідери обговорили наступні кроки в розвитку авіаційної коаліції — створення українсько-чеської школи F-16 для підготовки пілотів. Окремо йшлося про дипломатичну роботу із ключовими партнерами — США та Європою, щоб збільшити тиск на РФ та змусити її піти на реальні кроки заради закінчення війни. Для цього необхідні посилення санкцій проти РФ, подальша підтримка України та відчутне зростання оборонної взаємодії в усій Європі. Президент принагідно відзначив ініціативу Чехії щодо відбудови українських медичних закладів. Відновлення лікарень — пріоритет для нашої держави. Перші леді України та Чехії разом відкриють масштабну конференцію «Ініціатива у

сфері охорони здоров'я для України». Текст:
<https://ukurier.gov.ua/uk/articles/chehiya-bude-z-nami-u-realizaciyi-vazhlivih-rishen/>

229. **Чуніхіна С. Невидимий резерв: як психологічна підтримка має зміцнювати національну стійкість** [Електронний ресурс] / Микола Слюсаревський, Світлана Чуніхіна // Дзеркало тижня. - 2025. - 7 трав. — Електрон. дані. *Проаналізовано важливість психологічної підтримки в умовах війни та повоєнного відновлення України. Підкреслено роль психологів та інших фахівців з ментального здоров'я у забезпеченні стійкості та здатності протидіяти деструктивному психологічному впливу ворога. Вказано на низку проблем, що обмежують ефективність психологічної допомоги, зокрема інституційні вади, проблеми з підготовкою кадрів та фрагментованість регулювання. Розглянуто важливість розробки єдиної державної політики у сфері психологічної підтримки, створення системи психологічного забезпечення для сектору безпеки та оборони, а також необхідність підвищення кваліфікації фахівців. Запропоновано шляхи вирішення цих проблем, зокрема через створення Національного агентства з питань психологічної підтримки, що повинно стати центральним органом для координації та реалізації цієї політики в умовах війни та відновлення.* Текст:
<https://zn.ua/ukr/UKRAINE/nevidimij-rezerv-jak-psikholohichna-pidtrimka-maje-zmitsnjuvati-natsionalnu-stijkist.html>

230. **Швець Л. «Може, не дуже приємна для нас паралель, але Трамп зараз поводитьсь так, як Зеленський після обрання», — аналітик Леонід Швець** [Електронний ресурс] / Леонід Швець ; спілкувалась Ольга Бесперстова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що на наших очах відбувається глобальна перебудова світового порядку: старі закони більше не працюють, нові ще не з'явилися. Вказано, що В. Путін упевнений у завершенні війни на своїх умовах, а вони не змінюються ані на мікрон. У кремлі вважають, що Україну треба «дотиснути», Європу поставити на коліна, а весь світ поділити зі США та Китаєм. Заковика лише*

в тому, що українці категорично не хочуть здаватися. Про останні події, про підсумки ста днів правління Президента США Дональда Трампа, про перспективи перемир'я «Факти» поспілкувались з політичним оглядачем, аналітиком та журналістом Леонідом Швецем. Текст: <https://fakty.ua/453668-mozhet-ne-ochen-priyatnaya-dlya-nas-parallel-no-tramp-sejchas-vedet-sebya-tak-kak-zelenskij-posle-izbraniya---analitik-leonid-shvec>

231. Шевченко Ю. СБУ вперше в історії України викрила агентурну мережу воєнної розвідки Угорщини: деталі (відео) [Електронний ресурс] / Юлія Шевченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Йдеться про те, що Служба безпеки України (СБУ) вперше в історії України викрила агентурну мережу воєнної розвідки Угорщини. Зазначено, що завданням агентів був збір інформації про військову захищеність Закарпатської області, пошук вразливих місць у наземній і повітряній обороні регіону, а також вивчення суспільно-політичних поглядів місцевих жителів: зокрема, сценаріїв їхньої поведінки, якщо на територію регіону зайдуть угорські війська. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/705393-sbu-vikrila-agenturnu-merezh-u-ugorshchiny-v-ukrajini>

232. Шевченко Ю. Хотів відійти від "радянщини": Залужному не дали створити корпус елітних військових, — ЗМІ [Електронний ресурс] / Юлія Шевченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Як розповів ексголовинокомандувач Збройних сил України (ЗСУ) В. Залужний в інтерв'ю виданню «The Times», протистояти ЗС РФ під час повномасштабного вторгнення в Україну допомогли реформи, спрямовані на приведення ЗСУ у відповідність до стандартів НАТО. Одна з них – відмова від жорсткого розмежування між різними службами – армією, флотом, військово-повітряними силами (ВПС), кіберпростором. Натомість акцент на спільних операціях. За словами В. Залужного, наприкінці літа 2022 р. він мав намір створити елітний корпус солдатів, які пройшли підготовку на Заході, але йому цей процес «заблокували». Вказано, що це сталося в ключовий момент війни. Цей підрозділ так і залишився «тільки на папері» через

бюрократичні проблеми. В. Залужний висловив підтримку модернізації української армії, яку проводять зараз в Україні, зокрема, йдеться про перехід армії на корпусну структуру замість бригадної. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/705411-viyna-v-ukrajini-zaluzhnomu-v-2022-mu-roci-ne-dali-stvoriti-korpus-elitnih-viyskovih>

233. **Шевчук А. Генштаб розповів про ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1163-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1162-гу, добу на фронті зафіксовано 196 бойових зіткнень. Окупанти найбільш активно штурмують Покровський і Лиманський напрямки, де відбулось 85 і 36 атак росіян відповідно. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони завдали ураження по дев'ятих районах зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, одному засобу ППО, одному артилерійському засобу та трьох пунктах управління ворога. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4777505-henshtab-rozpoviv-pro-sytuatsiui-na-fronti>

234. **Шевчук А. Зеленський назвав суму, яку United24 зібрала за три роки** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. Наведено тези допису у Telegram Президента України Володимира Зеленського про те, що за три роки фандрейзингова платформа «United24» зібрала понад 56 млрд. грн. на підтримку України. За словами українського лідера, «це доказ того, що у прагненні до спільної мети мільйони людей здатні на неймовірне. Нас єднає не географія, мова чи походження - нас єднає віра. Віра, яка веде вперед і допомагає триматися перед лицем жорстокої та неспровокованої агресії». Нагадано, що платформа «United24» запрацювала у травні 2022 р.; за цей час добровільні внески на підтримку України зробили мільйони людей і компаній з понад 100

країн. Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/financial/4778611-zelenskyi-nazvav-sumu-yaku-United24-zibrala-za-try-roky>

235. **Шевчук А. ЗСУ вразили шість районів зосередження росіян** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1164-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1163-тю, добу на фронті зафіксовано 199 бойових зіткнень. На Покровському напрямку захисники зупинили 64 атаки росіян; на Курському – 33. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили шість районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки російських загарбників, один пункт управління БпЛА та два ворожих засоби ППО.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4777849-zsu-vrazyly-shist-raioniv-zoseredzhennia-rosiiian>

236. **Шевчук А. ООН підвела підсумки смертоносного квітня в Україні** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Наведено тези доповіді Моніторингової місії ООН із прав людини в Україні про те, що квітень став найсмертоноснішим серед цивільних осіб в Україні з вересня 2024 р.: щонайменше 209 людей загинули, ще 1146 зазнали поранень. Зазначено, що 97 % усіх постраждалих - це цивільні особи, які перебували на підконтрольній уряду України території. Вказано, що Кривий Ріг, Суми, Дніпро, Запоріжжя, Київ і Харків зазнали руйнівних обстрілів, які призвели до численних смертей і поранень серед цивільних осіб. Зауважено, що такий характер атак на великі міста України зберігається й у травні. Зафіксовано нові удари ракетами та баражувальними боєприпасами, зокрема по Харкову, Одесі, Запоріжжю та Києву, що знову призвело до жертв серед цивільних осіб. Акцентовано, що у квітні щонайменше 19 дітей загинуло і 78 отримали поранення, що є найвищим підтвердженим місячним показником жертв серед дітей із червня 2022 р. В ООН наголосили, що така кількість жертв серед цивільних осіб у*

квітні відображає ширшу тенденцію 2025 р. - зростання шкоди, завданої цивільному населенню. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779750-oon-pidvela-pidsumky-smertonosnoho-kvitnia-v-ukraini>

237. **Шевчук А. Призначено нову Уповноважену з прав дитини – Лубінець** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. *Вказано, що новою представницею Уповноваженого Верховної Ради України (ВР України) з прав дитини стала Оксана Червякова, яка раніше була представницею омбудсмена на Харківщині. Як повідомила пресслужба Дмитра Лубінця, О. Червякова працюватиме над змінами до законодавства, братиме участь у моніторингових візитах для перевірки дотримання прав дитини, працюватиме у Центрі захисту прав дитини - опікуватиметься неповнолітніми, які були повернуті з тимчасово окупованих територій (ТОТ) і самої РФ. Представниця взаємодіятиме з громадськістю, представниками міжнародних організацій і держорганів. Окрім цього, за дорученням Уповноваженого вона має право направляти у відповідні органи акти реагування Уповноваженого у разі виявлення порушень прав дитини.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779105-pryznacheno-novu-upovnovazhenu-z-prav-dytyny-lubinets>

238. **Шипуля В. Допомога за долари: чи продаватиме Америка зброю Україні** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про рішення Президента США Д. Трампа продати Україні зброю на суму від 50 млн доларів за механізмом DCS (Direct Commercial Sales), який передбачає пряму угоду між виробником зброї та замовником, є швидшим і відбувається без традиційної публічності. За словами експертів, сума доволі невелика, проте важливий конкретний прецедент: постачання американського озброєння в Україну може стати початком ширшої військово-промислової співпраці між країнами, крім того, продаж зброї Україні стане протверезним кроком для*

росіян. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4778696-dopomoha-za-dolary-chy-prodavaty-me-ameryka-zbroui-ukraini>

239. **Шипуля В. Історичне рішення: чи зможе Україна продавати зброю під час війни** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. Зважаючи на намір української влади скасувати мораторій на експорт озброєння, розглянуто, чому це рішення давно на часі. Як зазначила народна депутатка від фракції «Слуга Народу» («СН»), членкиня Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Галина Янченко, держава може закупити лише малу частину продукції вітчизняного оборонно-промислового комплексу (ОПК), і якщо не відкрити експорт, то ОПК обвалиться. Видання «Forbes» пише, що вже 2025 р. може запрацювати експорт для українських оборонних підприємств і на це є загальне погодження Президента України. Анонімний депутат від «СН» уточнив, що спочатку уряд хоче з Держслужбою експортного контролю спростити виїзд на виставки озброєння для виробників. За даними «Forbes», існує три сценарії експорту українського озброєння: точкове узгодження з міністерствами та Офісом Президента України (ОПУ) за окремими контрактами; експорт 50 % від розміру українських контрактів, передача частини виручки від експорту на закупівлі зброї для ЗСУ; введення 20 % мита на експорт зброї, спрямування отриманих коштів до спеціального фонду для подальшого використання на закупівлю зброї для Сил оборони України. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779771-istorychne-rishennia-chy-zmozhe-ukraina-prodavaty-zbroui-pid-chas-viiny>

240. **Шипуля В. Реактивні Бандеролі та касетні Шахеди: як боротись з новими БпЛА** [Електронний ресурс] / Валерія Шипуля // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Розглянуто, чим небезпечні удосконалені росіянами «Шахеди», які не лише атакують цілі, а й розкидають боєприпаси, а також - нові БпЛА «Бандероль», які є баражувальними боєприпасами із реактивним двигуном. Вказано, що тепер

дрони залишають після себе пастки для цивільних - трубки з вибухівкою, що можуть здетонувати у будь-який момент. А новий тип боєприпасу, що баражує, з підвищеною швидкістю та висотою польоту ще більше ускладнить роботу українських систем виявлення і перехоплення. Адже стратегія РФ полягає в перенавантаженні системи протиповітряної оборони (ППО) України великою кількістю снарядів. Наведено коментарі експертів щодо відповіді України на ці виклики. Зауважено, що, крім «Бандеролі», росіяни випробовують ще один невідомий дрон літакового типу, який є вкрай небезпечним завдяки швидкості, висотам застосування та можливості здійснювати непередбачувані маневри. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4779070-reaktyvni-banderoli-ta-kasetni-shakhedy-yak-borotys-z-novymy-bpla>

241. **Шпак І. В Польщі стане важче отримати громадянство: що чекає на українців** [Електронний ресурс] / Ірина Шпак // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. За повідомленням «SchengenVisaInfo», у Польщі нині діють одні з найм'якших правил у Європі щодо надання громадянства: іноземцям достатньо трьох років проживання, аби подати заявку на паспорт. Вказано, що опозиціонери з партії «Право і Справедливість» («ПіС») вважають такі умови надто поблажливими й пропонують наблизити польське законодавство до більш жорстких стандартів Європейського Союзу (ЄС) — зокрема, підвищити мінімальний строк проживання іноземців до 10 років. Ініціатори законопроєкту пояснили, що збільшення мінімального строку проживання для отримання громадянства до 10 років допоможе ефективніше відповідати на зростання міграційного навантаження. Текст: <https://focus.ua/uk/world/705337-polshcha-mozhe-posiliti-pravila-nadannya-gromadyanstva-pro-shcho-ydetsya>

242. **Щоб і наступної зими було світло й тепло** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 1 трав. [№ 88]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що під головуванням Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала відбулося засідання Антикризового енергетичного штабу, на якому йшлося про

підсумки попереднього опалювального сезону та підготовку до наступного осінньо-зимового періоду. «Важливо зберегти ритмічну міжнародну підтримку. Працює хаб екстреної енергетичної допомоги. Завдяки цьому отримали 1761 гуманітарний вантаж вагою 22,6 тисячі тонн від 38 країн. Загалом 146 компаній енергетичного сектору отримали допомогу. А у Фонді підтримки енергетики України зібрано приблизно 1,2 мільярда євро донорських коштів», — повідомив глава уряду. Окремо учасники Антикризового енергетичного штабу зосередили увагу на ситуації в містах, які РФ атакує особливо активно, — Миколаїв, Одеса, Кривий Ріг, Дніпро та інші громади. Ситуація в цих населених пунктах через російські обстріли важка. Прем'єр-міністр доручив провести засідання комісії ТЕБ і НС щодо підготовки до наступного осінньо-зимового періоду та розгляду можливості запровадження спеціальних прискорених підходів до відновлення інфраструктури теплопостачання.

Текст:

<https://ukurier.gov.ua/uk/articles/shob-i-nastupnoyi-zimi-bulo-svitlo-j-teplo/>

243. Щодо створення умов для використання транспортних засобів, отриманих як гуманітарна допомога, для пасажирських перевезень [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) схвалила в другому читанні та в цілому Закон України «Про внесення змін до деяких законів України щодо задоволення потреб населення у перевезеннях в умовах воєнного стану» (законопроект за реєстр. № 12177-1), ініційований Кабінетом Міністрів України (КМ України). Зазначено, що метою Закону є забезпечення в умовах воєнного стану потреб населення у перевезеннях автомобільним та міським електричним транспортом, а також пільгових категорій населення.

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383747>

244. Щодо посилення адміністративної відповідальності за порушення правил охорони та використання територій та об'єктів природно-заповідного фонду [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату

Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу законопроект за реєстр. № 11309. Зазначено, що природно-заповідний фонд є національним надбанням України, однак чинні штрафи за завдану йому шкоду залишаються надто низькими й не мають стримувального ефекту. Зокрема, законопроектом передбачено суттєве підвищення штрафів за порушення режиму природно-заповідного фонду. Наголошено, що ухвалення цього законопроекту має забезпечити більш дієвий захист заповідних територій, а також підвищити рівень відповідальності за їх використання всупереч встановленим правилам. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/383719>

245. **Щодо посилення захисту працівників від затримок зарплат** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу законопроект, що посилює захист прав працівників на своєчасну виплату заробітної плати (реєстр. № 9510). Зауважено, що документ спрямований на вирішення проблеми хронічної заборгованості із зарплати, яка стала ще гострішою через війну та економічну нестабільність. Повідомлено, що законопроект встановлює відповідальність роботодавця у разі затримки виплати зарплати більш ніж на 15 днів — він буде зобов'язаний сплатити пеню та компенсувати втрати працівника. Також працівник отримає право тимчасово припинити роботу до повного погашення заборгованості. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/383748>

246. **Щодо приведення регулювання у сфері ветеринарної медицини та у сфері благополуччя тварин у відповідність до актів права Європейського Союзу** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Йдеться про те, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики рекомендував ухвалити за основу

доопрацьований у Комітеті проєкт Закону України «Про внесення змін до деяких законів України щодо приведення регулювання у сфері ветеринарної медицини та у сфері благополуччя тварин у відповідність до актів права Європейського Союзу». Повідомлено, що метою законопроекту є забезпечення стабільної епізоотичної ситуації в країні, що сприятиме створенню комплексного регулювання відносин у сфері ветеринарної медицини. Також законопроект розроблено у зв'язку з необхідністю імплементації актів законодавства ЄС, що передбачено Всеохоплюючою стратегією імплементації глави IV (Санітарні та фітосанітарні заходи) розділу IV. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383750>

247. **Щоткіна К. Папа Лев XIV: після Франциска та його слідами** [Електронний ресурс] / Катерина Щоткіна // Дзеркало тижня. - 2025. - 9 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про обрання нового Папи Римського – Лева XIV, уродженця Чикаго та перуанського єпископа Роберта Френсіса Превоста, який став першим Папою зі США та першим августинцем на Святому Престолі. Основну увагу приділено його місіонерському покликанню, адміністративним здібностям та бажанню продовжити реформи свого попередника, Папи Франциска. Розглянуто виклики, що стоять перед новим Папою, його зв'язок із Глобальним Півднем, політичний контекст обрання та перші заяви про мир та реформування церкви. порушено питання його можливих позицій щодо України та відмінностей у стилі управління порівняно з Папою Франциском.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/papa-lev-xiv-pislja-frantsiska-ta-joho-slidami.html>

248. **Як подати заявку на компенсацію за пошкоджене майно - роз'яснення від Мін'юсту** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. *Подано інформацію Міністерства юстиції України щодо механізмів отримання компенсації за пошкоджене або знищене внаслідок російської агресії нерухоме майно за державною програмою "єВідновлення". Роз'яснено: хто має право на компенсацію; у яких випадках надається компенсація; як та куди подати заявку.* Текст: <https://pravo.ua/iak->

Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань

249. Авраменко М. В. **Методи протидії інформаційним бульбашкам в соціальних мережах: практичний аспект забезпечення інформаційної стійкості** [Електронний ресурс] / М. В. Авраменко, Д. О. Авраменко // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 7-15. *Йдеться про те, що в умовах сучасного інформаційного протистояння особливої актуальності набуває розробка та впровадження практичних методів протидії формуванню інформаційних бульбашок у соціальних мережах. Дослідження сфокусовано на конкретних інструментах і методиках, які можуть бути застосовані для підвищення інформаційної стійкості суспільства. Проаналізовано ефективність різних підходів до руйнування алгоритмічної ізоляції користувачів і забезпечення різноманітності інформаційного поля.* Текст:

<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/322407/316534>

250. Алещенко В. І. **Розвиток психологічної підготовки військовослужбовців у Збройних силах України до дій у стресогенних умовах** [Електронний ресурс] / В. І. Алещенко // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 16-24. *Розглянуто проблему психологічної підготовки військовослужбовців як важливого фактора їх професійної готовності до виконання завдань у стресогенних умовах. Проаналізовано сутність і зміст, основні компоненти психологічної підготовки до бойових дій: принципи та завдання її проведення, методи, форми. Зазначено важливість психологічної підготовки для забезпечення ефективності колективної діяльності і підтримки особистісного та психічного розвитку військовослужбовців. Розглянуто роль військового психолога в забезпеченні психологічної компетентності військовослужбовців.*

Сформульовано теоретичні висновки й практичні рекомендації щодо напрямів покращання психологічної підготовки в сучасних умовах. Текст:
<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/324575/317393>

251. Базарний С. В. Комплексний аналіз інструментів PC-PTSD-5, CAPS-5 та PCL-5 для діагностики ПТСР у військовослужбовців [Електронний ресурс] / С. В. Базарний // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 33-42. *Представлено комплексний аналіз сучасних діагностичних інструментів для виявлення посттравматичного стресового розладу (ПТСР) – PC-PTSD-5, CAPS-5 та PCL-5, та особливості їх інтеграції в національну систему охорони здоров'я України. Проаналізовано функціональні характеристики кожного інструменту, включаючи їх валідність, надійність, зручність використання та специфіку застосування в різних клінічних контекстах. Особливу увагу приділено порівняльному аналізу цих інструментів за 10 ключовими параметрами, що дозволяє налаштувати оптимальний інструмент залежно від мети діагностичного процесу. Розглянуто питання адаптації цих інструментів для різних груп ризику, зокрема військовослужбовців, та можливості їх інтеграції в цифрові платформи. Результати дослідження можуть бути використані для покращання якості медичної допомоги та розробки персоналізованих програм реабілітації військовослужбовців Збройних сил України (ЗСУ). Текст:*
<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/322864/316536>

252. Батраченко Т. С. Захист державної таємниці в умовах гібридної війни досвід України та інших країн [Електронний ресурс] / Тетяна Сергіївна Батраченко, Олександр Григорович Розгон, Інна Веніамінівна Єфімова // Наук. перспективи. – 2025. – № 3. — С. 948-961. *Зазначено, що у контексті збройної агресії РФ проти України особливої актуальності набуває питання забезпечення належного правового та технічного режиму охорони інформації з обмеженим доступом. Вказано, що гібридна війна, в основі якої лежить поєднання військових, інформаційних, кібератак і психологічних операцій, істотно підвищує вразливість державної*

інформаційної системи, зокрема в частині, що стосується збереження державної таємниці. Систематизовано основні напрямки правового регулювання у цій сфері та розглянуто чинне законодавство України – закони України "Про державну таємницю", "Про основні засади забезпечення кібербезпеки України" та "Про критичну інфраструктуру". Наведено порівняльний аналіз підходів до захисту секретної інформації в Україні, Європейському Союзі (ЄС) та Сполучених Штатів Америки (США). Надано низку практичних рекомендацій, серед яких: створення єдиного реєстру об'єктів, що оперують державною таємницею; посилення відповідальності за порушення режиму секретності; впровадження гнучкого правового механізму реагування на нові загрози; формування національної освітньо-сертифікаційної системи підготовки фахівців у сфері інформаційної безпеки.

Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/21935/21905>

253. Блінов О. А. Мотивація військовослужбовців в стані переживання бойового стресу [Електронний ресурс] / О. А. Блінов, Н. Д. Абрамян, Т. І. Бєлавіна // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 7-13. Досліджено мотиваційні стратегії та їх взаємозв'язки з переживанням бойового стресу військовослужбовцями. З'ясовано, що мотивація є одним із потужних факторів, який впливає на активність поведінки військовослужбовців. Особливого значення набуває мотивація при виконанні бойових завдань, які безпосередньо загрожують життю військовослужбовців. Встановлено значущі зв'язки між особистісними характеристиками військовослужбовців, в тому числі мотивацією і наслідками військової діяльності. Текст:

<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/320600/313513>

254. Василькевич Я. З. Психологічна готовність військовослужбовців інтернаціонального легіону до діяльності в бойових умовах [Електронний ресурс] / Я. З. Василькевич, М. М. Ломак // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 62-70. Проаналізовано проблему розвитку адаптивних здібностей людини до

екстремальних умов життєдіяльності. Подано результати емпіричного дослідження психологічної готовності військовослужбовців-легіонерів до діяльності в бойових умовах. Визначено рівень стресостійкості та адаптивності, ефективність саморегуляції та рівень непродуктивної нервово-психічної напруженості, що є ресурсом фізичного та психічного здоров'я особистості. Текст:

<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/324439/317298>

255. **Використання захисних модульних споруд та захист населення в умовах воєнного стану на території України** [Електронний ресурс] / А. С. Беліков, М. М. Налісько, С. В. Подкопаєв, О. В. Шиба, В. М. Журбенко // Укр. журн. буд-ва та архітектури. – 2025. – № 2. – С. 7-17. Зазначено, що воєнні дії в Україні призвели до значних матеріальних і людських втрат. У зв'язку з вказаними обставинами на основі прийнятих рішень була визначена необхідність будівництва та розміщення на території населених пунктів мобільних укриттів, призначених для захисту населення в умовах міської забудови від враження зброєю ураження, уламками від вибухів артилерійських боєприпасів та авіаційних бомб, та наслідків розрушення будівель і споруд. Мета статті - дослідження на основі досвіду зведення та експлуатації в Україні швидко споруджувальних захисних споруд цивільного захисту, модульного типу (ШСЗСЦЗ), та визначення основних критеріїв і вимог щодо їх спорудження та розміщення. Текст:

<http://uajcea.pgasa.dp.ua/article/view/327955/317726>

256. **Власюк В. І. Креативні аспекти інформаційної війни: нестандартні методи інформспротиву** [Електронний ресурс] / В. І. Власюк // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 34-43. Визначено стратегії ефективної боротьби з психологічними операціями Росії в її інформаційній війні проти України. Особливу увагу приділено нестандартним, креативним методам. Текст:

<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/320038/313447>

257. **Горбачук Г. Б. Експериментальне визначення впливу стресостійкості на ефективність колективної діяльності співробітників ДСНС України** [Електронний ресурс] / Г. Б. Горбачук // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 71-82. *Співвідносячи показники колективної діяльності співробітників службових колективів із рівнями їхньої стресостійкості, зроблено висновки про те, що вони перебувають у взаємозв'язку з основними компонентами стресостійкості. Підкреслено, що співробітники службового колективу показують найвищий рівень ефективності колективної діяльності під час реалізації професійних завдань за такими рівнями стресостійкості, як середній і вище за середній. Такі співробітники демонструють вищу задоволеність спільною діяльністю та її результатом, ніж їхні колеги, що мають низький рівень стресостійкості. Зроблено висновок, що рівні стресостійкості середній і нижче за середній відповідають ідентичним рівням ефективності колективної діяльності. Це свідчить про можливість підвищення ефективності колективної діяльності за допомогою розвитку у співробітників стресостійкості.*

Текст:

<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/321957/316106>

258. **Дабіжа О. Про деякі процесуальні особливості звільнення від кримінальної відповідальності за самовільне залишення військової частини або місця служби та дезертирство** [Електронний ресурс] / О. Дабіжа // Юрид. вісн. – № 1. — С. 203-212. *Досліджено процесуальні особливості звільнення від кримінальної відповідальності за вчинення таких злочинів як самовільне залишення військової частини або місця служби та дезертирства в умовах воєнного стану в Україні. Акцентовано на питаннях повернення військовослужбовців, що вчинили зазначені злочини, на військову службу. Проаналізовано положення статей 407 та 408 Кримінального кодексу України (КК України), які криміналізують відповідні правопорушення. Розглянуто зміни в законодавстві щодо кримінальної відповідальності військовослужбовців, а також механізми їх звільнення від кримінальної*

відповідальності відповідно до Закону України "Про внесення змін до Кримінального кодексу України, Кримінального процесуального кодексу України та інших законів України щодо вдосконалення кримінальної відповідальності за злочини проти встановленого порядку несення або проходження військової служби під час дії воєнного стану" від 20.08.2024. Окреслено ключові проблеми правозастосування, зокрема, труднощі з поверненням військовослужбовців на службу та роль командування в цьому процесі. Текст: http://yurvisnyk.in.ua/v1_2025/28.pdf

259. **Карелін В. В. Правове регулювання діяльності приватних військових компаній в Україні та за кордоном** [Електронний ресурс] / В. В. Карелін, О. Бакулін // Журн. східноєвроп. права : [електрон. наук.-практ. вид.] / ПВНЗ "Ун-т сучас. знань". – 2025. – № 133. – С. 9-17. Розглянуто феномен приватних військових компаній (ПВК), які стали важливими недержавними суб'єктами у сфері міжнародної безпеки. Вони виконують широкий спектр завдань — від консалтингу до участі у військових операціях — і діють на основі контрактів, переважно з урядами. ПВК характеризуються високою мобільністю та гнучкістю, а їхній персонал зазвичай має військовий або силовий досвід. Окремо розглянуто американську класифікацію ПВК і питання правового регулювання їх діяльності, що досі залишається фрагментарним. Акцентовано на необхідності створення єдиного міжнародного правового інструменту для чіткого визначення статусу, повноважень та відповідальності ПВК. Текст: http://easternlaw.com.ua/wp-content/uploads/2025/04/karelin_bakulin_133.pdf

260. **Карелін В. В. Правове регулювання забезпечення соціально-ціннісних потреб військовослужбовців як елемент національного патріотичного виховання** [Електронний ресурс] / В. В. Карелін, Ю. Ф. Мадяр, М. П. Сидоренко // Журн. східноєвроп. права : [електрон. наук.-практ. вид.] / ПВНЗ "Ун-т сучас. знань". – 2025. – № 133. – С. 18-29. Розглянуто роль військово-патріотичного виховання як важливої складової національно-патріотичного виховання та державної політики у сфері формування

української ідентичності. Наголошено на необхідності реформування цієї системи в умовах збройної агресії РФ, з акцентом на вихованні свідомих громадян і захисників України. Особливу увагу приділено забезпеченню соціально-ціннісних потреб військовослужбовців як важливого чинника формування патріотичних якостей. Визначено ключову роль правового регулювання у впорядкуванні відносин щодо виявлення та задоволення цих потреб, з акцентом на необхідності комплексного підходу та усунення декларативності в нормативній базі. Текст: http://easternlaw.com.ua/wp-content/uploads/2025/04/karelin_madiar_sydorenko_133.pdf

261. **Кириченко А. В.** Діагностика особливостей психологічної готовності військовослужбовців-розвідників до діяльності в бойових умовах [Електронний ресурс] / А. В. Кириченко // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 78-86. Наведено результати емпіричного дослідження, спрямованого на вивчення психологічної готовності військовослужбовців розвідувальних підрозділів до виконання бойових завдань. Розглянуто ключові аспекти їхньої готовності до діяльності в бойових умовах із застосуванням аналізу компонентної структури психологічної готовності воїна-розвідника. Схарактеризовано такі складові, як мотиваційний, пізнавально-орієнтаційний, операційний та емоційно-вольовий компоненти. Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/318025/313416>

262. **Кононець В.** Актуальні питання забезпечення права особи на свободу та особисту недоторканість у кримінальному провадженні [Електронний ресурс] / В. Кононець // Юрид. вісн. – 2025. – № 1. — С. 79-83. Розглянуто свободу й особисту недоторканність (недоторканність особи) як правові категорії. Зазначено, що це право закріплено як в Конституції України, так і в міжнародно-правових актах – Конвенції про захист прав людини й основних свобод, Протоколі № 4 до Конвенції про захист прав людини й основних свобод, Загальній декларації прав людини, Міжнародному Пакті про громадянські й політичні права. Наведено статистичні дані Офісу

Генерального прокурора (ОГП), які свідчать, що з 24.02.2022 розпочато розслідування 177 882 злочинів, пов'язаних зі збройним конфліктом, з яких понад 152 тис. – за фактами порушення законів і звичаїв війни відповідно до ст. 438 Кримінального кодексу України (КК України). Надано пропозиції щодо вдосконалення деяких положень Кримінального процесуального кодексу України (КПК України) з означеного питання. Текст: http://yurvisnyk.in.ua/v1_2025/12.pdf

263. **Крimeць Л. В.** Теоретичні та практичні аспекти реалізації системи вивчення та впровадження досвіду у Збройних силах України [Електронний ресурс] / Л. В. Крimeць, А. В. Погорельчук, Б. Я. Юнгер // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 108-117. Розглянуто теоретичні та практичні аспекти реалізації системи вивчення та впровадження досвіду у Збройних силах України (ЗСУ), що зазнали суттєвого розвитку у 2024 - 2025 рр. Головною метою вивчення та впровадження досвіду у ЗСУ є підвищення ефективності діяльності, спрямованої на організацію виконання в межах визначених законодавством повноважень заходів із підготовки, всебічного забезпечення, розвитку, застосування та управління військами (силами) ЗСУ, інших складових Сил оборони для оборони держави, захисту її суверенітету, територіальної цілісності та недоторканності. Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/323270/316777>

264. **Крупницький О. С.** Принципи міжнародного кримінального права [Електронний ресурс] / Олександр Станіславович Крупницький // Наук. перспективи. – 2025. – № 3. — С. 1041-1051. Розглянуто принципи міжнародного кримінального права, які є фундаментальними правовими засадами, що забезпечують єдність правозастосування, справедливість судового розгляду та невідворотність покарання для винних осіб, сприяючи міжнародній співпраці у сфері кримінального правосуддя. Поділено принципи міжнародного кримінального права на: загальні (принцип індивідуальної кримінальної відповідальності; принцип незастосування терміну давності до

військових злочинів і злочинів проти людства; принцип відповідальності особи за виконання нею злочинного наказу свого уряду або керівника, якщо свідомий вибір фактично був можливий тощо) та спеціальні (галузеві), до яких відносяться принцип "подвійної кримінальності"; принцип невторування; принцип "відповідальність за діяння, визнане злочином нормою міжнародного кримінального права" та інші. Вказано, що принципи міжнародного кримінального права закріплені в міжнародних договорах, таких як Римський статут Міжнародного кримінального суду (МКС), Женевські конвенції, Конвенція про запобігання злочину геноциду та покарання за нього (1948), а також у судовій практиці міжнародних трибуналів. Акцентовано, що вони є основою міжнародної кримінальної юстиції та сприяють підтриманню миру, безпеки та захисту фундаментальних прав людини. Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/21942/21912>

265. **Кучеренко Н. С. Теоретичні основи травматичного стресу військовослужбовців** [Електронний ресурс] / Н. С. Кучеренко, І. І. Приходько // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 118-124. *Розкрито теоретичні основи травматичного стресу, що виникає у військовослужбовців під час виконання бойових завдань. Розглянуто основні сучасні концепції резильєнтності (англ. resilience, стійкість, пружність, еластичність, гнучкість) військовослужбовця, яку можна представити як процес позитивної адаптації післятравматичної події, яка загрожує здоров'ю чи життю людини.* Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/321747/316104>

266. **Лаврьонов Р. П. Відповідальність за порушення правил користування та зберігання військового майна: міжнародний досвід і перспективи для України** [Електронний ресурс] / Роман Петрович Лаврьонов // Нове укр. право. – 2025. – № 1. – С. 183-197. *Досліджено проблеми кримінально-правової відповідальності за військову недбалість, яка є одним із найбільш поширених правопорушень у військовій сфері та має значний вплив на бойову готовність, військову дисципліну й ефективність управління збройними силами. Проаналізовано чинне законодавство України,*

зокрема положення Кримінального кодексу України (КК України), що регулюють відповідальність за військову недбалість, а також визначено основні правові та правозастосовні проблеми, пов'язані з його застосуванням. Висвітлено міжнародний досвід, що включає особливості правового регулювання у країнах НАТО та Європейського Союзу (ЄС), де існують більш структуровані підходи до класифікації військових правопорушень і застосування кримінальних санкцій. На основі аналізу судової практики в Україні виявлено основні труднощі, пов'язані із правозастосуванням у справах про військову недбалість, та запропоновано комплекс заходів щодо вдосконалення кримінально-правової політики у сфері військової відповідальності, які включають створення спеціалізованих військових судів, підвищення рівня професійної підготовки слідчих, прокурорів і суддів, розроблення спеціальних методичних рекомендацій для органів правосуддя і оптимізацію санкцій за військову недбалість. Текст: <http://newukrainianlaw.in.ua/index.php/journal/article/view/731/670>

267. **Миколайчук О. М. Особистісні та нейрокогнітивні кореляти емоційного вигорання військовослужбовців Збройних сил України** [Електронний ресурс] / О. М. Миколайчук, К. О. Малишева, Н. Б. Філімонова // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 107-120. Вивчено взаємозв'язки між емоційним вигоранням, особистісними рисами позитивної та негативної валентності та ефективністю нейрокогнітивних процесів. Використання психофізіологічного інструментарію дозволило оцінити такі когнітивні складові, як: екзекутивні функції, оперативну зорову та вербальну пам'ять, асоціативну пам'ять, увагу, швидкість обробки інформації, включаючи міжпівкульну асиметрію, функціональну рухливість нервових процесів та працездатність головного мозку в контексті емоційного вигорання. Проаналізовано рівень поширеності вигорання серед військовослужбовців із визначенням модерацій та медіацій цього процесу. Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/320830/313549>

268. **Мороз В. М. Методика визначення груп ризику військовослужбовців Збройних сил України з ургентною адикцією** [Електронний ресурс] / В. М. Мороз // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 121-126. *Обґрунтовано методика визначення груп ризику виникнення у військовослужбовців Збройних сил України (ЗСУ) поведінкових адикцій в процесі професійної діяльності.* Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/321103/313644>

269. **Мороз В. М. Профілактика адиктивної поведінки як чинник зниження ризиків депрофесіоналізації військовослужбовців: загальні підходи** [Електронний ресурс] / В. М. Мороз // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 132-140. *Актуалізовано проблему адиктивної поведінки, депрофесіоналізації фахівців, профілактики залежної поведінки військовослужбовців як чинників їх депрофесіоналізації. Розглянуто основні стратегії (моделі) побудови профілактики, підходи до вибору профілактичних технологій. Визначено координаційні принципи профілактичної роботи. Обґрунтовано загальні підходи щодо видів профілактики залежностей у військовослужбовців (первинна, вторинна, третинна), їх сутності та особливостей застосування.* Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/324111/317116>

270. **Мушенюк С. І. Правові основи надання та розподілу гуманітарної допомоги: адміністративно-правовий аспект** [Електронний ресурс] / С. І. Мушенюк // Журн. східноєвроп. права : [електрон. наук.-практ. вид.] / ПВНЗ “Ун-т сучас. знань”. – 2025. – № 133. – С. 213-219. *Визначено ключову роль держави у забезпеченні законності, прозорості та ефективності управління гуманітарними потоками. Проаналізовано нормативно-правову базу, зокрема митні процедури, облік, контроль і визнання допомоги. Наголошено на потребі вдосконалення правового регулювання та впровадження цифрових інструментів для підвищення прозорості й підзвітності. Зроблено висновок про важливість ефективного адміністрування гуманітарної допомоги для підтримки стійкості держави*

та довіри суспільства. Текст: http://easternlaw.com.ua/wp-content/uploads/2025/04/mushenok_133.pdf

271. **Олійник В. О. Обґрунтування рівневої структури постдосвідного зростання військовослужбовців – учасників бойових дій** [Електронний ресурс] / В. О. Олійник // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 152-160. *Викладено результати дослідження рівнів прояву та групових ознак постдосвідного зростання військовослужбовців – учасників бойових дій як результат позитивних психологічних змін особистості внаслідок переживання травматичних і стресових подій. За підсумками емпіричного дослідження запропоновано чотирирівневу градацію прояву постдосвідного зростання з визначенням відповідних їм групових ознак.* Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/321840/316105>

272. **Педченко О. В. Моральна стійкість воїна як чинник убезпечення його від моральної травматизації під час виникнення моральної дилеми в ході бойових дій** [Електронний ресурс] / О. В. Педченко, О. Г. Саєнко, Є. В. Манзя // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 167-177. *Розглянуто проблему моральної стійкості воїна як складової психологічної стійкості. Обґрунтовано важливість розвитку моральних якостей військовиків як підґрунтя формування моральної стійкості. Акцентовано на важливості навчання військових лідерів для опанування алгоритмом процесу ухвалення рішень в ситуації моральної дилеми для убезпечення від моральної травматизації та забезпечення високої бойової активності особового складу.* Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/322147/316315>

273. **Пчолкін В. Завдання та напрями застосування негласних слідчих (розшукових) дій в умовах воєнного стану** [Електронний ресурс] / В. Пчолкін, О. Федосова // Юрид. вісн. – 2025. – № 1. — С. 108-115. *Окреслено завдання розслідування злочинів в умовах воєнного стану. Схарактеризовано проблемні питання виявлення та фіксації доказів вчинення злочинів. Визначено*

напрями застосування негласних слідчих (розшукових) дій для виконання стратегічних і тактичних завдань розслідування злочинів в умовах воєнного стану. Розглянуто можливості застосування негласних слідчих (розшукових) дій за окремими напрямками виявлення і розслідування воєнних злочинів та встановлення осіб, причетних до їх вчинення, серед яких: представники вищого командного складу збройних сил, відповідальні за ведення бойових дій на території України, а також інші військовослужбовці збройних сил РФ і представники незаконних збройних формувань та приватних військових компаній. Визначено напрями виявлення і документування колаборантів на підконтрольних територіях із застосуванням спостереження та зняття інформації з каналів зв'язку, а також проведення радіомоніторингу з метою встановлення осіб, які територіально та за часом активування знаходилися в зоні вчинення злочину. Текст: http://yurvisnyk.in.ua/v1_2025/16.pdf

274. **Руснак Ю. І. Історичний аналіз формування законодавчої бази щодо правового забезпечення військ (сил)** [Електронний ресурс] / Юрій Іванович Руснак // Культур. альм. – 2025. – № 1. – С. 150-158. Досліджено розвиток законодавчої бази щодо правового забезпечення військ (сил) України, зокрема діяльність юридичної служби Збройних сил України (ЗСУ). Розкрито її роль, завдання та еволюцію нормативного регулювання в умовах російської агресії з 2014 р. Проаналізовано ключові накази Міністерства оборони, Генерального штабу та Командувача Об'єднаних сил, а також Доктрину 2020 р. щодо правового забезпечення в об'єднаних операціях. Особливу увагу приділено змінам у правовому регулюванні після повномасштабного вторгнення РФ у 2022 р. Текст: <https://almanac.npu.kiev.ua/index.php/almanac/article/view/543/506>

275. **Свирид О. В. Проблематика донорства і трансплантології в Україні в умовах війни** [Електронний ресурс] / О. В. Свирид, С. В. Бабак // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 152-161. Розглянуто сучасний стан донорства та трансплантації органів в Україні через аналіз відповідних положень вітчизняного законодавства і

наведення інформації про організацію та проведення трансплантаційних процедур у державі. Окрему увагу приділено впливу COVID-19 та повномасштабної війни на розвиток цієї медичної галузі. Виявлено, що, попри всі виклики, національна система трансплантації активно розвивається, адже було відслідковано позитивну динаміку у кількості трансплантацій за період з 2019 по 2024 рр. Вказано, що необхідна подальша підтримка галузі донорства та трансплантології шляхом міждисциплінарної співпраці фахівців для успішної реалізації відповідних програм. Визначено основні проблеми та перспективи розвитку галузі для порятунку людських життів. Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/318862/313418>

276. Славна О. В. Моделі врегулювання міжнародних конфліктів: особливості застосування в умовах російсько-української війни [Електронний ресурс] / О. В. Славна, О. Я. Лапка // Журн. східноєвроп. права : [електрон. наук.-практ. вид.] / ПВНЗ “Ун-т сучас. знань”. – 2025. – № 133. – С. 167-175. Здійснено комплексний аналіз моделей врегулювання міжнародних конфліктів із фокусом на російсько-українську війну. Розглянуто основні теоретичні підходи — дипломатичні, правові, економічні, посередницькі та силові — їхні можливості, обмеження та застосовність у контексті збройної агресії РФ проти України. Визначено, що традиційні моделі часто є неефективними через асиметричність конфлікту та агресивну позицію РФ. Запропоновано адаптовані підходи, що поєднують різні моделі врегулювання з урахуванням міжнародної підтримки, санкцій, інформаційної боротьби та ролі міжнародних організацій, з метою досягнення стійкого миру та відновлення територіальної цілісності України. Текст: http://easternlaw.com.ua/wp-content/uploads/2025/04/slavna_lapka_133.pdf

277. Стасюк В. В. Експертне оцінювання структурних компонентів психологічної готовності військовослужбовців Збройних сил України до наступальних дій [Електронний ресурс] / В. В. Стасюк, Л. А. Кіщук, В. С. Панасюк // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 170-177. Розглянуто проблему експертного оцінювання

структурних компонентів психологічної готовності військовослужбовців Збройних сил України (ЗСУ) до наступальних дій. Визначено ключові компоненти психологічної готовності, серед яких виокремлено когнітивний, емоційний, мотиваційний та поведінковий. Наведено результати порівняння структурних компонентів психологічної готовності військовослужбовців оперативного і стратегічного рівнів до наступальних дій. Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/321100/313643>

278. **Тіторенко О. М. Роль командирів у формуванні психологічної готовності підлеглих до виконання бойових завдань** [Електронний ресурс] / О. М. Тіторенко, Ю. Л. Філіпчук, В. В. Стасюк // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 178-185. Розглянуто вплив бойового стресу на психіку військовослужбовців, визначено значення моральної, фізичної та професійної підготовки в забезпеченні психологічної готовності. Окреслено роль командирів у формуванні бойової готовності підлеглих шляхом організації навчально-тренувальних заходів, підтримки мотивації, згуртованості підрозділу та особистого прикладу. Зазначено, що психологічна готовність включає такі компоненти, як моральна стійкість, емоційна врівноваженість, стресостійкість і самоконтроль. Акцентовано на необхідності впровадження цілеспрямованої психологічної підготовки, яка наближає умови навчання до реальних бойових ситуацій. Підкреслено важливість лідерських якостей командирів для ефективної взаємодії з особовим складом, забезпечення довіри, мотивації та підтримання високого морального духу. Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/322366/316395>

279. **Трепет О. Об'єктивна сторона пособництва державі-агресору** [Електронний ресурс] / О. Трепет // Юрид. вісн. – 2025. – № 1. — С. 256-261. Висвітлено об'єктивну сторону злочину, передбаченого ст. 111-2 Кримінального кодексу України (КК України) – пособництво державі-агресору. Окреслено складові елементи та суспільну небезпечність цього діяння. Розглянуто питання щодо збору, підготовки та/або передачі матеріальних ресурсів чи інших активів представникам держави-агресора, її

збройним формуванням та/або окупаційній адміністрації. Акцентовано, що визначення меж відповідальності, уточнення ознак об'єктивної сторони складу злочину та інших аспектів дозволить створити більш дієву систему кримінально-правового захисту державного суверенітету та територіальної цілісності України в умовах агресії з РФ. Текст: http://yurvisnyk.in.ua/v1_2025/35.pdf

280. **Тютюнник Л. Л. Психофізичні та оздоровчі системи козацького звичаю «Спас» у подоланні бойового стресу** [Електронний ресурс] / Л. Л. Тютюнник, О. Л. Притула // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 178-186. *Розглянуто основні психофізичні та оздоровчі системи козацького звичаю «Спас», адаптовані до умов сучасності одним із авторів статті, президентом громадської організації «Всеукраїнська федерація «Спас»», Олександром Притулою. Основну увагу зосереджено на їх застосуванні у тренінгових програмах, що спрямовані на подолання психофізіологічних наслідків впливу бойового стресу та на розвиток стресостійкості й витривалості військовослужбовців до виконання завдань у бойових умовах. Розкрито базові основи підходу козаків-характерників до зміцнення і збереження психічного та фізіологічного здоров'я особистості, які можуть застосовуватись військовослужбовцями в бойових умовах. Висвітлено психофізіологічні основи профілактичних заходів, які покликані мінімізувати рівень психогенних втрат військовослужбовців на полі бою.* Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/321248/313680>

281. **Храбан Т. Є. Військова служба: психологічний контракт** [Електронний ресурс] / Т. Є. Храбан // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 187-193. *Виявлено і осмислено всі потенційно значущі концептуальні засади формування психологічних контрактів у військовому контексті. Доведено, що небажання вступати до лав збройних сил або рішення звільнитися може бути пов'язане з формулюванням «нечітких» психологічних контрактів, пережитим досвідом і враженнями від вербування до збройних сил, значними відмінностями між ідеалізованим та*

реально

досяжними

«я»/«робота».

Текст:

<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/319047/313421>

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

**Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко
11 травня 2025 р.**